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 دشواري هاي 
اداره صمت

  FATF ،تحريم ها 
و توسعه روابط با عربستان

فرصت جديد براي بازار 
سرمايه 

شروط تحقق اهداف 
كريدور شمال - جنوب

 يا ابرتورم 
نزديك است؟

تنها يك بررس��ي اجمالي در 
ح��وزه بازرگاني به ما نش��ان 
مي دهد كه چه ميزان فعاليت 
و بررسي شرايط در اين بخش 
وجود دارد. براي مثال در حوزه 
روابط تجاري خارجي ما بايد به 
 طور دقيق مشخص كنيم كه 
رابطه ما با بيش از ۱۸۰ كشور 
دنيا بايد چگونه تعريف شود. ما به چه شكل وارد پيمان هاي 
منطقه اي و تجاري خواهيم شد؟ عضويت ما در پيمان هايي 
مانند اكو، اوراسيا و شانگهاي بايد به چه شكل هدف گذاري 
شود؟ اس��تفاده از ظرفيت ها چگونه باش��د و چه طور ما 
ميان امنيت ملي و توس��عه تجاري رابط��ه برقرار كنيم؟ 
قوانين صادرات و واردات ما بايد به چه شكل باشد كه هم 
اقتصاد از آن بهره مند شود هم توليدكننده آسيب نبيند 
و هم نيازهاي داخلي جامعه به شكل كامل تبيين شود؟ 
در روابط جزيي ايران با هر كش��ور بايد سياست ها چگونه 
باش��د؟ رايزن هاي تجاري ما به چه شكل فعاليت كنند؟ 
و سوالات بس��يار ديگري كه تنها در حوزه روابط تجاري 

خارجي مطرح هستند.
در حوزه بازرگاني داخلي نيز شرايط به همين شكل است 
دولت بايد چگونه ميان تامين، توزيع و قيمت گذاري كالاها 
تعادل ايجاد كند؟ ما در ايران حدود ۱۰ هزار قلم كالا در بازار 
داريم؛ نحوه رده بندي اين كالاها ميان كالاهاي حساس، 
ضروري، معمولي و لوكس بايد چگونه باشد؟ سياست هاي 
دولت به چه شكل تعريف شود تا هم تعادل در بازار حفظ 
شود هم تامين كالا به شكل كافي وجود داشته باشد هم 
قيمت ها براي مردم بالا نرود و هم توليد كنندگان آسيب 
نبينند. چنين حوزه بزرگ و مهمي قطعا در دولت نياز به 
يك متولي ثابت و مشخص دارد. حتي در ديگر بخش ها 
نيز بايد وزارت بازرگاني به سوالات پاسخ بدهد. اينكه آيا 
قيمت گذاري يك كالا بايد به شكل دستوري انجام شود 
يا خير؟ چه كسي بر بازار نظارت كند و اين نظارت به چه 
شكل باشد؟ ما در حال حاضر س��ه ميليون نفر فعال در 
اصناف كشور داريم. ۱۵۰ تشكل و اتحاديه داريم ۴۰ اتاق 
بازرگاني و ۶۰ هزار بازرگان و تاج��ر داريم. مديريت اين 
افراد چگونگي استفاده از ظرفيت هايشان و تامين نيازها 
و خواسته هاي ش��ان تماما بر عهده وزارت بازرگاني است 
كه اين موضوع بايد سياست هاي كلان مانند هماهنگي 
با سياس��ت هاي پولي و ارزي كشور، نحوه توزيع و حمل 
و نقل، ارتباط با واحده��اي توليدي و حضور در بازارهاي 
جهاني را نيز اضافه كنيم. متاسفانه در كشور ما تلقي هاي 
غلطي وجود دارد كه بعضا با واقعيت نيز سازگار نيستند 
مثلا مي گويند وزارت بازرگاني همان وزارت واردات است. 
چه كسي اين را گفته مقدمات بالا نشان مي دهد كه بخش 
مهمي از اين وزارتخانه در ارتباط با مسائل داخلي تعريف 
مي شود. از سويي ديگر در ۱۰ سال گذشته ما چه بهره اي 
از اين ادغام برده ايم چند وزير صمت عوض شده؟ چند نفر 
ادامه در صفحه 3 استيضاح شده اند؟  

بلافاصل��ه پ��س از آنكه خبر 
رس��يد روابط س��رد ايران با 
عربس��تان و ساير كشورهاي 
ح��وزه خلي��ج ف��ارس ب��ه 
بيش��تر  گرم��اي  س��مت 
حرك��ت مي كن��د، موضوع 
دورنماي رواب��ط دو طرف و 
حجم س��رمايه گذاري هاي 
احتمالي به عنوان يك بحث جدي طرح شد. بسياري 
مي خواس��تند بدانند آي��ا اين بهبود رواب��ط در حوزه 
اقتصادي هم زمينه س��از تحولي خواهد شد يا نه؟ در 
اين مي��ان برخي تحليلگ��ران عنوان كردن��د تا زمان 
احياي برجام و پيوس��تن ب��ه fatf و... نبايد توقع هيچ 
تحولي در روابط في مابين ايران و عربس��تان و س��اير 
كشورهاي منطقه داشت. ش��خصا با اين گزاره موافق 
نيس��تم و معتقدم پايه ري��زي رواب��ط دوجانبه ميان 
كشورها ارتباطي با بحث fatf ندارد. البته بايد منتظر 
بمانيم تا سفارتخانه هاي ميان دو كشور ايران و عربستان 
راه اندازي، كنسولگري ها مستقر و روابط از سر گرفته 
ش��ود تا پس از آن فازهاي مختلف توسعه همكاري ها 
اجرايي شود. به طور كلي توافق هم به صورت دوجانبه 
براي گسترش مبادلات اقتصادي و هم ايجاد توافقات 
سه و چندجانبه محتمل است، اما در پله نخست بايد 
پروسه ارتباطات سياسي تكميل شود كه هنوز تكميل 
نشده است. يعني بايد سفارتخانه ها باز شوند، هيات هاي 
تجاري اعزام شوند و ظرفيت هاي مغفول مانده به كار 
بيفتند. استفاده از اين ظرفيت ها، مستلزم بحث هاي 
دقيق علمي و تخصصي اس��ت. در كل مي توان گفت 
كه به نسبت ماه هاي قبل وضعيت بهتري را در منطقه 
شاهد هس��تيم، نه فقط در خصوص رابطه با عربستان 
بلكه در ارتباط با امارات هم اتفاقات مثبتي در حال وقوع 
است. اين موارد فرصت هاي جديدي است كه بايد از آنها 
استفاده كرد. برخي در اين ميان اين پرسش را مطرح 
مي كنند كه از سر گيري روابط ايران عربستان هرچند 
 fatf شرط لازم است، اما كافي نيست، يعني بايد برجام و
مكمل اين بهبود مناسبات باشند تا دستاوردهاي مطرح 
شده، محقق ش��وند. متقدم اين گزاره هم الزاما گزاره 
درستي نيست. توافقات منطقه اي و دوجانبه و سه جانبه 
ارتباطي با مسائل بين المللي ندارند. همين امروز با برخي 
كشورها روابط دوجانبه و چند جانبه اي دارد، بدون اينكه 
برجامي وجود داشته باشد يا اف اي تي افي در ميان باشد. 
اينكه احياي برجام يك الزام براي ايران است، موضوعي 
است كه همه روي آن توافق داريم. هيچ كس نمي تواند 
بگويد كه پايان يافتن تحريم ها و كاهش تنش ها به نفع 
كشورمان نيست. چه به صورت مذاكرات در قالب ۱+۴ و 
چه به صورت گفت وگوي مستقيم با امريكا. اما موضوعي 
اين وسط در ميان است، در ماجراي رابطه اي كه به شكل 
برجام تعريف شده، ايران تنها ۵۰درصد موضوع است و 
ادامه در صفحه 8 نيمي از موضوع در... 

بازار س��رمايه بعد يك رالي 
صعودي جذاب از نيمه دوم 
ارديبهشت ماه سال جاري 
روند اصلاحي به خود گرفته 
است. اگر جزييات اتفاقات 
چند روز اخير را كاور كنيم 
و روند كلي بازار را برس��ي 
كني��م باي��د خاطرنش��ان 
ك��رد اصلاحات لازم��ه يك روند صعودي اس��ت و 
سرمايه گذران با توجه به استراتژي معاملاتي خود 
در محدوده هاي حمايتي يا مقاومتي دست به خريد 

يا فروش مي زنند.
وقتي پارامتر هاي تاثيرگذار بازار سرمايه را بررسي 
مي كنيم نش��ان از وضعيت تعادلي و حتي وضعيت 
مناسب و ارزان براي يك سرمايه گذاري ميان مدت 
و بلندمدت را نشان مي دهد. خيلي  ها بر اين باورند 
بعد از سقف ش��كني بازار وارد وضعيت گراني شده، 
من فكر مي كنم در وضعيت فعلي نه تنها بازار گران 
نيس��ت بلكه اصلاحي كه در بازار ش��اهد هستيم 
فرصت شناسايي سهام پرپتانسيل از منظر بنيادي 
و بيش��تر فرص��ت خوبي ب��راي چين��ش پرتفوي 
مناسب براي كسب بازدهي بهتر از بازارهاي موازي 

خواهد بود.
نكته مهم اينكه بررس��ي گزارشات شركت ها نشان 
مي دهد از آنجايي كه نرخ دلار هميشه يك پارامتر 
بس��يار مهم در تحلي��ل وضعيت ش��ركت ها تلقي 
مي ش��ود با توجه به جامپ ن��رخ ارز دركوارتر آخر 
سال گذش��ته شاهد هستيم ش��ركت ها گزارشات 
بهت��ري از انتظارات س��رمايه گذاران را روانه كدال 
مي كنند پلاس مثبت گزارش��ات صنايع تاثيرگذار 
مي تواند محرك خوبي براي رشد بازار باشد. من فكر 
مي كنم بس��ياري از صنايع سال جاري نيز عملكرد 
بهتري نسبت به سال گذشته خواهند داشت و شاهد 
رشد حاشيه س��ود و افزايش سود سازي شركت ها 

خواهيم بود. 
در نهاي��ت از منظر بنيادي در ش��رايط نرمالي قرار 
دارد. بررسي تكنيكالي شاخص كل بازارسرمايه نيز 
نشان مي دهد مادامي كه بازار بالاي سقف شكست 
شده قرار دارد نگراني خاصي نخواهد داشت و پس 
از اتمام اصلاح زماني هدف اوليه بازار سرمايه رشد 

تا مرز 3ميليون واحد خواهد بود.
 در نهايت بايد توجه داش��ت بازار سرمايه يك بازار 
مولد است و برخلاف بازار هاي موازي در روند هاي 
صعودي ارزش افزوده خوبي نصيب سرمايه گذران 
مي ش��ود. نكته مهم اينكه بررسي داده هاي سطح 
كلان اقتصادي و روانشناس��ي بازار نشان مي دهد 
استارت س��ايكل رونق بازار زده شده و بازار سرمايه 
وضعيت بهتری را در ميان مدت و بلندمدت نسبت 

به بازار هاي موازي تجربه خواهد كرد.

پس از ماه ها بحث و گفت وگو، 
روز چهارش��نبه هفته جاري 
موافقتنامه اح��داث خط آهن 
رش��ت به آس��تارا ميان وزراي 
حمل و نقل ايران و روس��يه به 

امضا رسيد.
بر اس��اس اين موافقتنامه قرار 
است روسيه ۱,۶ ميليارد يورو 

در اين مسير ريلي سرمايه گذاري كند. 
پيش از اين خط آهن رش��ت به آس��تارا ب��ه عنوان حلقه 
مفقوده كريدور شمال - جنوب، يكي از مسيرهاي اصلي 
ترانزيت كالا از جنوب آسيا به شمال اروپا به شمار مي رفت 
و راه ان��دازي آن بيش دو دهه به ط��ول انجاميد. كريدور 
شمال - جنوب در سال ۱3۷۹ به ابتكار ايران، روسيه و هند 
براي كاهش مدت زمان انتقال كالا از هند و جنوب آسيا به 

بندر سن پترزبورگ و فنلاند در شمال اروپا راه اندازي شد.
كريدور شمال - جنوب دو مسير شرقي و غربي دارد كه مسير 
ش��رقي آن از روسيه به كشور هاي شرق درياي مازندران و 
سپس ايران و مسير غربي آنكه موافقتنامه آن امروز به امضا 
رسيد كشورهاي روسيه، ايران و آذربايجان را شامل مي شود. 
در يكي، دو س��ال اخير تحولات بس��ياري در مسير غربي 
اين كريدور اتفاق افتاده كه ازجمله آنها مي توان به حمله 
روس��يه به اوكراين و جنگ هاي آذربايجان و ارمنستان و 
همچنين بالا رفتن تنش هاي مرزي بين ايران و آذربايجان 
اش��اره كرد.  تحريم گسترده روسيه از سوي غرب ماهيت 
اين كريدور را به نحو فزاينده اي استراتژيك كرد. روسيه از 
ايران به عنوان يكي از راه هاي دور زدن تحريم ها و صادرات 
كالاهاي خود به كش��ورهاي حاشيه خليج فارس، هند و 
جنوب آسيا نگاه مي كند. از اين نگاه تكميل اين خط آهن 
راه تنفسي براي روسيه به منظور كاهش فشارهاي ناشي از 
تحريم هاي گسترده باز مي كند. اين خط آهن شايد بتواند 
تا حدودي سطح بالاي تنش آذربايجان با ايران را كاهش 
بدهد. به  طوري كه نقش واسط خطوط ريلي آذربايجان بين 
راه آهن هاي ايران و روسيه، مي تواند آذربايجان را براي دست 
برداشتن از كريدور جعلي زنگزو كه عملا راه ارتباطي ايران 
با اروپ��ا را تا حدودي قطع مي كند و كاهش تنش ها تحت 
فشار بگذارد و همچنين اطمينان خاطري از سوي ايران به 
آذربايجان باشد.  از بعد زماني نيز زمان امضاي اين توافقنامه 

بسيار مناسب است. 
چرا كه تركيه به عن��وان بزرگ ترين مخالف اين كريدور و 
حامي آذربايجان در ماجراي كريدور جعلي زنگزو درگير 
انتخابات رياس��ت جمهوري اس��ت.  هرچند خبر امضاي 
موافقتنامه سرمايه گذاري ۱.۶ ميليارد دلاري روس ها در 
اين پروژه به ظاهر براي توسعه زيرساخت هاي ريلي ايران 
مناسب است اما بدعهدي روس ها در زمينه هاي مختلف از 
جمله بدعهدي آنها در پروژه برقي كردن خط آهن گرمسار 
- گرگان – اينچه برون را نباي��د از ياد برد. پيش از اين قرار 
بود برقي كردن اين خط آهن با سرمايه گذاري ۱.۲ ميليارد 
ادامه در صفحه 3 دلاری روس ها انجام پذيرد.  

آيا ظهور ابرتورم در اقتصاد 
اي��ران نزديك اس��ت؟ اين 
پرسشي است كه اين روزها 
ب��ه ك��رات از اقتصاددان ها 
و كارشناس��ان و حت��ي 
مسوولان پرسيده مي شود. 
برخي به اين ابهام ها پاسخ 
مثب��ت مي دهن��د و برخي 
ديگر از مس��وولان و تحليلگران هم معتقدند فعلا 
نش��انه اي از ابرت��ورم در اقتص��اد ايران مش��اهده 

نمي شود. 
اما من معتقدم ابتدا بايد ديد زمينه هاي بروز تورم 
چيست و پس از آن تحليل كرد آيا شرايط اقتصادي 
ايران، ظه��ور يك چنين گ��زاره اي )ابرت��ورم( را 
محتمل مي كند يا نه؟ اينكه احتمال ظهور ابرتورم 
را كاملا رد كنيم، اش��تباه است، وقوع حتمي آن را 
هم نمي توان تضمين و تاييد كرد. بنابراين نيازمند 
تحليل ش��رايط اقتصادي و زمينه هاي ظهور تورم 

3رقمي هستيم.
۱( مهم تري��ن ويژگ��ي اقتص��اد ايران در ش��رايط 
فعلي، ش��رايط عدم اطمينان يا نااطميناني است. 
بر اثبات اين گزاره كافي اس��ت نگاهي به وضعيت 
هفته هاي اخير بازار س��رمايه انداخته ش��ود. علي 
رغ��م اينكه دو ويژگي بازار س��رمايه )حجم بازار( و 
نس��بت p-e )قيمت به درآمد احس��ن( اصلا قابل 
مقايسه با س��ال ۹۹ نيس��ت، اما چند خبر ساده يا 
برخ��ي اظهارنظرهاي ع��ادي، بازار ب��ورس را )به 
خاطر سقوط يكشنبه و دوشنبه هفته قبل( بدل به 
بازاري سياه كرد. اين مثال را ذكر كردم تا مشخص 
شود شرايط به گونه اي است كه اظهارنظر دو يا سه 
مقام، بازار سرمايه را با مهم ترين سقوط اخير خود 
روبه رو كرد. روندي كه بعد از چند روز به حالت عادي 
بازگشت. س��وال اين است كه چرا چنين اتفاقي در 

بورس افتاد؟ 
پاس��خ در ش��رايط نا اطميناني اقتصاد ايران است 
كه ه��ر بازاري ب��ا احتمال صعود و س��قوط مواجه 
مي شود. همين روند را درباره بازار خودرو يا مسكن 
و... مي توان انتظار داشت. ضمن اينكه وقوع آن براي 

شاخص هاي پولي هم محتمل است.
۲( وقتي تورم ماهانه اسفندماه و فروردين ماه توسط 
بانك مركزي منتش��ر شد، مشخص ش��د اين نرخ 
تورم كه بين ۵ تا ۶درصد اس��ت، به تنهايي معادل 
تورم س��الانه حدود 3۰الي ۴۰كشور جهان است. 
يعني در ش��رايطي كه برخي كشورها در طول يك 
سال هم تورم ۴الي ۵درصدي را تجربه نمي كنند، 
نرخ تورم ماهانه ايران، اين عدد و رقم است. اين در 
حالي اس��ت كه تورم نقطه به نقطه در اقتصاد ايران 

به حدود ۷۰درصد رسيده است. 
جالب اينجاس��ت از نيمه دوم سال گذشته، شوك 

جديدي به اقتصاد ايران وارد نشده است، شوك مهم 
س��ال۱۴۰۱ در ارديبهشت ماه به وقوع پيوست كه 

ارز ۴۲۰۰ توماني حذف شد. 
باي��د ديد چ��را علي رغم ميرا ش��دن اين ش��وك، 

همچنان تورم ماندگار است؟ 
3( پاسخ را بايد در سياست هاي پولي و مالي و ارزي 
و مهم ت��ر از هم��ه در بخش تج��ارت خارجي ديد. 
رشد نقدينگي از يك س��مت و از سمت ديگر رشد 
۴۰درصدي حجم بودجه نسبت به سال قبل در كنار 
نااطميناني اقتصاد و نبود چشم انداز ريشه مشكلات 

مرتبط با تورم است. 
هيچ كس در ايران نمي تواند بگويد كه تحريم ها چه 
زماني پايان مي يابد؟ اين در حالي اس��ت كه دولت 
با افتخار اعلام مي كند كش��ور را ب��دون برجام و با 

تحريم ها اداره مي كند. 
مساله مهم در اين ميان، برجام يا عدم برجام نيست، 
مهم اين اس��ت كه تجارت خارجي كش��ور به روال 
عادي بازگردد و متعاقب آن مبادلات پولي كش��ور 
ب��ه روال عادي باز گردد. وقتي ك��ه اصرار دولت در 
نپيوستن به fatf است و از سوي ديگر، منابع كشور 
معادل مصارف نيس��ت و ناترازي ها در بخش هاي 
مختلف مش��اهده مي ش��ود، همگي ظرفيت ايجاد 

تورم بالا را شكل مي دهند. 
البته اي��ن ظرفيت تورم بالا، در قال��ب تورم ماهانه 
۶درصدي و ت��ورم نقطه به نقط��ه ۷۰ درصدي در 
حال نمايان شدن است. اگر اين روند تداوم داشته 
باشد، ظرفيت ايجاد ابرتورم كه تورم 3رقمي است، 

دور از انتظار نيست. 
۴( در اين مي��ان انتظار مي رود كه سياس��ت هاي 
كش��ور در بخش ديپلماس��ي و برجام به سرانجام 
مناسبي برسد. نشانه هاي آن هم در بهبود ورابط با 
عربستان، مصر و ساير كشورهاي منطقه اي ظهور 

مي كند. 
البت��ه ايران باي��د ب��ا اقتصادهاي برت��ر دنيا بدون 
مانع ارتباط داشته باش��د. نبايد از طريق دور زدن 
تحريم ها با چين رابطه اي را شكل داد و هزينه هاي 

هنگفتي مبادله را پرداخت.
۵( با اين توضيحات هم صورت مساله اقتصاد ايران 
مشخص اس��ت و هم راهكارها مش��خص هستند. 
بخشي از اين راهكارها، سياس��ي هستند، بخشي 
هم اجرايي و اقتصادي اند. راهكار سياسي، بازگشت 
روابط خارجي به روال عادي است. در حوزه داخلي 
هم اصلاح سياس��ت هاي پولي، مال��ي، بودجه اي و 
مهم تر از همه انتخاب مديران كارآمد است. اهليت 
مديران بر بنگاه هاي اقتص��ادي، مهم ترين پارامتر 
براي بهبود بهره وري در اقتصاد ايران است. لذا اگر 
مجموعه اي از سياس��ت هاي اصلاحي اگر اجرايي 
شود مي توان از ابرتورم جلوگيري كرد. در غير اين 

صورت هر احتمالي وجود دارد.
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 رهبر معظم انقلاب 
درديدار با مسوولان و كارگزاران حج: 

 به چند هزار ميليارد دلار فقط نگاه مي كنيم 
و هيچ استفاده اي از آن نمي بريم

    صفحه 2    

 اگر حج نباشد 
 امت اسلامي 

فرو خواهد پاشيد

بازار خودرو در ماه هاي آتي به كدام سو مي رود؟

 ماجراي هجوم فروشندگان
به بازار خودرو

 »تعادل« تاثير طرح ماليات بر عايدي سرمايه 
در بازارهاي مالي را بررسي مي كند

 كوچ سوداگران 
به اتاق شيشه اي

مژده ابراهيمي|
 همانطور كه مي دانيد سفته بازي در بازارهاي مسكن 
و خودرو بيداد مي كند و در بازارهاي مالي ديگر دلالان 
كمتر مشاهده مي شوند؛ اين افراد اجازه خريد مسكن 
و خودرو را به مصرف كنندگان واقعي نمي دهند؛ از اين 
رو اعضاي كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
طرحي را تصويب كردند كه درآن دلالان دانه درشت 
هدف قرار گرفته شدند. به نظر مي آيد اگر طرح ماليات 
بر عايدي سرمايه با سياس��ت هاي صحيح به مرحله 
اجرايي برسد؛ مي تواند دست دلالان را به نوعي قطع 

كند و بخش��ي از تورم موجود را ه��م كاهش دهد؛ در 
نتيجه داشتن برنامه مشخص و مدون از جانب مجلس 
و دولت نياز مبرم است. همچنين لازم است مقررات 
بسيار س��خت در اين خصوص صورت گيرد تا ديگر 
شاهد سفته بازي در بازارهاي مالي نباشيم. از طرفي 
هم برخي از فعالان بازار معتقدند باتوجه به تورم كنوني 
در ايران؛ حتي اين ط��رح از جانب مجلس نمي تواند 
از گراني ها جلوگيري كند و تا تورم هس��ت اين طرح 
تاثيرگذار نخواهد بود. از سوي ديگر برخي كارشناسان 
صفحه 4 را بخوانيد بازارسرمايه معتقدند با... 

تعادل|
برخي تحليل ها درباره وضعيت بازار خودرو حاكي 
از اين اس��ت، كه فروشندگان به بازار خودرو هجوم 
آورده و به دنبال خروج سرمايه هايشان از اين بازار 
هستند. اما ماجرا چيست؟ در تحليل اين رفتار چند 
عامل معرفي شده، كه موجب شده تا خودرو در سال 
جاري از كالايي س��رمايه اي خارج به جايگاه اصلي 
خود يعني كالاي مصرفي  بازگ��ردد. بنابر گزارش 

برخي خبرگزاري ها، »توليد ي��ك ميليون و ۷۰۰ 
هزار دس��تگاه خودروي داخلي، راه اندازي سامانه 
يكپارچه و شفاف سازي عرضه، اجرايي شدن واردات 
خودرو و نظارت ب��ر قيمت  گذاري آن، خبر واردات 
خودروهاي دس��ت دوم و درنهايت اجرايي ش��دن 
قانون پولشويي و همچنين ماليات بر عايدي درآمد 
سرمايه« را مي توان ۵ دليل هجوم فروشندگان به 
صفحه 7 را بخوانيد بازار خودرو دانست.   

صفحه 3



رهبر معظم انقلاب اسلامي نگاه صحيح به حج و فهم 
اهميت اين فريضه را بسيار مهم خواندند و تأكيد كردند: 
حج، مساله اي جهاني و تمدني است كه هدف آن، ارتقاء 
امت اسلامي، نزديكي دل هاي مسلمانان و اتحاد امت 
اسلامي در مقابل كفر و ظلم و استكبار و بت هاي بشري 

و غير بشري است.
حضرت آي��ت الله خامنه اي صب��ح دي��روز در ديدار 
مسوولان، كارگزاران و جمعي از زائران بيت الله الحرام، 
با استناد به آيات قرآني، خانه كعبه را مايه قيام و قوام 
جوامع بش��ري دانستند و با اش��اره به منافع دنيوي و 
اخروي اين فريضه عظيم، گفتند: اگر حج نباشد امت 

اسلامي فروخواهد پاشيد.
ايش��ان حج را ميقاتي بين الملل��ي و ميعادي جهاني 
برشمردند و با اشاره به دعوت پروردگار از »ناس« يعني 
همه مردم براي برگزاري حج، افزودند: دعوت از آحاد 
بش��ر در همه تاريخ براي حضور در مكاني مشخص و 
آن هم در ايامي مشخص، نشان دهنده اهداف مهم و 
منافع كثيري است كه در اين فراخوان الهي وجود دارد.

رهبر انقلاب وحدت امت اسلامي و مقابله با شياطين 
مس��تكبر را از جمله اين اهداف دانستند و افزودند: از 
جمله منافع متعدد دنيوي حج اين است كه مسلمانان 
در اين اجتماع عظيم، در مقابل رژيم صهيونيستي و 
نفوذ قدرت هاي استكباري، اعلام حضور و قدرت كنند 

و در برابر ظالمان جهان سينه سپر كنند.
حضرت آيت الله خامنه اي در تش��ريح منافع اخروي 
حج، ه��ر ك��دام از اعمال اي��ن فريض��ه را دريچه اي 
منوركننده به س��مت عالم غيب و معنا خواندند و به 
زائران بيت الله الحرام گفتند: با تضرع و دعا و اخلاص و 
عبوديت، دل ه��اي خود را از هرچه معارض با ياد خدا 

است، پاك و مطهر كنيد.

ايشان نگاه جهاني و فراسرزميني به حج را مساله اي 
اساسي برشمردند و با اشاره به ضرورت اطلاع از مسائل 
دنيا و اوضاع ملت هاي مسلمان، افزودند: ايام حج فرصت 
مغتنمي براي آشنايي واقعي با ملت ها و مسائل جهاني 
اس��ت تا خبرهاي دروغ رس��انه ها و خبرگزاري هاي 

كذّاب، انسان را از واقعيات جهان دور و گمراه نكند.
رهبر انقلاب بي خبري از جه��ان را باعث هلاكت هر 
جامعه دانس��تند و افزودند: همان گونه كه بارها گفته 
ش��ده، آحاد مردم و مس��وولان بايد شناخت اهداف، 
روش ها، سياس��ت ها و نقاط قوت و ضعف دش��من را 
كاملا جدي بگيرند كه اگر اينگونه شود، سر كشور كلاه 

نمي رود كه البته برخي جاها كلاه رفته است.
حضرت آيت الله خامنه اي افزودند: اگر متوجه مسائل 

جهاني باشيم، مي توانيم هدف واقعي دشمن و علت 
اصرارش بر برخي مسائل را درك كنيم؛ همچنان كه 
در بسياري از مسائل، مسوولان حواسشان جمع بوده 
و درست عمل كرده اند كه پيشرفت هاي بسيار خوب 
ايران در مسائل منطقه اي و جهاني كه باعث عصبانيت 

امريكا شده، نتيجه اين حواس جمعي بوده است.
رهبر انقلاب اس��لامي آشكار ش��دن عملي مخالفت 
اسلام با تمايزهاي جغرافيايي، نژادي، طبقاتي و ديگر 
تمايزها را از جمله نكات اساسي فريضه حج خواندند و 
افزودند: كشورهاي مدعي تمدن كه حقيقتا از تمدن 
بويي نبرده اند، همچنان درگير نژاد سياه و سفيد و نژاد 
اروپايي و غير اروپايي هس��تند و براي حيوان خانگي 
خود ارزشي به مراتب بيشتر از برخي انسان ها قائلند 

كه غرق ش��دن پي درپي مهاجران در دريا نشانه اي از 
اين واقعيت است. ايشان يكرنگي و يكساني همه زائران 
با هر نژاد و تاريخ و فرهنگ را از اس��رار حج برشمردند 
و افزودند: مس��وولان و موثران در حج بايد به گونه اي 
فرهنگ سازي كنند كه كلمه »حج« در ذهن همه به 
خصوص جوان  امروزي، تداعي كننده مفاهيم اساسي 
همچون تمدن س��ازي، اتحاد در مقابل ظالمان، نگاه 
فرامرزي و رفع تمايزات جاري در جوامع بشري باشد؛ 
كه اگر اينگونه ش��ود، ديگر كس��ي نگران بازارگردي 
برخي حج��اج براي خريد كالاه��اي بنجل به عنوان 

سوغاتي نخواهد بود.
حض��رت آي��ت الله خامن��ه اي ب��ا تأكيد ب��ر حضور 
زائ��ران ايراني در نمازهاي جماعت مس��جدالحرام و 
مس��جدالنبي)ص( و ارتباط گيري و صحبت با ديگر 
زائران، افزودند: خواندن دس��ته جمعي دعاي كميل 
بسيار خوب اس��ت؛ ضمن اينكه حركت عظيم برائت 
از مشركين نيز كه جزو ظرفيت هاي گسترده و عميق 

حج است، بايد ادامه يابد.
ايشان پيروزي انقلاب اسلامي را باعث شناخت و احياي 
نسبي ظرفيت هاي فريضه حج خواندند و افزودند: بايد 
تلاش كرد همه اين ظرفيت ها احياء شود و در مسير 
تحقق اهداف اساسي حج مورد بهره برداري قرار گيرد.

در ابتداي اين ديدار، حجت الاسلام والمسلمين سيد 
عبدالفتاح نواب نماينده ولي فقيه در امور حج و زيارت 
به تشريح ابعاد شعار حج امس��ال زائران ايراني تحت 
عنوان »حج؛ تحول قرآني، همگرايي اسلامي و حمايت 
از قدس شريف« پرداخت. آقاي سيد عباس حسيني 
رييس سازمان حج و زيارت هم اقدامات صورت گرفته 
در اصلاح فرآيندها و بهبود كيفيت خدمت رساني به 

زائران بيت الله   الحرام را تشريح كرد.
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رييس قوه قضاييه مطرح كرد
اهميت توجه به

مسائل اقتصادي و معيشتي
رييس قوه قضاييه بيان داش��ت: امروز مساله اصلي و 
اولويت دار كش��ور، مس��اله اقتصادي و رفع مشكلات 
معيش��تي مردم است؛ البته ساير مسائل نظير مسائل 
امنيتي و فرهنگي و سياسي نيز مهم هستند، اما بايد 
توجه داشت كه اگر به مسائل اقتصادي و معيشتي توجه 
نشود تبعات آن دامن گير س��اير مقوله ها خواهد شد.  
رييس قوه قضاييه با تبيين و تشريح اقدامات قوه قضاييه 
براي مقابله با برخي مفاسد و جرايم و تخلفات اقتصادي 
گفت: ما به مسوولان اقتصادي و متوليان بانك مركزي 
اعلام كرده ايم كه بايد از اختي��ارات قانوني خود براي 
جلوگيري از شكل گيري جرايم و تخلفات اقتصادي به 
صورت كامل استفاده كنيد و چنانچه از اين اختيارات 
بهره نگيريد، نه به عنوان ترك فعل بلكه به عنوان ترك 
قانون، تحت تعقيب حقوقي ق��رار مي گيريد.  رييس 
قوه قضاييه در ادامه بيان داش��ت: ما به مسوولان بانك 
مركزي در جريان جلسات گوناگون اعلام كرده ايم كه 
براي جلوگيري از اضافه برداشت بانك ها از بانك مركزي، 
اقدامات مجدانه خود را انجام دهيد و در قبال تسهيلات 
اعطايي ش��بكه بانكي به افراد، نظارت كافي و جامع را 
دنبال كنيد تا اين تسهيلات در مسير توليد صرف شود 
و ب��ه بازارهاي كاذب نرود.  محس��ني اژه اي گفت: ما از 
دستگاه هاي امنيتي به طور جدي مطالبه گري كرده ايم 
تا نسبت به شناسايي و معرفي جريانات سازمان يافته اي 
كه اقدامات كاذبي را عليه اقتصاد و بازارهاي ارزي و ريالي 
ترتيب مي دهند، اهتمام داشته باشند و در اينجا بار ديگر 
تاكيد مي كن��م و وعده مي دهم كه در قبال عناصر اين 
جريانات سازمان يافته، قاطعانه عمل كنيم.  رييس قوه 
قضاييه افزود: من چند بار تاكيد كرده ام كه در مواجهه با 
جرايم و تخلفات حوزه اقتصادي و بانكي، قبل از آنكه به 
سراغ مشتري بانك ها برويم، سراغ بانك هايي مي رويم 
كه بدون اخذ وثايق كافي و بعضاً به صورت مفسده آميز، 
مبادرت به اعطاي تسهيلات كرده اند يا اينكه نظارت هاي 
لازم را پيرامون محل هزينه كرد اين تسهيلات نداشته اند.  
رييس قوه قضاييه در ادامه با تاكيد بر اينكه قوه قضاييه 
مصمم است به صورت ريشه اي با فساد مقابله كند و به 
سراغ بسترها و گلوگاه هاي فساد برود، گفت: ما به جاي 
اينكه با صدها پرونده موردي مواجه شويم، به سراغ ۱۰ 
پرونده ريشه اي رفتيم كه از قِبل آن، امكان ايجاد صدها 
پرونده وجود داشت البته اين نافي برخوردهاي موردي 
با فساد هم نيست. وي افزود: براي نمونه در يك فقره در 
نتيجه يك ارتباطات ناصحيح با يك شركت، براي واردات 
ميليون ها تن نهاده دامي، بيش از هزار ميليارد تومان از 
مردم دريافت شده بود، اما كالايي وارد كشور نشده بود؛ 
ما به اين موضوع ورود كرديم و رسيدگي ها و برخوردهاي 
مجدانه و لازم را ترتيب داده و اجازه نداديم اين موضوع به 
يك پرونده فساد بزرگ با شاكياني پرتعداد تبديل شود.  
رييس قوه قضاييه تاكيد كرد: در بحث مقابله با فساد، 
ما درصدد مبارزه ريشه اي هستيم نه كار تبليغاتي؛ در 
مقوله مبارزه با فساد، ما در عين اينكه متمركز بر روي 
علت ها هستيم، از معلول ها نيز غافل نمي شويم. سوال 
اين است كه در بحث مقابله با فساد، آيا به نقطه مطلوب 
رسيده ايم؟ بايد بگويم نه، اما مجدانه در اين عرصه تلاش 
مي كني��م.  رييس قوه قضاييه با اش��اره به مقوله مهم 
بازگشت ارزهاي حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد و 
اقدامات صورت گرفته در اين زمينه گفت: ما به مسوولان 
ذي صلاح در بانك مركزي و وزارت اقتصاد اعلام كرده ايم 
كه ش��عب خاصي را در دادسرا و دادگاه بعضا به صورت 
شبانه روزي داير مي كنيم تا به موضوعات و پرونده هاي 
ارزي به صورت ويژه و سريع رسيدگي كند؛ در مقابل به 
مسوولان بانك مركزي و وزارت اقتصاد نيز تاكيد كرده ايم 
كه در اين زمينه با مشورت گيري از معاونت هاي حقوقي 
خود از حداكثر اختيارات قانوني بهره بگيرند و در آنجايي 
كه نياز به اختياري فراقانوني دارند تا در امر ساماندهي 
بازارهاي ارزي و پولي ورود داشته باشند، پيگيري هاي 

مجدانه را براي اخذ اين اختيارات ترتيب دهند.

حدود ۹۰ هزار نفر
مورد عفو قرار گرفتند

محس��ني اژه اي در ادامه با اش��اره ب��ه مقوله تفكيك 
اعتراضات از اغتشاشات كه از همان ابتداي شكل گيري 
حوادث سال گذشته مدنظر قوه قضاييه بود، گفت: قطعا 
برخي از حوادثي كه در سال گذشته به وقوع پيوست، 
هدايت شده از س��مت سرويس هاي بيگانه بود و قطعا 
برخي از اين حوادث به جنايت و تضييع اموال مردم منجر 
شد، اما از سويي ديگر، در جريان اين حوادث برخي نيز 
اعتراض داشتند ولو آنكه اين اعتراض را با زباني تلخ و تند 
مطرح كردند؛ ولي ما آنان را در زمره عناصر ضدانقلاب 
و اغتشاش گر قرار نداديم و بر همين مبنا پيشنهاد عفو 
آنها را به مقام معظم رهبري مطرح كرده و معظم له نيز با 
بزرگواري اجازه عفو را صادر فرمودند. رييس قوه قضاييه 
با بيان اينكه در جريان عفو اخير حدود ۹۰ هزار نفر مورد 
عفو قرار گرفتند، گفت: بايد توجه داشت كه همه اين 
افراد زنداني نبوده يا از زندان آزاد نشدند؛ برخي مشمول 
تخفيف و تقليل مجازات ش��دند؛ همچنين همه اين 
افراد مرتبط با اغتشاشات نبودند و پرونده برخي از آنان 
نيز در حال رسيدگي بود و هنوز به حكم منتهي نشده 
بود.  محسني اژه اي در ادامه با اشاره به تدوين لايحه اي 
در زمينه عفاف و حجاب از ناحيه قوه قضاييه و ارس��ال 
اين لايحه از س��وي دولت به مجلس گفت: در جريان 
تدوين لايحه ناظر بر عف��اف و حجاب، تلاش كرده ايم 
تا جامع نگري داشته باشيم و همه جوانب امر را لحاظ 
كنيم. براي نمونه، در مقابله با جريانات سازمان يافته اي 
كه درصدد ترويج ناهنجاري ها هستند، ترتيبات قانوني و 
قاطع را داشته باشيم و از سويي ديگر در اين حوزه، برخي 
موارد را در قالب تخلف بررسي كنيم. پيش از سخنان 
رييس رييس قوه قضاييه در اين ديدار، »ش��يخ زاده« 
رييس دانشگاه بجنورد با اشاره به تحصيل بيش از ۳۰ 
هزار دانشجو در خراسان ش��مالي، به برخي مسائل و 

مشكلات دانشگاهي و دانشجويي اين استان پرداخت.

رقابت سالم بين فعالان
عرصه ارتباطات در كشور

رييس جمهور تاكيد كرد: كش��ور امروز در هر سه حوزه 
مغزافزار، نرم افزار و سخت افزار به نقطه بسيار خوبي رسيده  
است. سيد ابراهيم رييسي در مراسم افتتاح ۷ طرح فيبر 
نوري گفت: تا ديروز فقط در مسيرهاي علمي كه ديگران 
ايجاد كرده بودند حركت مي كرديم و تلاش مي شد كه 
برنامه هاي توليدشده در كشورهاي ديگر را فرا بگيريم و 
روي دس��تگاه هاي خود پياده كنيم. وي افزود: در حوزه 
نرم افزار تلاش بسياري شده  است. كشور امروز در هر سه 
حوزه مغزافزار، نرم افزار و سخت افزار به نقطه بسيار خوبي 
رسيده  اس��ت. رييس جمهور تصريح كرد: مقام معظم 
رهبري از دولت انتظار دارند كه بخش خصوصي، تشكل ها، 
فعالان حوزه هاي مختلف و نخبگان اين عرصه به كار گرفته 
شوند. با مشاركت واقعي بخش خصوصي در انجام كارها، 
انديشه و انگيزه آنها در مس��ير رشد و ارتقا به كار گرفته 
مي شود. وي تاكيد كرد: رقابت سالمي در جهت ارتقاي 
كيفيت بين فعالان عرصه ارتباطات در كشور ايجاد شده. 
از جلوه هاي مردمي دولت اين است كه بخش خصوصي را 
پاي كار بياورد. به گفته وي، دولت نقش هدايت، حمايت 
و نظارت را بر عه��ده دارد. رييس جمهور گفت: برخي از 
كشورها به ميزان درآمد نفت ما، از حوزه اقتصاد ديجيتال 
درآمد دارند. رشد اقتصادي در حوزه ديجيتال از ۲/۶ به ۵/۷ 
درصد رسيديم اما نبايد به اين ميزان قانع باشيم. در شبكه 
ملي اطلاعات تا قبل از دولت س��يزدهم، ۲۳ درصد 
رشد داشتيم اما اكنون به ۶۰ درصد رسيده است. وي 
تاكيد كرد: شبكه ملي اطلاعات به ميزاني كه از دقت 

آن كاسته نشود بايد تسريع يابد و به سرانجام برسد.

توضيحاتي درباره
تغيير ساعت كار كاركنان

رييس س��ازمان اداري اس��تخدامي گفت: س��ال هاي 
گذشته س��اعت كار كاركنان از ۷ صبح آغاز مي شد، اما 
امسال باتوجه به اينكه تغيير ساعت نداريم، در واقع عملا 
همان ساعت ۶ و طبق روال گذشته است. ميثم لطيفي 
در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران درباره 
تغيير ساعت كار كاركنان اظهار كرد: در سال گذشته از 
اول خرداد تعيير ساعت اعمال شد ولي امسال اين امر 
از پانزدهم خرداد اعمال شد كه مدارس تقريباً تعطيل 
شده اند و براي عمده مخاطبان ما در كاركنان دولت كه 
معلمان آموزش و پرورش هس��تند، تقريباً اين مشكل 
دانش آموزان حل خواهد شد. وي افزود: هماهنگي لازم 
با شهرداري در تهران و كلان شهرها صورت گرفته است 
كه مساله مترو و جابه جايي ها به گونه اي تنظيم شود كه 
كاركنان دولت با مشكلي براي جابه جايي از اطراف شهر 
مواجه نشوند. وي با اشاره به موضوع بهره وري گفت: در 
دنيا مطالعاتي در مورد تنطيم ساعت با نور آفتاب شده 
است. امس��ال از ۱۵ خرداد تا ۱۵ شهريور اين شرايط را 
داريم ولي از ۱۵ شهريور كه براي سال تحصيلي جديد 
آماده مي شويم. اين تغيير ساعت به حال قبل برخواهد 

گشت كه براي دستگاه هاي متعدد متفاوت است.

افزايش پرداخت
وام ازدواج و فرزند

بان��ك مركزي اع��لام كرد: از ابتداي س��ال ج��اري تا 
امروز، بانك هاي عامل بيش از ۱۰.۷ همت تس��هيلات 
قرض الحس��نه ازدواج و فرزند پرداخت كرده اند كه اين 
ميزان طي بازه زماني مشابه در سال گذشته ۹.۴ همت 
و در س��ال ۱۴۰۰ نيز ۳.۹ همت بوده است. مدير اداره 
اعتبارات بانك مركزي ضمن اعلام اين خبر گفت: توزيع 
سهميه هاي تسهيلات قرض الحسنه ازدواج بر اساس 
شاخص هايي همچون منابع قرض الحسنه پس انداز و 
جاري بانك ها، تعداد شعب هر بانك، پراكندگي در سطح 
استان ها، زمينه هاي تخصصي فعاليت بانك ها، عملكرد 
سنوات گذشته بانك هاي عامل و با مصوبه شوراي پول و 
اعتبار به عنوان تنها مرجع رسمي سياست گذاري پولي 
و اعتباري كش��ور تعيين و در سال جاري قبل از موعد 
قانوني به بانك هاي عامل ابلاغ شده است. مهدي صحابي 
افزود: بر اين اساس، بانك مركزي براي اولين بار در پايان 
اس��فندماه سال گذش��ته و با هدف كاهش وقفه ايجاد 
شده در ابتداي سال در س��نوات قبل كه به دليل عدم 
ابلاغ سهميه هاي سال جديد بر اثر زمان بر بودن تعيين 
سهميه ها و طرح و تصويب آن در كميسيون هاي اين 
بانك صورت مي گرفت؛ سهميه هاي مربوط به فروردين 
و ارديبهشت ماه س��ال ۱۴۰۲ را به صورت دو دوازدهم 
تعيين و در اولين روز كاري سال جاري )۵ فروردين ماه( 
ابلاغ كرده است. وي با بيان اينكه عملكرد شبكه بانكي در 
پرداخت اين تسهيلات در سنوات گذشته كه همواره مورد 
تقدير مقامات و نهادهاي ذيربط از جمله مجلس شوراي 
اسلامي، دولت و ... گرديده بيانگر حساسيت و اهميت اين 
موضوع براي بانك مركزي است، افزود: همچنين لازم 
به ذكر است روند سنوات گذشته نيز مويد افزايش سرعت 
پرداخت تسهيلات قرض الحسنه از خرداد ماه بوده و از 

ميزان انتظار دريافت تسهيلات كاسته خواهد شد. 

نرخ بهره مناسب در
كاهش تورم اروپا چند است؟

رابرت هولزمن، عضو ش��وراي حاكم بانك مركزي اروپا 
اظهار كرد كه افزايش سريع تر نرخ بهره در كاهش تورم 
مناسب تر است. به گزارش اكونوميك، عضو شوراي حاكم 
بانك مركزي اروپا بيان كرد: اين تصور كه افزايش نرخ هاي 
بهره با افزايش بيش از ۲۵ واحد پايه به بانك مركزي اروپا 
كمك مي كند، بدون اتلاف وقت به نرخ پاياني خود برسد، 
با اين استدلال است كه سرعت پايين تر به معناي بالا ماندن 
نرخ ها براي م��دت طولاني تري خواهد بود. رييس بانك 
مركزي اتريش همچنين گفت كه نرخ سود تسهيلات 
سپرده گذاري كه در حال حاضر ۳.۲۵ درصد است، بايد 
بيش از چهار درصد سريع تر تغيير كند تا به بانك مركزي 
منطقه يورو اجازه ده��د با تورم مقابله و با ف��درال رزرو 
ايالات متحده امريكا هم سويي كند. وي افزود كه تنها يك 
معجزه باعث مي شود كه بانك مركزي اروپا روند افزايش 

نرخ را قبل از رسيدن به چهار درصد متوقف كند.

رهبر معظم انقلاب درديدار با مسوولان و كارگزاران حج:

ارتباط با سعودي، زيربناي خروج از مشكلات اقتصادي؟

اگر حج نباشد امت اسلامي فرو خواهد پاشيد

بهبود روابط با منطقه، راهبرد جديد اقتصادي دولت رييسي
برخلاف آنچه كه در ماه ه��اي ابتدايي آغاز به كار دولت 
سيزدهم به نظر مي رسيد، حالا اعضاي هيات دولت آماده 
شده اند تا از نقش مهم ارتباط با كشورهاي منطقه و بهبود 
روابط بين المللي در بهبود وضعيت اقتصادي بگويند. اگر 
دولت در ماه هاي ابتدايي فعاليت خود تاكيد داشت كه 
بخش مهمي از مشكلات اقتصادي تحت تاثير مديريت 
غلط داخلي به وجود آمده، حالا به نظر مي رسد كه بهبود 
روابط بين الملل را مبناي بهبود شرايط اقتصادي در داخل 

كشور مي داند.
نخستين و مهم ترين نشانه از اين تغيير رويكرد را مي توان 
در بهبود روابط با عربستان سعودي ديد كه از چند هفته 
قبل نهايي شده اس��ت. از سرگيري روابط دو كشور پس 
از حدود هفت سال نشان مي دهد كه دولت خود را آماده 
بهبود شرايط در اين حوزه ها كرده و سفر اخير خاندوزي 
وزير اقتصاد به جده نيز نمايانگر اين تغيير اس��ت. حالا 
وزير اقتصاد مي گويد ك��ه گام هاي مهمي در اين زمينه 
برداشته خواهد شد. احسان خاندوزي در حاشيه جلسه 
هيات دولت در جمع خبرنگاران اظهار كرد: امروز دولت 
در راستاي هدف گذاري رونق و رشد توليد مصوبه خوبي 
داش��ت كه براي اولين بار ۱۵۰۰ مجوز كس��ب و كار به 
عنوان تنها مجوزهاي تاييدمح��وري كه نيازمند تاييد 
دس��تگاه هاي اجرايي و وزارتخانه ها هستند مورد تاييد 

قرار گرفت.
وزير اقتصاد تاكيد كرد: اين مجوزهايي است كه فعالان 
اقتصادي صرفاً ب��ا ثبت اطلاعات دقي��ق در درگاه ملي 
مجوزها و پذيرش مس��ووليت هاي قانون��ي و بارگذاري 
م��دارك خود مي توانند مجوزهاي كس��ب و كار خود را 
دريافت كنند. وي افزود: اي��ن تكليفي بود كه ماده يك 
قانون تسهيل مجوزهاي كس��ب و كار از سال ۱۴۰۰ به 
عهده دولت گذاشته بود و امروز مصوب شد. خاندوزي در 
پاسخ به پرسشي درباره مذاكرات با وزير اقتصاد عربستان 
اظهار كرد: اصل سفر به دعوت بانك توسعه اسلامي براي 
اجلاس سالانه جده صورت گرفته بود. ما از ديدار با رييس 
و مديرعامل بانك اس��تفاده كرديم تا پروژه هاي عمراني 
جمهوري اسلامي كه عمدتاً زيرساخت هاي استان هاي 
ما را در برمي گرفت، را در حوزه بانك توس��عه اس��لامي 

تسريع كنيم.
وي ادامه داد: در حاشيه اين دعوت از فرصت ديدارهاي 
دوجانبه استفاده ش��د و رويكرد بسيار عملگرايانه اي در 
بين كشورهاي منطقه وجود داشت. ديداري كه با وزارت 
اقتصاد عمان، امارت و كش��ورهاي ديگر وجود داش��ت 
همه تاكيد داشتند كه به سرعت وارد تعيين پروژه هاي 
سرمايه گذاري با ايران شوند. بنا شد توافقنامه هاي گمركي 
و سرمايه گذاري مشترك و ماليات مضاعف به سرعت بين 
ايران و اين كشورها امضاء شود. سخنگوي اقتصادي دولت 
يادآور شد: اولين اين موارد در حاشيه سفر سلطان عمان 
به تهران خواهد بود و با طرف اماراتي و عربستان سعودي 
هم به همين ترتيب. در مذاكرات با وزير اقتصاد عربستان 
سه محور جهت احياي روابط اقتصادي مطرح كرديم. وي 
گفت: بنا شد هم در موارد تسهيل حج زوار و هم در امر ديد 
و بازديد هيات هاي بخش خصوصي و مديران شركت هاي 
دو كشور ظرف سه ماه نتيجه مذاكرات بخش خصوصي 
دو كشور در قالب نقشه كلي همكاري اقتصادي در بخش 
دولتي و غيردولتي به تاييد برسد. خاندوزي تاكيد كرد: 
مذاكراتي در خصوص پروژه هاي سرمايه گذاري نفت و گاز 
نيز در دستور كار با طرف سعودي قرار گرفت و اميدواريم 

در اين حوزه شاهد تحولات مثبتي باشيم.
س��خنگوي دولت نيز مي گويد كه اوضاع در س��طح 
بين الملل بهبود پيدا خواهد كرد. علي بهادري جهرمي 
در حاشيه جلس��ه هيات دولت در جمع خبرنگاران 

اظهار ك��رد: در هيات دولت لايحه پيش��نهادي قوه 
قضاييه درباره عفاف و حجاب مورد بررسي و موافقت 
قرار گرفت و به مجلس ارسال شد. وي افزود: اين لايحه 
با قيد دو فوريت تقديم مجلس خواهد شد تا در آن جا هم 
با سرعت مورد رسيدگي قرار بگيرد. نظرات كارشناسي 
در كميس��يون تخصصي دولت پيرامون اين لايحه ارايه 
شده كه به پيوست تقديم  مجلس شوراي اسلامي خواهد 
شد. س��خنگوي دولت ادامه داد: در ابتداي جلسه دولت 
گزارش هاي متعددي امروز از سوي بخش هاي مختلف 
اجرايي مطرح شد كه يكي از آنها مربوط به افتتاح بيست 
و هفتمين نمايش��گاه بين المللي نف��ت، گاز، پالايش و 
پتروشيمي است كه بزرگ ترين رخداد صنعتي و تجاري 
ايران در اين حوزه محسوب مي شود. وي افزود: نمايشگاه 
از امروز تا يكش��نبه آتي )۳۱ ارديبهش��ت( برقرار است. 
امسال حدود ۱۵۰۰ مجموعه و شركت داخلي و حدود 
۲۰۰ ش��ركت خارجي در نمايش��گاه حضور يافته اند و 
شاهد رشد دو برابري حضور شركت هاي خارجي در اين 

نمايشگاه هستيم.
بهادري جهرمي با اشاره به ديگر مصوبه هاي دولت گفت: 
هيات وزيران با تصويب آيين نامه اجرايي قانون تصويب 
مقاوله نامه ايمني و بهداش��ت شغلي موافقت كرد و به 
منظور پيشگيري و كاهش بيماري هاي شغلي در محيط 
كار، وزارت كار مكلف شد تا با همكاري مجموعه هاي 
كارگري و كارفرمايي، سامانه ملي را فعال كند. سخنگوي 
دولت تاكيد كرد: هدف از راه اندازي اين سامانه نظارت، 
بررسي، گزارش گيري و پيگيري مصوبات اين آيين نامه 
اس��ت. اين آيين نامه با هدف پيشگيري از حوادث و در 
جهت كمك به افزايش اس��تانداردهاي محيط شغلي 
اس��ت. وي گفت: موافق��ت هيات وزي��ران با تصويب 
اساس��نامه پس��ت بانك ايران از ديگر مصوبات امروز 
است كه مطابق آن، پس��ت بانك يك بانك توسعه اي 
در حوزه هاي بانكداري خرد و ارايه انواع خدمات بانكي 
به ويژه با اولويت قرار دادن مناطق محروم و روستايي و 
به طور خاص كمك به توسعه و ارتقا بخش ارتباطات و 
فناوري، است. اين اساسنامه براي طي مراحل قانوني 

تقديم شوراي نگهبان و مراجع ذي صلاح خواهد شد.
صحبت از حضور خارجي ها در نمايشگاه صادراتي ايران 
و عق��د قراردادهاي جديد، نش��ان از اين تغيي��ر زاويه و 

ديدگاه دارد. 
در كنار بهبود روابط و ايجاد پل هاي جديد ارتباطي، شايد 
راهي نيز براي آزادسازي پول هاي بلوكه شده ايران پيدا 
ش��ود. محمدرضا فرزين در حاشيه جلسه هيات دولت 
در جمع خبرن��گاران گفت: خبره��اي خوبي در زمينه 

آزادسازي منابع بلوكه شده كشورمان در آينده در راه است 
كه در زمان مقتضي اطلاع رساني خواهد شد. وي در پاسخ 
به پرسشي درباره اينكه بيشتر عدم بازگشت ارز حاصل 
از صادرات مربوط به ش��ركت هاي دولتي است و اينكه 
دولت چه برنامه اي براي رسيدگي به اين موضوع دارد؟، 
اظهار كرد: ما در بانك مركزي كميته اي براي رسيدگي به 
تخلفات ارزي و پولي تشكيل داديم كه همه شركت هايي 

كه سه تخلف داشته باشند در آن بررسي مي شوند.
فرزين ادامه داد: تخلف اول اين اس��ت كه تعهد ارزي را 
ايفا نكرده باشند يعني ارزي كه صادرات كردند در مهلت 
قانوني برگشت نداده باشند. تخلف دوم اين است كه در 
سامانه نيما تخلفاتي صورت گيرد و خارج از نرخ تعييني 
بانك مركزي معامله انجام شود و تخلف سوم اين است كه 
خارج از مقررات بانك مركزي در بازار غيررسمي معاملاتي 
صورت گيرد كه اين سه تخلف رسيدگي و با آنها برخورد 
قانوني مي ش��ود. رييس كل بانك مركزي يادآور شد: در 
حال بررسي  شركت ها هستيم و اگر تخلفات محرز شود 
اعلام خواهد ش��د. قانون به ما اختيار داده كه ش��ركتها 
را براي توضيح فراخوان كنيم ت��ا در مهلت قانوني ارز را 
بازگردانند و اگر شركتي مغاير با مقررات در بازار غيررسمي 
حضور دارد حتما برخورد مي شود. وي در پاسخ به پرسشي 
درباره دريافت وام ازدواج و فرزندآوري، گفت: ما سامانه  
داريم و ثبت نام انجام مي شود اما متقاضي بيشتر از عددي 
است كه تعيين شده و اين عدد بايد تا پايان سال پرداخت 
شود. ما پارسال تقريبا تمام آنچه قانون تعيين كرده بود 
پرداخت كرديم. امس��ال هم به همين ش��كل اطمينان 

داشته باشد كه عدد تعييني را پرداخت مي كنيم.
هرچند هنوز ابعاد دقيق اين تغيير رويكرد مشخص 
نيست اما به نظر مي رسد كه مجلس نيز از اين موضوع 
اس��تقبال كرده و آن را مقدمه بهبود شرايط در سطح 
كلان مي داند. يك عضو هيات رييس��ه كميس��يون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي 
تاكيد كرد كه افزايش روابط ايران با كشورهاي منطقه 
باعث گشايش هايي در اقتصاد كشور و در نهايت بهبود 

وضعيت معيشت مردم مي شود.
يعقوب رضازاده با اش��اره به سياست دولت سيزدهم در 
ارتقاء روابط با كش��ورهاي همس��ايه اظهار كرد: دولت 
رييسي در سال جديد سياست باز مبتني بر ايجاد روابط 
دوستانه با كشورهاي همسايه و بزرگ منطقه و تاثيرگذار 
در جهان اسلام به ويژه عربس��تان، امارات، عراق، قطر و 
عمان را در پيش گرفته است؛ اين سياست بسيار خوب و 
نويدبخش براي پايداري صلح در منطقه و توسعه روابط 
سياسي، اقتصادي و اجتماعي بين كشورهاي مسلمان 

است. وي ادامه داد: اين سياست به نفع تمام كشورهاي 
منطقه خواهد بود، ايران و عربستان هر دو از كشورهاي 
بزرگ خاورميانه و تاثيرگذار در جهان اسلام هستند كه 
اين توسعه روابط مي تواند به امنيت پايدار در منطقه كمك 
كند. علاوه بر اين در موضوع كنترل قيمت نفت و انرژي 
مرتبط هم تاثير دارد. در كنار آن توس��عه اينگونه روابط 
تاثير منفي در نفوذ اسراييل و امريكا در منطقه به دنبال 
خواهد داشت. اين عضو هيات رييسه كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي همچنين 
اظهار كرد: با توجه به اينكه ايران با ۱۵ كش��ور همسايه 
است و طبق فرمايشات رهبري جمهوري اسلامي ايران 
جايگاه خاصي در تحولات سال جاري دارد ما بايد به دنبال 
گسترش روابط با كش��ورهاي منطقه و همسايه باشيم 
چون نتيجه آن ترغيب سرمايه گذاران و تجار و بازرگانان 
براي واردات و صادرات و افزايش مراودات اقتصادي است. 
وزارت خارجه مي تواند از اين فرصت براي توسعه روابط 
ديپلماتيك و سياسي خود استفاده كند لذا افزايش روابط 
ايران با كشورهاي منطقه باعث گشايش هاي اقتصادي و 

در نهايت بهبود وضعيت معيشت مردم مي شود.
بازي البته وقتي نهايي خواهد شد كه عربستان سعودي 
نيز به سمت ايران گرايش پيدا كند، موضوعي لااقل روي 
كاغذ ش��انس هايي براي آن وج��ود دارد. پايگاه خبري 
»اس��اس مديا« در گزارشي با اش��اره به سفر چند مقام 
امريكايي به رياض از جمله جيك ساليوان، مشاور امنيت 
ملي امريكا و ليندسي گراهام و ديدار با محمد بن سلمان، 
وليعهد س��عودي در هفته هاي اخير نوش��ت كه امريكا 
اخيرا تع��داد زيادي از نمايندگان خود را به ش��كلي كه 
حتي مي توان آن را خجالت آور توصيف كرد به عربستان 
س��عودي روانه كرد تا رضايت سعودي ها را جلب كنند و 
»قصه عش��قي« كه حماقت امريكايي ها نابودش كرد را 
زنده كند. در اين گزارش آمده است كه مقامات سعودي 
خطاب ب��ه امريكايي ها گفتند »خوش آمدي��د اما دير 
آمديد«. در بخشي از اين گزارش آمده است: هيات هاي 
امريكايي كه در هفته هاي اخير به عربستان سفر كرده اند 
اظهارات روشن و صريح از مقامات سعودي شنيدند مبني 
بر اينكه هرگز از برقراري روابط جديد و بلندپروازانه خود 
با هر قدرت اقتصادي يا سياسي در جهان كه تأمين كننده 
منافع ما و منافع كل منطقه است، منصرف نخواهيم شد.

در اين مقاله تاكيد شده است كه واشنگتن از اين به بعد 
بايد به اراده ژئواستراتژيك جديدي كه توافق عربستان و 
ايران در منطقه به وجود آورده است احترام بگذارد، زيرا 
منطقه به سوي تنش زدايي و از بين بردن مشكلات پيش 
مي رود. در اين گزارش تاكيد شده است كه امريكا ديگر 
نمي تواند از شكاف هاي موجود در كشورهاي منطقه براي 
دخالت هاي بي پايان خود استفاده كند. اين رسانه عربي 
آورده است كه امريكا بايد قبول كند كه جهان تغيير كرده 
است و منطقه نيز در حال تغيير است و تصميماتي كه در 
رياض اتخاذ مي شود، بدون توجه به تصميمات ابرقدرت ها 
است. روزنامه راي اليوم نيز اخيرا نوشت: امريكا با حماقت، 
قلدري و كوته فكري خود كم كم متوجه شده است كه 
عربستان، متحد سنتي نزديك به ۸۰ سال خود را از دست 
داده است و اكنون پس از اينكه رهبري جوان عربستان به 
ايالات متحده پشت كرده و از شرق به چين و از شمال به 
روسيه روي آورده است و همچنين روابطش را با همسايه 
خود يعني ايران احيا ك��رده و بزرگ ترين برگ اخاذي 
امريكا يعني ايجاد فتنه سياس��ي و ديني ميان رياض و 
تهران را كنار زده است، واشنگتن مي خواهد روابطش 
را با رياض بازيابي كند. در نهايت بايد ديد كه اين تغيير 
زمين بازي تا چه حد مي تواند براي اقتصاد ايران مثبت 

بوده و شرايط را در واقعيت تغيير دهد. 



گلناز پرتوي مهر|
بيس��ت و هفتمين نمايش��گاه بين المللي نفت، گاز، 
پالايش و پتروش��يمي با حضور محمد مخبر، معاون 
اول رييس جمهوري، جواد اوجي، وزير نفت، جمعي 
از نمايندگان مجلس ش��وراي اس��امي، محس��ن 
خجس��ته مهر، مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران 
و ديگر مديران ارش��د صنعت نف��ت در محل دايمي 

نمايشگاه هاي بين المللي تهران كار خود را آغاز كرد.
به گ��زارش خبرن��گار »تعادل«، بيس��ت و هفتمين 
نمايشگاه بين المللي نفت، گاز، پالايش و پتروشيمي با 
حضور ۱۵۰۰ شركت داخلي و خارجي ۲۷ ارديبهشت 

ماه افتتاح شد.
در اين نمايش��گاه هزار و ۵۰۰ شركت داخلي حضور 
دارند كه نشان از توانمندي س��ازندگان داخلي دارد 
و ۲۰۰ ش��ركت خارجي از ۱۳ كش��ور جهان شامل 
روسيه، چين، باروس، آلمان، اتريش، ايتاليا، فرانسه، 
اسپانيا، هند، امارات، عمان و تركيه نيز در اين نمايشگاه 

حضور دارند.
بيس��ت وهفتمين نمايش��گاه بين المللي نفت، گاز، 
پالايش و پتروش��يمي با ش��عار »صنعت نفت، توليد 
فناورانه و مصرف بهينه« در محل دايمي نمايشگاه هاي 

بين المللي تهران آغاز به كار كرد.

    بهره برداري از ۱۲ميليارد دلار 
طرح نيمه تمام نفتي

وزير نفت در بيست و هفتمين نمايشگاه بين المللي 
نفت، گاز، پالايش و پتروش��يمي از ب��ه بهره برداري 
رس��يدن فاز ۱۱ پارس جنوبي تا س��ه ماه آينده خبر 
داد. جواد اوجي وزير نفت در ايين افتتاحيه نمايشگاه 
بين المللي نفت، گاز، پالايش و پتروشيمي گفت: بيست 
و هفتمين نمايشگاه بين المللي بين المللي نفت، گاز، 
پالايش و پتروشيمي فراتر از يك رويداد نمايشگاهي 
است زيرا زمينه تعامات صنعت نفت را فراهم كرده 
و علت رقم تحريم هاي ظالمانه يك��ي از بزرگ ترين 

نمايشگاه هاي خاورميانه است.
وي با اش��اره به اينكه نيازه��ا و چالش هاي هر بخش 
عرضه ش��ده، اضافه ك��رد: در اين نمايش��گاه زمينه 
تعامات فراهم شده و ۱۵۰۰ شركت داخلي و خارجي 
حضور دارند و از حيث مشاركت شركت هاي داخلي 
۳۵ درصد و خارجي رشد ۱۰۰ درصدي داشته اند كه 

اين آمار سال به سال بيشتر مي شود.
اوج��ي اضافه ك��رد: همكاري ه��اي گس��ترده اي با 
شركت هاي روسي داريم و هياتي از اين كشور در اين 
نمايش��گاه حضور دارند، با وجود تشديد تحريم هاي 
ظالمانه در هم��ه بخش هاي صنع��ت نفت خودكفا 
هستيم و صادرات نفت در اين دولت ۲ برابر شده است.

وزير نفت اضافه كرد: ايران بالاترين مقدار سطح نفت و 
گاز جهان را دارد كه در دولت سيزدهم روند توليد نفت 
و گاز، فرآورده هاي نفتي و محصولات پتروشيمي روند 
صعودي داشته است و امسال نيز ۱۵ ميليارد دلار پروژه 

در اين حوزه افتتاح خواهيم كرد.

وي با اش��اره به اينكه تمهيداتي انديش��يده ش��ده تا 
تحريم هاي ظالمانه نتواند ما را از توس��عه حداكثري 
صنعت نف��ت و گاز محروم كن��د، اضافه كرد: فرصت 
س��رمايه گذاري ۱۶۰ ميليارد دلار طرح بالادستي و 

پايين دستي در صنعت نفت وجود دارد.
به گفته وزير نفت در سال گذشته پروژه هاي نيمه تمام 
۱۲ ه��زار ميليارد دلار بود و در س��ال جاري ۱۵ هزار 
ميليارد برآورد مي ش��ود. همچنين به نظر مي رسد تا 
دو سه ماه آينده فاز ۱۱ پارس جنوبي پس از ۲۰ سال 
به بهره برداري برسد. به گفته وزير نفت ۱۲ طرح هاي 
پتروشيمي وجود دارد و صنعت پالايشگاهي نيز ارتقا 
خواهند داش��ت. از سوي ديگر گازرساني به شهرها از 
طرح هاي مهم اس��ت كه در مجموع اين طرح ها ۱۵ 

ميليارد دلار مي شود.
وزير نفت اضافه كرد: سهم سازندگان داخلي در تأمين 
تجهيزات طرح هاي نيمه تمام بيش از ۸۰ درصد است 
و ظرفيت خوبي براي سرمايه گذاري در صنعت نفت 
وج��ود دارد كه نزديك ب��ه ۱۶۰ ميليارد دلار فرصت 
سرمايه گذاري ايجاد كرده ايم از همه سرمايه گذاران 
داخلي و خارج��ي دعوت مي كنيم كه در اين طرح ها 
مشاركت كنند. به گفته وزير نفت توسعه ميادين نفت 
و گاز و تكميل زنجيره ارزش ع��اوه بر تأمين انرژي 
كشور يكي از پربازده ترين فعاليت هاي اقتصادي است.

وي اضافه كرد: توليدات نفتي و گازي متناسب با سطح 
ذخاير ايران نيس��ت، و به دليل عدم توليد متناسب و 
شدت مصرف انرژي دچار عدم النفع بالايي هستيم اما 

مي توان با اقدامات كوتاه مدت در عرضه و تقاضا جهش 
قابل توجه اقتصادي در كشور ايجاد كرد.

وي ادامه داد: افزايش ظرفيت توليد نفت و گاز نه تنها 
مزيت اقتصادي است؛ بلكه س��بب فعال شدن ساير 
بخش هاي كشور مي شود و ابزار امنيتي و سياسي است 
و به عنوان عامل بازدارنده سبب اقتدار كشورمي شود.

اوجي با اشاره به فناوري و مصرف بهينه نيز اشاره كرد 
و افزود: در موضوع توسعه فناوري و دانش بيان توسعه 
زيست بوم فناوري و نوآوري و حمايت از شركت هاي 
دانش بنيان صورت گرفته است. همچنين ممنوعيت 
خريد خارج ۱۵۰ كالاي صنعت نفت نيز اجرايي شده 
است. وي اضافه كرد: تعداد شركت هاي دانش بنيان 
در صنعت نفت در دولت س��يزدهم ۳.۷ برابر ش��ده 
است، شركت هاي دانش بنيان از ۱۵۰ شركت به ۵۵۰ 

شركت افزايش پيدا كرده است.

    مذاكره براي توسعه ۱۰ ميدان جديد نفتي 
و گازي ايران با شركت هاي روسيه

وزير نفت گفت: مقدمات توس��عه ۱۰ ميدان نفتي و 
گازي توسط شركت هاي روس حل وفصل شده و وارد 
فاز قراردادي شده است. همچنين در حوزه شركت هاي 
دانش بنيان، گمرك و موضوعات ديگر نيز قراردادهايي 
امضا شد. جواد اوجي در حاشيه امضاي ۱۰ قرارداد و 
تفاهم نامه بين شركت هاي ايران و روسيه با بيان اينكه 
ايران و روسيه در اوپك پاس نظرات مشابه دارند و با 
تصميمات خوب تنظيم بازار نفت روند خوبي گرفته 

است، اظهار كرد: در كميته مشترك قيمت نفت نيز 
چند ماهي است جلسات مش��تركي داريم و در مورد 

قيمت نفت در منطقه به تفاهم مي رسيم.
وي افزود: بزودي بحث س��واپ فرآورده هاي نفتي با 
اس��تفاده از ظرفيت هاي ش��مال ايران بين دو كشور 
پيگيري خواهد شد. اوجي با تاكيد بر اينكه با شركت 
گسپروم روسيه نزديك به ۴۰ ميليارد دلار تفاهم نامه 
داريم كه وارد فاز قراردادي شده است، گفت: در چند 

ماه آينده قراردادهاي اين موضوع امضا خواهد شد.
وزير نف��ت با بيان اينكه امروز به هم��راه جناب نواك 
بازديدي از غرفه هاي نمايش��گاه داشتيم، اظهاركرد: 
ايران و روس��يه ظرفيت هاي خوبي در حوزه انرژي به 
خصوص نفت و گاز دارند، تصميمات خوب و همسويي 
در دستور كار داريم و در دولت مردمي پيرو جلساتي كه 
روساي جمهور هر دو كشور داشتند در زمينه توسعه 
روابط به ويژه نفت و گاز و صنايع فرآورده هاي نفتي و 
صنايع پتروشيمي طي اين مدت توافقات و تفاهم ها و 

قراردادهاي خوبي به امضا رسيد.
اوجي با بيان اينكه ايران و روسيه از كشورهاي بزرگ 
منطقه و هر دو تحريم هستند و ظرفيت خوبي براي 
همكاري مش��ترك دارند كه با پش��تيباني و كمك 
يكديگر مي توانيم اين تحريم ها را بي اثر كنيم، گفت: 
پيرو جلسه كميس��يون مشترك ش��انزدهم كه در 
روسيه برگزار ش��د ما از ديروز با حضور نمايندگان از 
وزارتخانه هاي مختلف دو كشور جلساتي داشتيم كه 

به امضاي قرارداد و تفاهم نامه منجر شد.

تحليل

ادامه از صفحه اول
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آغاز طرح پرداخت پاداش 
صرفه جويي در مصرف برق

از پنج روز آينده
س��خنگوي صنعت برق با اشاره به اينكه فقط پنج روز تا 
آغاز اجراي طرح سراس��ري كاهش مصرف برق خانگي 
و برخورداري از پاداش در صنعت برق باقي مانده اس��ت، 
گفت: كاهش بيش��تر ميزان پاداش را تا ۴ برابر افزايش 
مي دهد. به گزارش وزارت نيرو، مصطفي رجبي مشهدي 
افزود: وزارت نيرو ۱۴۰ برنامه عملياتي براي عبور از دوره 
اوج مصرف تابس��تان جاري تدوين كرده كه همگي در 
دست اقدام است و طرح كاهش مصرف برق خانگي نيز از 
ابتداي خرداد آغاز و تا پايان شهريور ادامه دارد. وي ادامه 
داد: طرح كاهش مصرف برق خانگي متناسب با اقليم هر 
منطقه طراحي شده و همه ۳۱ ميليون مشترك خانگي 
مي توانند با كاهش مصرف برق خود در مقايسه با دوره قبل 
از دريافت پاداش روي قبض خود بهره مند شوند.مديرعامل 
مديريت شبكه برق ايران درباره نحوه صرفه جويي مردم، 
گفت: تنظيم دماي محيط كار يا منزل بر روي ۲۴ درجه 
سانتيگراد خيلي تأثيرگذار بوده و اگر وسايل برقي اضافي 
نظير روشنايي مازاد نيز كمتر استفاده شود، در كاهش 
مصرف موثر خواهد بود. سخنگوي صنعت برق خبر داد: از 
ابتداي خرداد طرح سراسري كاهش مصرف برق خانگي 
در تمام كشور اجرا خواهد شد و همه هم وطنان فرصت 
دارند از پاداش هاي بي سابقه در صنعت برق بهره مند شوند. 
رجبي مشهدي خاطرنشان كرد: همه هموطنان با اندكي 
صرفه جويي در مصرف برق به ازاي هر كيلووات س��اعت 
تا ۲ هزار تومان يعني معادل ۲۰ برابر هزينه فروش برق 
پاداش خواهند گرفت. وي ضمن تشكر از همراهي خوب 
مشتركان خانگي در سال گذشته، گفت: امسال اين فرصت 
استثنايي به همه مشتركان داده شده تا با كاهش مصرف 
بيشتر نسبت به دوره مشابه گذشته، نرخ پاداش خود را 
تا ۴ برابر افزايش دهند. وزارت نيرو براي تامين برق مورد 
نياز برنامه هاي متعددي را در دستور كار خود قرارداد كه 
دو برنامه اصلي آن، افزايش ظرفيت توليد برق و مديريت 
مصرف مشتركان دسته بندي است. در بخش مديريت 
مصرف برق بخش خانگي دو سياست كلي وجود دارد كه 
يكي اجراي قانون افزايش پلكاني مصرف براي پُرمصرف ها 
و ديگ��ري طرح سراس��ري پاداش صرفه جويي اس��ت. 
اجراي طرح پرداخت پاداش صرفه جويي مصرف برق در 
سال گذشته موفق بود و توانست سبب كاهش مصرف 
بخش خانگي شود؛ امسال هم وزارت نيرو مصمم است 
با اجراي طرح سراس��ري پاداش صرفه جويي در مصرف 
را با ش��رايطي فراهم آورد تا همه مردم از برق مطمئن و 
پايدار برخوردار شوند. بر اساس اين گزارش، وزارت نيرو 
در راستاي تشويق مشتركان براي صرفه جويي در مصرف 
برق، امسال از ابتداي خردادماه تا انتهاي شهريورماه طرح 
اختصاص پاداش به مشتركان را اجرايي مي كند كه نسبت 
به سال گذشته وسيع تر است و همه مشتركان خانگي 
مي توانند در آن مشاركت داشته باشند. مشتركان امسال 
با صرفه جويي در مصرف برق، به ازاي هر كيلووات ساعت 
تا ۲ هزار تومان معادل ۲۰ برابر هزينه فروش برق پاداش 
صرفه جويي مي گيرند كه اين پاداش نس��بت به س��ال 
گذشته رشد ۲۰ برابر داشته است و شامل همه مشتركان 
خواهد شد. ميزان پاداش در نظر گرفته شده بسته به ميزان 
مصرف برق متفاوت است و مشتركاني كه ميزان مصرف 
خود را الگوي مصرف كاهش دهند تا ۲ هزار تومان مشمول 
پاداش مي شوند. البته هر چه ميزان مصرف بيشتر باشد 

رقم پاداش هر كيلووات ساعت برق نيز كمتر مي شود.

آژانس بين المللي انرژي
روسيه به وعده كاهش توليد 

عمل نكرد
آژانس بين المللي انرژي )IEA( اعام كرد روسيه به كاهش 
توليد نفتي كه وعده داده بود، عمل نكرده و صادرات اين 
كشور با تاش مسكو براي تقويت درآمد انرژي و تامين 
مالي مخارج ارتش، به بالاترين مي��زان در دوران پس از 
جنگ اوكراين رسيده است. به گزارش ايسنا، كرملين وعده 
داده بود توليد نفت را در مارس به ميزان ۵۰۰ هزار بشكه 
در روز كاهش خواهد داد و محدوديت توليد را تا پايان سال 
به تافي تحريم هاي غربي حفظ مي كند. هر چند وزارت 
انرژي روسيه اعام كرده كه اين كاهش، ماه گذشته نزديك 
به هدف مورد نظر بود اما آمار رصد نفتكش ها نشان داده 
است حجم بالايي نفت از طريق دريا صادر شده و همزمان، 
پالايش داخلي نفت در پي آغاز تعميرات پالايشگاهي، 
رو به كاهش گذاش��ته است. دولت روسيه آمار نفت را به 
دليل ماهيت حساس آن، محرمانه اعام كرده و ارزيابي 
پيشرفت محدوديت ها، فراتر از اظهارات مقامات انرژي را 
دشوار كرده است. طبق گزارش ماهانه آژانس بين المللي 
انرژي، توليد نفت روس��يه در آوريل، حدود ۹.۶ ميليون 
بشكه در روز بود كه تنها ۲۰۰ هزار بشكه در روز كمتر از 
سطح توليد فوريه بود كه مبناي كاهش توليد اين كشور 
اعام شده اس��ت. آژانس بين المللي انرژي اعام كرد: بر 
اساس برآورد ما، مس��كو ۵۰۰ هزار بشكه در روز كاهش 
توليدي كه وعده داده بود را به صورت كامل عملي نكرده 
است. در واقع ممكن است روس��يه حجم توليد را براي 
جبران درآمد از دس��ت رفته، افزايش داده باشد. درآمد 
صادرات نفت اين كشور در آوريل، به ميزان ۱.۷ ميليارد 
دلار افزايش يافته و به ۱۵ ميليارد دلار رسيد اما همچنان 
۲۷ درصد در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته كاهش 
نشان مي دهد. توليدكنندگان روسيه براي تبعيت از وعده 
مسكو، بايد توليد نفت خود را در ماه مه، ۳۰۰ هزار بشكه  
ديگردر روز كاهش دهند. طبق گزارش آژانس بين المللي 
انرژي، مجموع توليد روس��يه شامل نفت و ميعانات، در 
آوريل نس��بتا ثابت بود و به ۱۰.۹۳ ميليون بشكه در روز 
رسيد كه ۴۷۰ هزار بشكه در روز كمتر از دوران پيش از 
جنگ بود. آژانس برآورد سالانه خود براي توليد نفت اين 
كشور را به ۱۰.۷ ميليون بشكه در روز اصاح كرد. اختاف 
قيمت فروش نفت روسيه در مقايسه با نفت برنت در ماه 
ميادي گذشته، به ۲۴ دلار و ۳۵ سنت در هر بشكه رسيد. 
در نتيجه ميانگين قيمت نفت دريابرد روسيه، به ۶۰ دلار 
و ۱۲ سنت در هر بشكه افزايش يافت كه اندكي بالاتر از 

سقف تعيين شده توسط گروه هفت بود. 

گزارش»تعادل« از آغاز به كار بيست و هفتمين نمايشگاه بين المللي نفت تهران

به چند هزار ميليارد دلار فقط نگاه مي كنيم و هيچ استفاده اي از آن نمي بريم

حضور پررنگ روس ها در نمايشگاه نفت امسال

گلايه مخبر از عدم استفاده از ميادين مشترك

مع��اون اول رييس جمه��ور گفت: طرح ه��اي نفتي 
فرصتي مناسب براي همكاري شركت هاي داخلي و 
خارجي ايجاد مي كند. به گزارش س��ايت معاون اول 
رييس جمهوري، مخب��ر در ابتداي س��خنان خود با 
اشاره به نامگذاري سال جاري با عنوان »رشد توليد و 
مهار تورم« از سوي مقام معظم رهبري اظهار داشت: 
نامگذاري سال جاري فرصتي بس��يار مهم و اساسي 
براي صنعت نفت و گاز است تا رشد توليد و مهار تورم 
در سال ۱۴۰۲ س��امان يابد. وي با بيان اينكه راهبرد 
رشد توليد و مهار تورم، از طريق مردمي كردن اقتصاد و 
فعال كردن بخش خصوصي مورد نظر است، ادامه داد: 
ايران از ظرفيت هاي بسيار بزرگي در بخش هاي نفت، 
معدن، اقتصاد دريا، اقتصاد ديجيتال و...  برخوردار است 
كه بايد از فرصت خوب تدوين برنامه هفتم براي شكوفا 
كردن اين ظرفيت ها با مشاركت مردم و بخش خصوصي 
به خوبي اس��تفاده كرد. مخبر تأكيد كرد: نامگذاري 
شعار امسال عاوه بر طرح شعار كيفي و توصيفي يك 
شعار اقتصادي كمي اس��ت كه بايد در اسفند ۱۴۰۲ 
دس��تاوردهاي دولت در مقايس��ه با زمان مشابه سال 
گذشته بررسي شده و به اهداف مورد نظر برسيم. معاون 
اول رييس جمهور ادامه داد: براي رسيدن به اين نقطه 
بايد همه ظرفيت هاي كشور به كار گرفته شود و بخش 
خصوصي با تمام توان به ميدان آيد و دولت نيز بسترهاي 
لازم را ايجاد كند تا رش��د ۸ درصدي و اهداف توليدي 

دولت به نقطه مورد نظر برسد.
وي با تأكيد بر اينكه نيل به اهداف اقتصادي كشور تنها 
با سخن امكان پذير نيس��ت و بايد در عمل مشكات 
و موانع بخش خصوصي برداش��ته شود تصريح كرد: 
تاكنون ساختار بخش هاي اقتصادي دولت به گونه اي 
بوده كه جدا ش��دن از امكان��ات و ظرفيت هاي بزرگ 
كشور س��خت بوده و در حوزه هايي نيز مقاومت هايي 
صورت مي گيرد اما در دولت سيزدهم اين اراده وجود 
دارد تا امكانات و ظرفيت هاي كشور در اختيار بخش 

خصوصي قرار گيرد.
مخبر همچني��ن اهميت فعال ش��دن دانش��گاه ها 
و ش��ركت هاي دانش بني��ان را ب��راي بهره گيري از 
ظرفيت هاي كشور خاطرنشان ساخت و افزود: علم و 
فناوري روز دنيا در دانشگاه ها و نخبگان علمي كشور 
وجود دارد كه در حوزه هايي فعال شده اما در حوزه هايي 

كشور دچار نيازهاي اساسي است كه در همين زمينه 
وضعيت به��ره وري در پايين ترين وض��ع ممكن قرار 
دارد. وي اظهار داش��ت: دانش، تكنولوژي و تجهيزات 
از لازمه هاي اساسي رشد بهره وري است كه اين مهم 
تنها با به كارگيري ظرفيت دانشگاهي و جوانان تحصيل 
كرده ممكن مي شود و بايد همكاري بخش خصوصي 
و دانش��گاهيان در خدمت تحقق راهبرد شعار سال و 

رسيدن به نقطه مطلوب بهره وري قرار گيرد.
معاون اول رييس جمهور تأكيد كرد: رهبر معظم انقاب 
هم��واره در بهره گيري از ظرفيت هاي ش��ركت هاي 
دانش بنيان تأكيد داش��ته اند و اين در حالي است كه 
علت اصلي رش��د ش��ركت هاي دانش بنيان سرمايه 
انس��اني اس��ت و ايران از قوي تري��ن، مصمم ترين و 
باهوش تري��ن ظرفيت هاي نيروي انس��اني در جهان 
برخوردار اس��ت اما حداقل استفاده از چنين ظرفيتي 
صورت پذيرفته و تاكن��ون با ايجاد موانع، عدم اعتماد 
در ريسك پذيري و مشكات بسياري مواجه بوده اند 
كه خوشبختانه در دولت سيزدهم برنامه ريزي مناسب 
براي ورود دانشگاه ها و شركت هاي دانش بنيان در حوزه 
تجاري سازي و اقتصادي كردن دستاوردهاي آنان انجام 
شده است. مخبر خاطرنشان كرد: تحقق راهبرد سال 
جاري با تصميم و ع��زم جدي بخش خصوصي انجام 

مي شود و انتظار مي رود نجات اقتصادي كشور توسط 
دولت و بخش خصوصي محقق شود.

معاون اول رييس جمهور در مراس��م افتتاحيه بيست 
و هفتمين نمايش��گاه نفت، گاز و پتروش��يمي، رشد 
اقتصادي كشور را در گرو فعال شدن بخش خصوصي 
و مشاركت شركت هاي خارجي در اين حوزه دانست و 
تأكيد كرد: برگزاري چنين نمايشگاه هايي مي تواند به 
آشنايي و همكاري ش��ركت هاي داخلي و خارجي در 
حوزه انرژي منجر شود تا با يك برنامه ريزي مشترك 
حركت هاي جديد و همكاري هاي نويني در اين حوزه 

شكل گيرد.
وي تصريح كرد: در وزارت نفت دولت س��يزدهم ۱۶۰ 
ميليارد دلار پروژه از طرح هاي بالادستي، پايين دستي 
و زنجيره ارزش در حوزه انرژي با برنامه جامع تجاري 
مشخص ش��ده كه بخشي از آن آغاز ش��ده اما بخش 
بزرگي از اين طرح ها فرصتي مناس��ب براي همكاري 

شركت هاي داخلي و خارجي ايجاد مي كند.
مخبر تأكيد كرد: دولت س��يزدهم كاماً آمادگي دارد 
با محوريت بخش خصوصي، تأمين مالي و مشاركت 
ش��ركت هاي خارجي در پروژه هاي حوزه انرژي را به 
سرانجام برساند. وي افزود: بخش خصوصي در طول 
ساليان گذشته و تحريم هاي دشمنان به خوبي نشان 

داده كه مي تواند به راحتي تعامات و مبادلات اقتصادي 
و تجاري خود را با طرف هاي خارجي به نتيجه برساند.

معاون اول رييس جمهور با اش��اره به مشكات جدي 
كش��ور در حوزه مصرف انرژي گفت: بخش��ي از اين 
مشكات به عدم سرمايه گذاري مناسب در حوزه گاز 
باز مي گردد اما بخش قابل توجهي از عدم مصرف بهينه 
در كشور به دليل عدم مديريت مصرف انرژي در كشور 
است تا جايي كه كشور ۸۵ ميليون نفري ايران معادل 
۸۰ درصد يك كشور با جمعيت بالاي يك ميليارد نفر 
به تأمين و مصرف انرژي نياز دارد كه بايد با كمك همه 
اركان نظام و مشاركت مردم، حوزه مصرف گاز و انرژي 
ساماندهي شود و تصميمات موثري براي تحقق شعار 

رشد ۸ درصدي اقتصادي كشور اتخاذ شود.
مخبر در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به رتبه 
اول اي��ران در حوزه انرژي و داراي��ي چند هزار ميليارد 
دلاري كشور در اين بخش خاطرنش��ان كرد: تاكنون 
دولت با درآمد نفتي، اخذ ماليات و خام فروش��ي حتي 
در فرآورده هاي نفتي اداره شده و ضروري است تا بخش 
خصوصي با كمك دولت به ميدان بيايد تا گام نويني در 
ايجاد درآمدهاي پايدار در هر حوزه براي رش��د اقتصاد 
كشور برداشته شود. معاون اول رييس جمهور همچنين 
به ظرفيت هاي بزرگ ميدان هاي مش��ترك نفت و گاز 
جمهوري اس��امي ايران با همس��ايگان اشاره و تأكيد 
كرد: تاكنون نتوانس��ته ايم سهم خود را به خوبي از اين 
ميدان هاي مشترك برداشت كنيم اما خوشبختانه در 
سال هاي گذشته وزارت نفت و به ويژه بخش خصوصي 
گام ه��اي بزرگي در زمينه اكتش��اف، بهره ب��رداري و 
استخراج اين ميادين مشترك برداشته اند. طبق برآوردها 
ميدان هاي مشترك شناخته شده ايران با همسايگان 
بيش از ۱۰۰ ميليارد دلار ارزش دارد و بخش خصوصي 
به عنوان فرزند ملت و با نگاه به نفت و گاز به عنوان سرمايه 
كشور، بيش از گذشته بايد در اين زمينه وارد ميدان شود.

گفتني است معاون اول رييس جمهور پس از مراسم 
افتتاحيه ب��ا حضور در س��الن هاي ۷ و ۸ نمايش��گاه 
بين المللي نف��ت، گاز، پالايش و پتروش��يمي ضمن 
افتتاح رسمي اين نمايشگاه از بخش هاي مختلف آن 
بازديد كرد و با توضيحات مسوولان در جريان آخرين 
ظرفيت ها و امكانات كشور در حوزه استخراج، اكتشاف، 

بهره برداري و صادرات حوزه انرژي قرار گرفت.

ضعف اقتصادي چين
گريبانگير نفت شد

قيمت نفت پس از اعام رشد غيرمنتظره ذخاير 
نفت امريكا كه نگراني ها نس��بت به ضعيف شدن 
تقاضا در بزرگ ترين مصرف كننده جهان را تجديد 
كرد و باعث ش��د معامله گران محتاط شوند، در 
معامات روز چهارش��نبه كاهش پيدا كرد. بهاي 
معامات نفت برنت ۴۹ سنت معادل ۰.۷ كاهش 
يافت و به ۷۴ دلار و ۴۲ سنت در هر بشكه رسيد. 
بهاي معامات وست تگزاس اينترمديت امريكا با 
۵۵ س��نت معادل ۰.۸ درصد كاهش، به ۷۰ دلار 
و ۸۴ س��نت در هر بشكه رس��يد. هر دو شاخص 
روز سه شنبه با اندكي كاهش، بسته شده بودند. 
ادوارد مويا، تحليلگر شركت OANDA در اين 
باره گفت: در ش��رايطي كه معامله گ��ران انرژي 
نمي توانند از نگراني ها نسبت به تقاضاي جهاني 
براي سوخت رها شوند، قيمت نفت سنگين مانده 
است و اهميتي ندارد كه چقدر همه به نيمه دوم 
س��ال چين خوش بين هس��تند چرا كه وضعيت 
فعلي كاما نااميدكننده است. به گفته منابع بازار، 
آمار موسس��ه امريكن پتروليوم نشان داد ذخاير 
نفت امري��كا در هفته منتهي ب��ه ۱۲ مه، حدود 
۳.۶ ميليون بشكه رش��د كرده است در حالي كه 
تحليلگران در نظر س��نجي رويت��رز، كاهش اين 
ذخاير به ميزان ۹۰۰ هزار بشكه را پيش بيني كرده 
بودند. آمار رسمي ذخاير نفت و فرآورده هاي نفتي 
امريكا بعد از ظهر روز جاري از سوي اداره اطاعات 

انرژي امريكا منتشر خواهد شد. 
پس از انتش��ار آماري كه نشان داد خرده فروشي 
در آوريل ۰.۴ درصد رشد كرده و پايين تر از رشد 
۰.۸ درصدي پيش بيني ش��ده بوده است، رشد 
ذخاير نفت، به نگراني ها نسبت به رشد اقتصادي 

امريكا افزود. 
صحبت درباره افزايش سقف بدهي دولت امريكا 
همچنان بر ب��ازار س��ايه افكنده اس��ت. وزارت 
خزان��ه داري امريكا برآورد ك��رده كه اگر كنگره، 
س��قف بدهي بالا نبرد، امريكا ممكن است تا اول 
ژوئن، قادر به بازپرداخت بدهي هاي خود نباشد. 
در چين توليد صنعتي و رش��د خرده فروش��ي، 
پايين تر از ميزان پيش بيني شده بود و نشان داد 
اقتصاد اين كشور در ابتداي سه ماهه دوم، نيروي 
رشد خود را از دست داده اس��ت. بازارها به دقت 
هرگونه اقدامات جديد براي گس��ترش تحريم ها 
عليه روسيه از سوي سران گروه هفت در نشست 
اين گروه كه بين ۱۹ تا ۲۱ ماه مه در ژاپن برگزار 
مي ش��ود را دنبال مي كنند. به گفته مقامات آگاه 
از مذاك��رات، گروه هفت به منظور محدود كردن 
توليد انرژي آتي و تجارت روسيه كه از ارتش اين 
كش��ور حمايت مي كند، درصدد مقابله با فرار از 
تحريم ها با مشاركت كش��ورهاي ثالث است. بر 
اس��اس گزارش رويترز، آژانس بين المللي انرژي 
)IEA( در جديدتري��ن گزارش ماهان��ه خود از 
ب��ازار نفت، پيش بيني كرد مص��رف جهاني نفت 
در س��ال ۲۰۲۳، با بهبود تقاض��اي چين پس از 
لغو محدوديت هاي كوويد، به ميزان ۲.۲ ميليون 
بشكه در روز افزايش پيدا مي كند كه حدود ۲۰۰ 
هزار بش��كه در روز بالاتر از پيش بيني  قبلي بوده 

و به ركورد ۱۰۲ ميليون بشكه در روز مي رسد.

شروط تحقق اهداف كريدور 
شمال - جنوب

ع��اوه بر اين با تحولاتي ك��ه هم اكنون در منطقه 
اورآس��يا در جريان است، خط ريلي رشت - آستارا 
را ديگر نمي توان جزيي از كريدور شمال - جنوب 
دانس��ت. كري��دور ش��مال - جن��وب از فناند و 
س��ن پترزبورگ روسيه ش��روع و با عبور از ايران به 
خليج فارس، هند و جنوب آس��يا مي رسد، ولي با 
حمله روسيه به اوكراين و تحريم گسترده اين كشور 
از س��وي كش��ورهاي اروپايي و امريكا و همچنين 
پيوس��تن فناند به ناتو، نمي ت��وان اين خط آهن 
۱۶۲ كيلومتري را بخشي از كريدور شمال- جنوب 
دانست؛ چرا كه به نظر مي رسد موجوديت كريدور 
مذكور زير سوال رفته باشد . در واقع به اين خط ريلي 
بايد به عنوان محلي براي ترانزيت كالا بين روسيه، 
هند، خليج فارس و جنوب آسيا نگاه كرد. پيش بيني 
مس��وولان ايراني ترانزيت حداقل ۱۵ ميليون تن 
كالاي روسي از اين مسير، تنها زماني اتفاق مي افتد 
كه همزمان با افتتاح اين خط، ساده سازي قوانين و 
حذف موانع ترانزيتي در كشور از سوي دولتمردان 

صورت پذيرد.

دشواري هاي اداره صمت
چرا در يك مدت كوتاه پنج نفر وارد اين وزارتخانه 
شده اند اما نحوه مديريت آنها هرگز نتوانسته كسي 
را راضي كند از س��ويي ديگر ما بايد توجه كنيم كه 
اقتصاد ما در ش��رايط جنگي اس��ت. دولت امريكا 
براي ضربه زدن به ما برنامه ريزي هاي ويژه اي انجام 
مي دهد. آيا در چنين شرايطي منطقي است كه به 

بازرگاني به شكل ويژه و تخصصي نگاه نكنيم؟
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مژده ابراهيمي|
 همانطور كه مي دانيد سفته بازي در بازارهاي مسكن 
و خودرو بي�داد مي كن�د و در بازارهاي مالي ديگر 
دلالان كمتر مش�اهده مي ش�وند؛ اين افراد اجازه 
خريد مسكن و خودرو را به مصرف كنندگان واقعي 
نمي دهند؛ از اين رو اعضاي كميس�يون اقتصادي 
مجلس شوراي اس�امي طرحي را تصويب كردند 
ك�ه درآن دلالان دانه درش�ت هدف ق�رار گرفته 
ش�دند. به نظر مي آيد اگر ط�رح ماليات بر عايدي 
سرمايه با سياس�ت هاي صحيح به مرحله اجرايي 
برسد؛ مي تواند دست دلالان را به نوعي قطع كند و 
بخشي از تورم موجود را هم كاهش دهد؛ در نتيجه 
داشتن برنامه مش�خص و مدون از جانب مجلس و 
دولت نياز مبرم است. همچنين لازم است مقررات 
بسيار سخت در اين خصوص صورت گيرد تا ديگر 
شاهد سفته بازي در بازارهاي مالي نباشيم. از طرفي 
هم برخي از فعالان ب�ازار معتقدند باتوجه به تورم 
كنون�ي در ايران؛ حتي اين ط�رح از جانب مجلس 
نمي تواند از گراني ها جلوگيري كند و تا تورم هست 
اي�ن طرح تاثيرگ�ذار نخواهد بود. از س�وي ديگر 
برخي كارشناسان بازارسرمايه معتقدند با اين طرح 
سفته بازان و دلالان از بازارهاي موازي به بازارسرمايه 
شفاف كوچ خواهند كرد؛ در نتيجه شروع اين طرح 
مي تواند ي�ك آلارم قوي براي بازاره�اي موازي و 
همچنين يك سيگنال مثبت براي بازارسرمايه باشد. 
در اين پرونده به تاثير طرح ماليات بر عايدي سرمايه 
در بازارهاي مالي مي پردازيم كه در ادامه مي خوانيد.

    ضرورت برنامه اي مدون
حميد علما 

 فعال بازارسرمايه
مالي��ات ب��ر عايدي يك��ي از 
ابزارهايي است كه دولت ها براي 
جلوگي��ري از تجمع ثروت در 
دس��ته اقش��ار بالاي جامعه و 
تامين منابع مالي براي اجراي 
سياس��ت هاي اقتصادي خود 

استفاده مي كنند.
بايد گفت ماليات مهم ترين ابزار سياست مالي دولت ها براي 
كنترل رشد اقتصادي و تورم است؛ همچنين دولت ها از 
طريق ماليات مي توانند منابع لازم را براي پرداخت هاي 
انتقالي براي اداره جامعه به دست بياورند و امورات خود را 
به انجام برسانند. از طرفي هم افزايش ماليات در اقتصاد به 
عنوان سياست مالي انقباضي مطرح است و مي تواند بازار 
هدف مالياتي را با ركود و كاهش حجم معاملات مواجه كند. 
ماليات بر افزايش قيمت دارايي ها مي تواند به عنوان راه حل 
جلوگيري از شيوع رفتارهاي نامناسب در بازارها و كاهش 
معاملات جعلي مورد استفاده قرار بگيرد و در مقابل اعمال 
ماليات بر افزايش قيمت در بازارهاي ثانويه موجب ايجاد 
بازارهاي زيرزميني و معاملات غيرقانوني نيز خواهد شد و 
دولت به منظور ايجاد چنين بازارهايي بايد، مطمئن شود 

بخش اعظم معاملات در كشور ثبت و قابل رديابي هست.
اعمال ماليات بر عايدي سرمايه در هر بازاري مي تواند در 
سطح اول به كاهش شديد معاملات جعلي و سفته بازانه 
منجر شود و تقاضاي س��رمايه گذاري را از سر محصولات 
حذف كند و باعث شود تا تقاضاي سفته بازي در جامعه به 
سمت بازارهايي برود كه ماليات بر عايدي آنها صفر يا ناچيز 
است و خاصيت اول آن كاهش تقاضاي سرمايه گذاري در 
بازاري است كه دولت با وضع ماليات آن را هدف قرار گرفته 
است و واقعي تر شدن قيمت؛ البته بايد سياست هاي مالي و 
پولي در جامعه با يكديگر تناسب داشته باشند و در جامعه اي 
كه مانند جامعه ما درگير تورم اس��ت، افزايش ماليات بر 
عايدي بدون در نظر گرفت��ن اثر تورم كه بانك مركزي بر 

بازارها اعمال مي كند، غيرمنطقي و دور از انصاف است.
در كشور ما به دليل وجود تورم ساختاري و بي نظمي دولت 
در كنترل بودجه و مخارج، هر ساله شاهد كاهش ارزش پول 
به دليل وجود تورم هستيم كه در سال هاي اخير اين موضوع 
شدت فراواني گرفته است؛ به واسطه وجود تحريم ها و دور 
بودن از جهان اين افزايش نقدينگي نتوانسته است، جذب 
توليد شود يا به بهبود شاخص هاي سرمايه گذاري منجر شود 
و نااميدي و بدبيني نسبت به آينده باعث شده تا نقدينگي 
جذب خريد كالاهاي مصرفي با ديد سرمايه گذاري شود كه 
شاخصه اصلي چنين رفتاري را مي توانيم در بازار خودرو و 
مسكن مشاهده كنيم، به گونه اي كه تقاضاي سرمايه گذاري 
در دو بازار مذكور با فاصله زياد نسبت به تقاضاي مصرفي 
ايستاده اس��ت و توان مصرف كنندگان واقعي نسبت به 
س��رمايه گذاران با اختلاف پايين تر است و شاهد احتكار 
خودرو و مسكن توس��ط جامعه و به خصوص دهك هاي 
درآمدي بالا هستيم. به نظر مي رسد حكومت قصد دارد 
با اجراي طرح ماليات بر عايدي با تقاضاي سرمايه گذاري 
اين بازارها كه طي ساليان اخير انباشته شده است؛ مقابله 
كند و از طرفي كسري بودجه خود را مرتفع سازد. اجراي 
اين طرح بايد به گونه اي باشد كه همزمان با كاهش تقاضاي 
سرمايه گذاري در بازارها تقاضاي مصرفي را بهبود ببخشد 
و معافيت ها براي مصرف كننده واقعي در نظر گرفته شود؛ 
به عبارتي دولت قصد دارد تا از انباشت سرمايه در بازارهاي 
كالايي جلوگيري كند و اين سرمايه را به بخش هاي ديگر 
هدايت كند. همچنين قشر سرمايه دار كشور در پاسخ به اين 
اقدام دولت قطعا به دنبال لابي و منصرف كردن حكومت از 
اجراي اين ماليات خواهد بود و بر تصميم گيران اقتصادي از 

جمله مجلس اعمال نفوذ خواهد كرد.
بايد گفت اجراي بي برنامه اين طرح ب��دون  قرار دادن راه 
جديد براي هدايت سرمايه ها، مي تواند دولت را با تجربيات 
ناخوشايند و ركود ش��ديد بازارها مواجه سازد؛ به عبارتي 
دولت بايد پاس��خگوي اين سوال باش��د كه اگر ثروتمند 
به دنبال احتكار كالا نرود به س��راغ چه  محل جديدي از 

س��رمايه گذاري برود. راه جديد سرمايه گذاري از كاهش 
تنش داخلي و بين المللي ايجاد مي شود و دولت بايد به دنبال 
آماده سازي طرح هاي سرمايه گذاري يا ايجاد زيرساخت 

مانند شبكه حمل و نقل ريلي سراسري باشد.

    الزام مقررات سخت و دشوار
حسين محمودي اصل 

 كارشناس ارشد بازارسرمايه 
ماليات بر عايدي سرمايه يا همان 
ماليات بر س��وداگري اتفاقي 
اس��ت كه با تاخي��ر چندين 
دهه اي در مجلس تصويب شد 
كه در اين مورد ب��ا مراجعه به 
نمونه هاي مش��ابه بين المللي 
بايد گفت بيش از صد كش��ور 
جهان اجراي موفقي داشتند. متاسفانه طي سال هاي اخير 
دلالان و سوداگران تقويت شدند؛ همچنين بخش توليد و 
مولد دچار تهديد و آسيب، براي اجراي دقيق، پويا و توانمند 
اين قانون بايد فرآيند هاي منطقي و آيين نامه هاي دقيق 
تدوين شود تا اثر بخشي لازم را داشته باشد؛ ضمن اينكه 
براي اين اتفاق نياز است تا چشم انداز تورمي محدود شود و 
اميد به لغو تحريم ها، بازگشت دولت و ثبات قيمت ها بايد 
نشان داده شود كه اين كار ملزم به نگاه ويژه سياستمداران 
است وگرنه اگر چش��م انداز ادامه ش��رايط تورمي باشد، 
همچنان با عدم فروش بازارها و ركود تورمي مواجه خواهيم 
بود؛ بنابراين ايجاد يك چشم انداز كاهشي تورم از طريق لغو 
تحريم ها و… مي تواند حياتي باش��د؛ البته كه دلالان و 
سوداگران به دنبال راه هاي دور زدن قانون خواهند بود تا 
جايگاه خود را در بازارها حفظ كنند و از ماليات بر عايدي 
سرمايه عبور خواهند كرد كه جلوگيري از اين امر نيازمند 
به روز بودن قوانين است تا به سمت حذف اسناد رسمي و 
معمولي برويم و راه هاي دور زدن را حذف كنيم؛ در نتيجه 
براي اجراي درس��ت آن الزامات مختلفي لازم اس��ت كه 

اميدواريم زيرساخت ها ايجاد شود.

    از آرزو تا واقعيت يك طرح
محمد ناطقي 

 تحليلگر اقتصادي 
تورم يكي از عوامل اصلي افزايش 
فاصله طبقاتي در كشور است، 
بايد گفت تورم سبب مي شود 
افرادي كه دارايي هاي مختلف 
از جمله مسكن، خودرو و طلا 
دارند تحت تورم ثروتشان رشد 
كرده و قشر كارگر و افراد محروم 
از ثروت نيز بيش از گذشته تحت فشار مالي قرار بگيرند؛ از 
طرفي ديگر مي دانيم تورم يك مفهوم جمع صفر است، به 
اين معني كه اگر تمامي كالاها گران شود، و عوايد اين گراني 
بين تمامي مردم به نسبت تقسيم شود، عملا اثري بر روي 
سطح زندگي افراد مختلف جامعه نخواهد داشت؛ بنابراين 
برخي افراد تصور مي كنند اگر بتوان عوايد تورم را از قشر 
صاح��ب دارايي به نحوي دريافت ك��رد و آن را بين مردم 
تقسيم كرد، اثر افزايش طبقاتي در تورم را از بين خواهند 
برد، اما اين طرح نيز به مانند بسياري از طرح هاي ديگر كه 
در »ذهن« جذاب است  به نظر مي رسد در بعد عملياتي با 
چالش هاي مختلفي همراه باشد، هرچند ممكن است اين 
طرح بتواند اندكي از پول هاي سرگردان در بازارهاي غيرمولد 
همچون خودرو و طلا را به سمت بازار سهام حركت دهد، 

اما در عمل اين طرح با سه چالش اساسي روبه رو است.
*هر طرحي نيازمند يك ضمانت اجرايي قوي اس��ت، در 
جايي كه سيس��تم حكمراني بانكي ما نظارت دقيقي بر 
حساب هاي مالي افراد ندارد و افراد به راحتي توانايي ورود 
به بازار ارز و ط��لا را دارند، اجراي هر طرحي كه معاملات 
»ريال��ي« در بازارهاي داخلي را س��خت كن��د، مي تواند 
تهديدي بزرگ براي كوچ پول هاي س��رگردان به سمت 
بازارهايي همچون دلار و س��كه باشد. همچنين سال ها 
بخش مس��كن و خودرو محل جذب پول هاي سرگردان 
سفته بازان بود، در چنين حالتي دولت مي توانست با افزايش 
»توليد مسكن« و »خودرو« محل جذبي براي اين پول هاي 
سرگردان ايجاد كند و از اين طريق توليد ناخالص داخلي 
را افزايش دهد. اما كنترل اين پول ها با ماليات ممكن است 
اين پول ها را به سمت بازارهاي غيرمولدي همچون طلا و 

ارز راهي كند. جايي كه نظارت هاي دولتي وجود ندارد. 
*دنياي امروز دنياي رقابت است، در حال حاضر نيز بين 
كشورهاي مختلف به منظور جذب سرمايه رقابت وجود 
دارد و كشوري كه قوانين راحت تري  براي سرمايه گذاران 

فراهم كند، اميد به جذب اين سرمايه ها را دارد. 
بنابراين چالش دوم اين طرح حركت قشر ثروتمند به خروج 
سرمايه است. همچنين در جايي كه حاكميت مطلوبيت 
كافي براي ذي نفعان اقتصادي فراهم نكند و حتي مكاني 
براي جذب اين س��رمايه ها ايجاد نكند، قشر ثروتمند نيز 
ممكن است مكان ديگري براي سرمايه گذاري هاي خود 

انتخاب كند.

    يك مصوبه با دنيايي از شفافيت
ثارا ميران 

 كارشناس بازارسرمايه
به عبارت ساده ماليات بر عايدي 
 capital gains( سرمايه يا
tax( به مالياتي گفته مي شود 
كه از س��ود حاصل از اختلاف 
قيمت يك كالا در هنگام خريد 
و فروش اخذ مي شود. اين طرح 
با هدف مقابله با سفته بازي در 
بازار هاي غير مولد مسكن، خودرو، ارز و فلزات گرانبها به اجرا 
در خواهد آمد؛ البته اخذ ماليات از سپرده هاي بانكي و سهام 

براي حمايت از س��هامداران خرد و تقويت بورس توسط 
نمايندگان مجل��س از لايحه بودجه دولت حذف ش��د. 
بيشترين ميزان ماليات كه از سود حاصل از دارايي ها اخذ 
مي شود، در سال اول پس از خريد است كه براي مسكن 
۴۰ درصد، خودرو ۳۰ درصد و ارز، طلا و جواهرات ۳۰ درصد 
است؛ البته يك حداقل هايي هم كه براي تامين نيازهاي 
اوليه خانوار هاست از ماليات معاف شده است. براي بررسي 
تاثير اين طرح بر بازار سهام و ديگر بازارها توجه به شرايط 
دولت و حاكميت در تامين كس��ري بودجه از روش هاي 
مختلف ضروري است. آيا سياست هاي حاكميت در مواجهه 
با تامين كسري بودجه از بازارس��رمايه و به وجود آوردن 
اعتماد در ميان مردم و حقيقي ها تغيير كرده است يا بار ديگر 
قصد تبديل ب��ورس به كوره پولس��وزي و كاهش حجم 
نقدينگي سرگردان در جامعه را دارد. اهميت وجود امنيت 
و اعتماد براي جذب  نقدينگي بسيار مهم است؛ از طرف 
ديگر آيا شفافيت لازم و كافي در ديگر بازارهاي سفته بازي 
كشور همانطور كه در بازارسرمايه شفافيت كامل را داريم، 
وجود دارد؟! اصلي ترين عامل در موفقيت اخذ ماليات در 
ديگر بازار ها وجود شفافيت اطلاعاتي و ثبت كامل معاملات 
در سامانه هاي اطلاعاتي اس��ت؛ به طور مثال بسياري از 
معاملات املاك به صورت غيررسمي و قولنامه اي انجام 
مي ش��ود كه با اجراي اين طرح تعداد اينگونه معاملات 
افزايش ه��م خواهد يافت. اگر دولت در وهله اول بتواند با 
ايجاد صندوق هاي جديد در بازارسرمايه و ايجاد موقعيت 
سرمايه گذاري غيرمستقيم و كم ريسك تر براي مردم و 
كسب سودي بالاتر از تورم ايجاد كند و در ثاني طرحي براي 
ايجاد شفافيت در معاملات بازار هاي موازي ايجاد كند، قطعا 
شاهد بهبود روند معاملات بازار سرمايه و سوق پيدا كردن 
نقدينگي به سمت اين بازار كه جامانده ترين بازار كشور از 
نظر ارزش دلاري در برابر تورم است؛ خواهيم بود در غير 

اين صورت اين طرح شايد طرح موفقي نباشد.

    معافيت هاي بي دوام
محمديوسف امين داور

 مدير سرمايه گذاري شركت اطاعات مالي پارت 
ماليات بر عايدي سرمايه، يكي 
از ارق��ام درش��ت درآم��دي 
دولت هاي مدرن است، اما به 
جز ماليات بر ارث، اين موضوع 
تاكن��ون در ايران مغفول بوده 

است. 
اكنون ك��ه درآمدهاي نفتي 
دولت ديگ��ر كفاف مخ��ارج روزاف��زون آن را نمي دهد، 
دولتمردان با گرته ب��رداري از خارج س��عي دارند منابع 
درآمدي جديدي براي خود ايجاد كنند، اما نكته اي كه در 
اين بين مورد توجه قرار نگرفته، شرايط تورمي بي سابقه 
كشور است. در واقع در حال حاضر بخش زيادي از عايدي 
سرمايه، چه در بازار ارز و طلا، چه در بازار ملك و چه در بازار 
سهام، از محل رشد تورمي قيمت دارايي هاست؛ در نتيجه 
اگر توجه داشته باشيم كه بخش زيادي از همين تورم نيز 
به دليل اشتياق دولتمردان به افزايش هزينه ها ايجاد شده 
است، در حقيقت دولت دارد با راه انداختن ماشين چاپ 
پول از دو مسير دست در جيب مردم مي كند. همچنين 
اولين نتيجه تورم تورم، آب كردن ارزش پس اندازهاي مردم 
است؛ بعد هم كه مردم خريد دارايي را به عنوان سپري در 
برابر تورم مي بينند با گرفتن ماليات از عايدي سرمايه در 
بازارهاي ارز، طلا و املاك، بخشي از سود تورمي را دولت 
به عنوان سهم خود بر خواهد داشت؛ البته اين قانون فعلا 
نيمه پري هم دارد و آن معاف كردن عايدي در بورس سهام 
است، اما تجربه نشان داده كه چنين معافيت هايي نيز دوام 
چنداني ندارند و با يك چرخش قلم، مي توانند از بين بروند؛ 
از اين رو اهالي بورس نيز نبايد از سختي هاي بازارهاي رقيب 

خوشحال باشند.
 شايد بهترين پيشنهاد اين باشد كه دولت براي محاسبه 
عايدي سرمايه، از شاخص تورم اعلامي خويش استفاده 
كند و سودآوري آن را مشمول ماليات بداند؛ هر چند كه 
همين ش��اخص نيز از ديد برخي از مردم و كارشناسان، 
واقعيات اقتصادي كشور را منعكس نمي كند، ولي باز هم 
مي تواند قدري از مشكل را بكاهد. در پايان بايد توجه داشت 
كه زيرساخت اجرايي دريافت ماليات بر عايدي سرمايه، 
نيازمند افزايش نظارت بر معاملات و جابه جايي هاي مالي 
است؛ قطعا با اجرايي شدن اين ماليات، پولشويي با هدف 
فرار مالياتي، ابعاد جديدتري خواهد يافت و بازارهاي خارج 
از نظارت دولت نظير رمزارزها رونق بيش��تري مي يابند. 
همچنين ممكن است كم كم ش��اهد معامله با ابزارهاي 
غيرنقدي همچون ارز و طلا نيز باشيم تا رد معاملات در 
سيستم مالياتي مشاهده نشود. بديهي است كه چنين 
مسيرهايي بيشتر در اختيار ابرثروتمندان قرار دارد؛ يعني 
دقيقا همان گروهي كه هدف اصلي چنين طرحي هستند، 

ابزارهاي بيشتري براي دور زدن آن دارند.

    طرح ماليات جوابگوي تعديل قيمت ها نيست
احسان خاتوني

 كارشناس ارشد و تحليلگر بازار سرمايه 
س��رانجام پ��س از ك��ش و 
قوس هاي ف��راوان ماليات بر 
عايدي س��رمايه تصويب شد؛ 
بايد گفت رشد افسارگسيخته 
قيمت مس��كن، طلا، س��كه، 
خودرو و ارز از مهم ترين دلايل 
تصويب اين قانون اس��ت؛ در 
حقيقت اي��ن قان��ون مي خواهد جلوي رش��د تورمي و 
سفته بازانه اين كالاها را بگيرد.  بايد ديد در عمل چه تاثيري 
بر اين بازارها خواهد داشت و واقعيت اين است كه يكي از 
مهم ترين دلايل رش��د اي��ن گونه كالاه��ا و به اصطلاح 
سرمايه اي شدن اين كالاها، حفظ ارزش پول است.  اين 

ماليات مي خواهد اين كاركرد را از آن بگيرد و تنها تقاضاي 
واقعي را روانه اين بازارها كند و اينكه ماليات به اصطلاح تورم 
در رفته نيست، مورد انتقاد بسياري از فعالان است؛ اما به 
گفته رگولاتور، آحاد افراد جامعه را در نظر نمي گيرد و تنها 
تقاضاي سوداگرانه را هدف قرار داده است، اما به نظر مي رسد 
اخذ اين نوع ماليات نيز نتواند رشد كالاها را متوقف كند.  
رشد كالا ها حاصل كمبود آن اس��ت و تا زماني كه رشد 
اقتصادي واقعي نداش��ته باشيم و چاپخانه بانك مركزي 
روشن باشد، نمي توان انتظار داشت با از اين دست قوانين 
بتوانيم جلوي رشد قيمت ها را بگيريم؛ چه بسا اين قوانين 
حتي آثار سوء نيز بر جاي بگذارند. به عنوان مثال ممكن 
است فروشندگان مسكن، ماليات را از خريدار بگيرند و آن 
را به قيمت تمام شده اضافه كنند.  آثار سوء بعدي كه بر جاي 
خواهد گذاشت افزايش معاملات زيرزميني است؛ به عبارتي 
ممكن است فروشندگان مسكن از سند زدن سر باز بزنند و 
معاملات قولنامه اي خودرو و مسكن بار ديگر رونق يابد. اين 
مساله ممكن است خود تبديل به بحراني ديگر در اجتماع 
شود؛ بنابراين بايد تمام جوانب تصويب اين چنين قوانيني 
در نظر گرفته شده تا خود به بحران ديگري تبديل نشود.  
بهتر بود اين چنين قوانيني در شرايط آرامش اقتصادي 
تصويب مي شد تا آثار سوء احتمالي آن كمتر باشد. به هر 
حال مافيا در اقتصاد ايران يك مساله شناخته شده است و 
آنها قطعا يك راه فراري براي ندادن اين ماليات پيدا خواهند 
كرد.  اين كه تصور كنيم با تصويب اين ماليات، نقدينگي 
رهسپار بازار س��رمايه خواهد شد نيز تصور غلطي است؛ 
اصولا اتفاقاتي كه در سال 99 و اخيرا با شدت كمتر در سال 
1۴۰2 براي بازار س��رمايه رخ داد، باعث شد تا نقدينگي 
حقيقي ها كمتر از گذشته به بورس فكر كند و بازار سرمايه 
با وجود تمام پتانسيل هايي كه دارد از اين غافله بسيار عقب 
بيفتد و لقب ارزان ترين دارايي را از آن خود كند. همچنين 
دستكاري هاي اين بازار سبب شده است كه حقيقي ها به 
سختي به اين بازار اعتماد كنند و رشدهاي بازار نيز عموما با 
پول حقوقي ها و حقيقي هاي خود بازاري ها انجام مي شود 
و هنوز پول آنچناني رهسپار اين بازار نشده است.  به  طور 
سنتي نقدينگي حقيقي ها جايي مي رود كه اختيار آن را 
داشته باشد و از نوسانات مصون باشد. در نتيجه بازار سرمايه 
به شرايطي كه در حال حاضر دارد، فاقد چنين ويژگي است. 

    ضرورت حذف سوداگري در بازارهاي مالي
حسن حسين نيا

 كارشناس ارشد بازارسرمايه 
ط��رح مالي��ات كه ب��ا هدف 
شناس��ايي و كاه��ش س��ود 
س��رمايه گذار در دارايي هاي 
مدنظر قانونگذار در هفته هاي 
گذش��ته در م��ورد توجه قرار 
گرفته، براي اجرايي شدن بايد 
در مجلس تصويب و سپس به 
تاييد شوراي نگهبان برسد؛ به  طور حتم مكانيزم شناسايي 
معاملات هدف و همچنين مسدود سازي مجاري فرار از اين 
نوع ماليات نيز از اهميت بالايي برخ��وردار خواهد بود و 
احتمال معاملات وكالتي و صلح بين خريدار و فروشنده بايد 
كاملا بررسي شود تا اجراي قانون به صورت دقيق امكان پذير 
باشد؛ اما نكته مهمی كه بايد به آن توجه شود تاثيرگذاري 
ماليات بر عايدي در دارايي هاي ذيل اين قانون پيشنهادي 
است. به  طور مثال فراهم سازي بستر ثبت معاملات طلا 
جهت تخمين دقيق معافيت و ماليات مشمول بايد با ظرافت 
انجام شود و اينكه اين بستر در چه بازه زماني فراهم مي شود 
س��وال اصلي خواهد بود؛ چرا كه در شرايط تورمي فعلي 
تسريع بخشي به آن ضرورت پيدا مي كند و شايد در صورت 
زمانبر بودن اين قانون پيشنهادي، شرايط آينده اولويت اين 
نوع ماليات را كاهش بدهد. معاملات ملك ماهيت متفاوتي 
دارد؛ شناسايي املاك راكد و بدون كاربري كه بهاي تمام 
شده پايين يا نامعلوم براي خريدار داشته جهت ارزيابي در 
اين طرح مهم خواهد بود. ولي س��وال مهمي كه مطرح 
مي شود، آيا فقط با طرح اين ماليات مي توان قيمت را در 
بازار مسكن كنترل كرد؟ اين سوال را با بررسي بهاي تمام 
شده و همچنين ميزان ساخت و ساز بايد پاسخ بدهيم. به 
گفته وي؛ به نظر مي رس��د ش��ايد وضع اين قانون بتواند 
معاملات ملك را به سمت ركود ببرد، ولي بدون تحريك و 
حمايت از ساخت و ساز انتظار خاص و معنادار براي كاربرد 
كاتاليزوري، جهت كاهش قيمتي نمي توان داشت و نرخ ها 
به ويژه در كلانشهرها به صورت يك تابع با جابه جا شدن 
نمودار عرضه و تقاضا نقاط جديد را انتخاب خواهد كرد. بازار 
خودرو نيز شرايط خاص خود را دارد و عدم الزام به تنظيم 
س��ند در دفاتر رسمي، نحوه شناس��ايي ماليات را كمي 
پيچيده تر خواهد ساخت. پس مي توان انتظار داشت كه 

شاهد تغييراتي در نحوه معاملات توسط قانونگذار باشيم. 
در مجموع با بررس��ي س��ه بازار مهم و ه��دف اين قانون 
پيشنهادي همچنان نياز به داده ها و اطلاعات بيشتر براي 
شناخت ابعاد مختلف تاثيرگذاري ضروري به نظر مي رسد، 
ولي واقعيت س��يال بودن نقدينگ��ي و جابه جايي براي 
دستيابي به بازار مطلوب و بازدهي بالاتر، نشان مي دهد كه 
مي توان در ماه هاي آينده اثرات نامتوازن ماليات بر عايدي 

را در همه بازارها رويت كرد.
پس مي توان از هم اكنون انتقال بخشي از نقدينگي از ملك، 
خودرو و طلا به بازارهاي ديگر همچون بازار پول و سرمايه 
را مفروض دانس��ت و البته گزينه هاي احتمالي ديگر كه 
حتي در مواردي مي تواند نامطلوب باشد نيز بايد در نظر 
دانست كه احتكار در شرايط خاص اقتصادي و سوداگري 
در بازارهاي غيرقانوني از امثال آن است. اگر بخواهيم دو بازار 
پول و سرمايه را برای جهت جذب نقدينگي مورد بررسي 
قرار بدهيم، ابتدا بايد به مولفه بازدهي آنها توجه ش��ود و 
س��وال اصلي اين خواهد بود كه چرا در ماه هاي گذشته 
آهنگ توليد پول از ش��به پول بيشتر بوده است؛ بازدهي 
واقعي منفي در بازار پول باتوجه به نس��بت تقريبا بيش 
از 2 برابري تورم در مقايسه با سود بانكي، عملا جذابيت 
س��پرده گذاري در موسسات مالي و بانكي را كاهش داده 
و قس��متي از اقبال به بازارهاي دارايي محور ريشه در اين 
امر دارد؛ پس بازار پول همچنان با مشكلات خاصي جهت 
جذب سرمايه هاي ساير ماركت ها مواجه خواهد بود. در 
نقطه ديگر، بورس قرار دارد كه پس از ماه ها فرار سرمايه در 
چند هفته اخير شاهد رشد ارزش معاملات و ورود نقدينگي 
سهامداران خرد بوده است كه البته بازار سرمايه نيز با توجه 
به عملكرد نامطلوب سال 99 و جو بي اعتمادي گذشته، با 
مشكلات فراواني روبرو هست؛ هرچند در هفته هاي گذشته 
سهامداران خرد به بورس روي خوش نشان داده اند، ولي در 
صورت عدم مديريت صحيح و تكرار اشتباهات گذشته و 
سوءاستفاده از اعتماد عمومي و با دستكاري بازار در جهت 
تحليل شخصي مسوولان امر از ارزندگي يا عدم ارزندگي 
شركت ها، باز هم تجربه تلخ سال 99 تكرارپذير خواهد بود. 
در نتيجه اعتمادآفريني عمومي در بورس قطعا امري زمانبر 
و تدريجي خواهد بود، اما كوچ س��رمايه از آن با احساس 
ناامني در سرمايه گذاري با سرعت بالايي انجام مي شود؛ 
پس ضرورت بررسي روش هاي جذب سرمايه از بازارهاي 
رقيب در ش��رايط وضع ماليات بر عايدي كه با كمترين 
ريسك بتواند جذابيت را ايجاد كند دو چندان خواهد بود.

    سيگنال مثبت مجلس به بازار سرمايه 
نويد خاندوزي

 كارشناس ارشد بازار سرمايه
در ارتباط با بح��ث ماليات بر 
عايدي سرمايه كه تصويب شده 
و در ان��واع بازارها به كار گرفته 
مي شود، نكته اي كه بايد به آن 
توجه داش��ت اين است كه در 
هيچ كج��اي دني��ا بازارهاي 
غيرمولد و بازارهايي كه به نوعي 
زاينده تورم هستند و فشاري را به مردم وارد مي كنند و به 
نوع��ي موارد اصلي زندگي آنها را ه��دف گرفته اند، مورد 
حمايت و تشويق دولت ها قرار نمي گيرند و همچنين براي 
آنها ماليات هاي سنگيني وضع مي شود؛ در كشور ما تا به 
امروز اين مورد وجود نداشت و سرمايه هاي سرگردان به 
جاي آنكه بيايند و صرف توليد يا صرف اتفاقاتي از اين جهت 
شوند، در اين بازارها حضور پيدا مي كنند كه ما شاهد آن 
هس��تيم و مي بينيم كه چطور پول هاي س��رگردان در 
بازارهايي همچون مسكن، خودرو، ارز، سكه و طلا جولان 
مي دهند، بدون آنكه كوچك ترين مالياتي پرداخت كنند و 
اتفاقا پول ها و سرمايه هايي كه به سراغ توليد مي روند جريمه 
مي شوند، كشور شرايطي را ايجاد كرده است كه دلال ها - 
ه��ر ن��وع دلال و هر نوع كالايي - تش��ويق مي ش��وند با 
سياس��ت هاي دولت و افرادي كه در سرمايه گذاري و در 
بحث مولد كار مي كنند آنها با چالش مواجه و به نوعي تنبيه 

مي شوند. 
ابزار اين سياست در دست دولت است؛ ابزاري به نام ماليات 
بر عايدي اين نوع سود و سرمايه است و اين چيزي است 
كه مدت ها صحبت از آن بوده و خود دولت ها نيز تمايل به 
اجراي آن نداشتند؛ چون احساس مي شد كه خود آنها هم 
از اين بازي به نوعي نفع مي برند، حتي در بانك ها و بسياري 
از شركت هاي حقوقي شاهد اين موضوع بوديم كه از اين 
موضوع نفع مي برند؛ در نتيجه فضا با اين مصوبه تغيير كرد 
و از اينجا به بعد بايد دولت به جد پيگير اين ماجرا باشد كه 
فضاي ناامني براي اين نوع س��رمايه گذاري ايجاد شود تا 
باعث شود كه پول ها چه در بازار اوليه و چه در بازار ثانويه 

بازار سرمايه به شكل تشكيل سرمايه و تشكيل يك شركت 
و بنگاه به كار گرفته شود و به نوعي در مسير تامين مالي 
حركت كند نه در مسير سفته بازي و نه در مسير جرياني 
كه به نوعي خود آن زاينده تورم است.  در مقابل اين ماجرا 
به نظر مي رسد دو مانع جدي وجود دارد در ابتدا عدم تمايل 
اين جريان پول ها به حضور در بازارهاي اين چنيني كه اولين 
مشخصه آن شفافيت است و اين جريان پول همچنان در 
اين بازارها حضور پيدا مي كند به سفته بازي مي پردازد و 
تمام تلاش خود را خواهد كرد كه اين جريان را دور بزند و 
بعد اينكه خود دولت بايد بستري را براي بازارهاي جايگزين 
اين موضوع فراهم سازد، ابزارهاي مالي متعددي را براي 
اين پول ها فراهم سازد و اگر اين اتفاق رخ ندهد، خيلي زود 
موضوع معكوس مي شود و دوباره راه حل دور زدن و راه حل 
فرار كردن از اين ماليات پيدا خواهد شد و اين پول ها دوباره 
به آن سمت خواهد رفت و اين يك فرصت استثنايي براي 
اقتصاد كشور است كه مسير جريان پول، فرمان جريان 
نقدينگي به سمت طرح ها و پروژه ها حركت پيدا كند و اگر 
سياستگذار جدي باشد، اين امكان پذير است و اما سال هاي 
گذشته نيز تقريبا حرف و شعار در اين موضوع زياده بوده 
است و به نظر مي رسد؛ نمي توان به اين ماجرا خوشبين 
بود، اما به نظر مي رسد شروع آن مي تواند يك آلارم قوي 
براي بازارهاي موازي و همچنين يك سيگنال مثبت براي 

بازار سرمايه باشد.

    تورم زدايي؛ اولويت نخست
ابراهيم سماوي

 كارشناس ارشد بازار سرمايه 
طرح ماليات بر عايدي سرمايه 
يا Capital Gains Tax به 
اختص��ار )CGT( يك��ي از 
ابزارهاي��ي جه��ت كاه��ش 
س��فته بازي در بازاره��اي 
غيرمول��د همانند مس��كن، 
خودرو، ارز، طلا و... است. اين 
طرح اولين  بار در سال 191۳ در ايالات متحده امريكا به 
اجرا درآمد و پس از آن در س��ال 1965 ميلادي كش��ور 
انگلستان براي كاهش التهاب مسكن به صورت رسمي اين 
نوع ماليات را تصويب و به اجرا گذاشت.  امروزه بيش از 17۰ 
كشور جهان كه شامل تقريبا تمام كشورهاي پيشرفته و 
صنعتي هستند، قانون ماليات بر عايدي  سرمايه را به اجرا 
درآورده اند؛ اين طرح بيش از دو س��ال است كه در ايران 
مطرح ش��ده و تحت بررسي مجلس ش��وراي اسلامي و 
كميس��يون هاي مربوطه قرار گرفته كه در نهايت در 11 
ارديبهشت سال جاري پس از چندين مرتبه بازنگري به 
تصويب رس��يد.  به دليل اينكه تورم در كش��ور ما حالت 
افسارگسيخته اي دارد، مردم حجم نقدينگي عظيم را با نيت 
حفظ ارزش پول و بعضا با قصد س��فته بازي در بازارهاي 
غيرمولد خودرو، مسكن، ارز و طلا سرمايه گذاري مي كنند 
ك��ه اين مهم منجر به خروج پ��ول از بخش مولد اقتصاد 
مي ش��ود؛ در نتيج��ه اين ن��وع ماليات ع��لاوه بر نقش 
پوشش دهنده بخشي از كسري بودجه دولت، نوعي ابزار 
بازدارنده نيز محسوب مي شود.  روي كاغذ اخذ اين ماليات 
منجر به خروج پول هاي سفته بازانه از بازارهاي املاك و 
مستغلات، طلا و مسكوكات، خودرو و ارز شده و به سمت 
بازارهاي مولد همانند بازار سرمايه سوق پيدا خواهد كرد. 
در عمل چندين چالش پيش روي اين طرح وجود دارد.  
مورد اول اينكه در اين طرح مساله تورم ناديده گرفته شده 
كه بايد تورم زدايي در اين طرح گنجانده شود؛ زيرا تورم فقط 
منجر به رشد اسمي قيمت ها شده و سود اقتصادي را عايد 
سرمايه گذاري نمي كند.  مورد بعدي به دليل التهابات بازار 
سرمايه و عدم ترميم كافي اعتماد سرمايه گذاران همچنان 
اين بازار براي بسياري از سرمايه گذاران پرريسك محسوب 
مي ش��ود؛ از اين رو احتمال خروج سرمايه بيش از پيش 
خواهد شد كه خود به مراتب مخرب تر از وجود سرمايه در 
بازار غيرمولد در داخل كشور است.  مورد بعدي با توجه به 
موارد گفته شده، بستر و شريان هاي اطلاعاتي در بازارهاي 
غيرمولد چه سخت افزاري و چه نرم افزاري به ميزان كافي 
كه تمام معاملات به ميزان ارزش واقعي معاملات انجام 
شده، وجود ندارد كه اين مورد منجر به كاهش اثربخشي 
اين ط��رح مي ش��ود.  در مجم��وع در صورت داش��تن 
سيستم هاي اطلاعاتي قوي، تورم زدايي از اين نوع ماليات 
در ايران منجر به اصابت ماليات عايدي بر سرمايه به گروه 
هدف مي شود كه مي تواند منجر به رونق بيشتر بازارهاي 
موازي به خصوص بازار سرمايه شود.  در نهايت لازم به ذكر 
است كه ماليات بر عايدي سرمايه جزو درآمد هاي دولت 
است و دولت هم اگر بتواند آن را صرف فعاليت هاي توليدي 

كند، مي تواند موجب رشد توليد شود.
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گروه راه و شهرسازي|
 س��رانجام، پس از دو دهه، ايران و روس��يه بر سر ساخت 
خ��ط آه��ن رش��ت - آس��تارا ب��ه تواف��ق رس��يدند 
و دي��روز روس��اي جمه��ور دو كش��ور ب��ا ه��دف 
ب  جنو - ل ش��ما يل��ي  ر ه  گا ر گ��ذ  تكمي��ل 
كه جنوب آسيا را به شمال اروپا متصل مي كند، توافقنامه 

احداث راه آهن رشت -  آستارا را امضا كردند.
گذرگاه ريلي ش��مال -  جنوب يكي از مسيرهاي اصلي 
ترانزيت كالا از جنوب آسيا به شمال اروپا به شمار مي رود 
كه احداث آن از بيش از دو دهه پيش در دستور كار بوده 
است. مسير غربي كريدور شمال -  جنوب كه كشورهاي 
روسيه، جمهوري اسلامي ايران و جمهوري آذربايجان را 
شامل مي شود از نظر ريلي داراي يك حلقه مفقوده اي به 
مسافت ۱۶۲ كيلومتر بين رشت و آستارا بود كه با امضاي 
اين توافق و احداث اين مسير ريلي عملًا جنوب آسيا به 

شمال اروپا متصل خواهد شد.
براساس اين توافقنامه فدراسيون روسيه ۱,۶ ميليارد يورو 
در اين مسير ريلي سرمايه گذاري خواهد كرد. قرار است 

اين خط آهن راهبردي در مدت ۴۸ ماه احداث شود.
تكميل كريدور شمال- جنوب علاوه بر توسعه ترانزيت 
بين المللي و اس��تفاده از ظرفيت هاي س��رزميني، يك 
منبع درآمد پايدار براي ايران است و پيش بيني مي شود با 
راه اندازي راه آهن رشت-آستارا و عملياتي شدن كريدور 
شمال- جنوب، ايران بتواند سالانه حدود ۲۰ ميليارد دلار 

درآمد از اين مسير ترانزيتي كسب كند.

   جلوه  اي از ارتقاي سطح همكاري هاي 
تهران- مسكو

س��يد ابراهيم رييس��ي ظهر ديروز در مراسم امضاي 
توافقنام��ه اح��داث راه آهن رش��ت- آس��تارا كه به 
صورت ويدئو كنفرانس و ب��ا حضور ولاديمير پوتين 
رييس جمهور روس��يه برگزار شد، اين توافق را گامي 
مهم و راهبردي در جه��ت همكاري هاي جمهوري 
اسلامي ايران و فدراسيون روسيه عنوان كرد و گفت: 
همكاري هاي ايران و روس��يه در حوزه هاي مختلف 
توس��عه يافته و اين توافق نيز يكي از جلوه هاي مهم 
ارتقاي س��طح همكاري ها اس��ت كه امروز ميان دو 

كشور رقم خورد.
رييس جمهور با بي��ان اينكه امضاي اي��ن توافقنامه 
محدود به همكاري ايران و روسيه نيست و كشورهايي 
كه در مسير گذرگاه ريلي شمال–جنوب قرار دارند، از 
آن بهره مند خواهند شد، اظهار كرد: كريدور شمال–

جنوب ن��ه تنها براي ايران و روس��يه، بلكه براي همه 
كشورهايي كه در مس��ير آن قرار دارند، فوايد فراواني 

خواهد داشت.
رييس��ي تصريح كرد: اين مسير از آس��ياي شرقي و 
جنوبي گرفته تا قفقاز و شمال اروپا را به هم متصل كرده 
و جلوه اي از همكاري و همگرايي تجاري و اقتصادي بين 
همه اين كشورها خواهد بود و اين همكاري ها بيش از 

پيش توسعه خواهد يافت.
رييس جمهور با اش��اره به اينكه مذاك��رات اوليه اين 
توافق مربوط به دو دهه پيش اس��ت كه بايد در زمان 
خود اجرا مي شد، اما به دلايلي به تعويق افتاد، اظهار 

كرد: امروز با اراده اي كه بين مسوولان عالي دو كشور 
جمهوري اس��لامي ايران و روس��يه وجود دارد، اين 
رويداد بزرگ ميان دو كش��ور در حال انجام اس��ت و 
قطعاً نقش و تأثير بسزايي در تقويت تجارت، اقتصاد 
و ترانزيت منطقه خواهد داشت. رييسي فعال كردن 
ظرفيت هاي جمهوري اسلامي ايران از مسير سياست 
تقويت همسايگي با هدف تثبيت جايگاه شايسته ايران 
در نظام بين الملل را وظيفه ملي، تاريخي و الهي دولت 
مردمي عنوان كرد و افزود: روسيه و همه كشورهايي 
كه در اين مسير قرار دارند به خوبي مي دانند كه مسير 
ايران، ارزان ترين، باصرفه ترين و نزديك ترين مس��ير 
ب��راي فعاليت هاي تجاري، اقتص��ادي و ترانزيتي در 
منطقه اس��ت. رييس جمهور با بي��ان اينكه جايگاه و 
موقعيت ممت��از ايران در منطقه به نحوي اس��ت كه 
مي تواند ظرفيت هاي شرق آسيا را به اروپا متصل كند 
و امروز امضاي توافق نشان مي دهد كه مسير شمال–

جنوب مورد توجه شايسته قرار گرفته است، تصريح 
كرد: با جديتي كه همكاران بن��ده در دولت خواهند 
داش��ت احداث اين مس��ير ريلي س��ريعاً آغاز و همه 

كشورهاي منطقه از منافع آن بهره مند خواهند شد.
رييسي با قدرداني از رهنمودهاي رهبر معظم انقلاب 
اسلامي در راس��تاي احياي ظرفيت هاي اقتصادي و 
ترانزيتي منطقه افزود: اين توافق حتماً در جهت توسعه 
بيشتر روابط ميان دو كشور و كشورهاي منطقه موثر 
خواهد بود و گام بعدي كه در اوراس��يا و به زودي رقم 
خواهد خورد، حذف تعرفه ميان ۶ كشور است كه اقدام 
مهمي بين ايران، روس��يه و كشورهاي عضو اتحاديه 

اوراسيا محسوب مي شود.

   ويژگي هاي كريدور شمال-جنوب
رييس جمهور در تش��ريح وضعيت كريدور شمال-

جنوب، گفت: در اين كريدور ريلي ۳ بخش مورد توجه 
است، بخش نخست بخش ش��رقي اين مسير شامل 
روس��يه، قزاقستان، تركمنس��تان و ايران است كه با 
تلاش هايي كه انجام شده، مورد بهره برداري قرار گرفته 
است. بخش مركزي نيز شامل درياي خزر است كه بايد 
در جهت تقويت بنادر و ناوگان دريايي در آن اقدامات 
جدي صورت گيرد و نقصان بخش غربي اين مس��ير 
بين رشت و آستارا نيز با اين توافق برطرف مي شود و 
كريدور شمال–جنوب مي تواند به صورت همه جانبه 
مورد اس��تفاده قرار گيرد. رييسي در توضيح برخي از 
طرح هاي دولت براي ارتق��اي نقش آفريني ايران در 
اقتصاد منطقه گفت: تقويت مسير پاكستان، ايران و 
تركيه، مسير ريلي شلمچه- بصره و همچنين راه آهن 
چابهار- زاه��دان و اتصال درياي عمان و خليج فارس 
به اروپا از جمله مسيرها و بسته هاي تعريف شده براي 
تقويت جايگاه ترانزيتي جمهوري اسلامي است كه با 
قوت و جديت پيگيري خواهد شد. رييس جمهور ضمن 
ابراز اميدواري نسبت به احياي سهم و جايگاه ايران در 
منطقه و روابط اقتصادي دو جانبه و چندجانبه در نظام 
بين الملل با اجراي اين طرح ها تأكيد كرد: جمهوري 
اس��لامي ايران و فدراس��يون روس��يه ظرفيت هاي 
اقتصادي بالايي براي همكاري دارند و اراده دو كشور 
بر همكاري و تبادل اين ظرفيت هاست و اميدواريم با 
همكاري ها و پيگيري هايي كه از سوي مسوولان عالي 
دو كشور وجود دارد، اين توافقنامه هر چه زودتر به اجرا 

و بهره برداري برسد.

   تأمين امنيت غذايي 
كشورهاي حاشيه خليج فارس

ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه نيز ظهر ديروز در 
مراسم امضاي توافقنامه احداث راه آهن رشت–آستارا كه به 
صورت ويدئو كنفرانس و با حضور رييس جمهور كشورمان 
برگزار شد، توافق ايران و روسيه در جهت تكميل كريدور 
شمال- جنوب را آغاز پروژه اي عظيم در منطقه دانست و 
افزود: اين كريدور سهم قابل توجهي در تأمين امنيت غذايي 
كشورهاي منطقه و به ويژه كشورهاي حوزه خليج فارس 
خواهد داشت و به ما فرصت مي دهد كه حمل و نقل بدون 
وقفه اي داشته  باشيم. رييس جمهور روسيه با بيان اينكه اين 
كريدور فقط آغاز كار براي افزايش ظرفيت مسير شمال–
جنوب است و مسيرهاي ديگري نيز وجود دارد كه در آينده 
توسعه خواهد يافت، اظهار كرد: ارسال كالاها از طريق اين 
كريدور به ما امتيازهاي رقابتي و امكان تنوع بخش��ي به 
مسيرهاي جهاني حمل و نقل خواهد داد و از سوي ديگر 
ارسال كالا از مسير اين كريدور علاوه بر صرفه جويي در زمان 
و هزينه انتق��ال كالا، افزايش حجم مبادله كالاها و بهبود 
وضعيت اشتغال براي دو كشور ايران و روسيه را نيز به همراه 
 خواهد داش��ت. ولاديمير پوتين تعاملات تهران-مسكو 
در چارچوب اين پروژه عظيم را نشان دهنده سطح عالي 
روابط ايران-روس��يه، توصيف و تصري��ح كرد: ما اهميت 
خاصي براي اين ارتباطات دوجانبه قائل هستيم و مايلم از 
آقاي دكتر رييسي و همچنين رهبر معظم انقلاب اسلامي 
ايران ب��ه خاطر توجهات دايمي به همكاري هاي ميان دو 
كشور قدرداني كنم. همچنين اين فرصت را مغتنم شمرده 
و درخواس��ت مي كنم بهترين آرزوهاي بنده را به آيت الله 

خامنه اي ابلاغ كنيد.
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زاكاني: 350 هزار خانه خالي 
در تهران وجود دارد

ش��هردار تهران با بيان اينكه ۳5۰ هزار خانه خالي 
در ش��هر تهران وجود دارد، اظهار اميدواري كرد، 
با قانون ماليات بر خانه هاي خالي، اين خانه ها وارد 
بازار مسكن شوند. به گزارش »تعادل«، تا پيش از 
اين، برخي مسوولان دولتي، پژوهشگران وابسته به 
مجلس شوراي اسلامي و برخي كارشناسان مسكن 
با استناد به نتايج به دست آمده از سرشماري نفوس 
و مسكن سال ۱۳95، تعداد خانه هاي خالي در شهر 
ته��ران را 5۰۰ تا ۶۰۰ هزار واحد اعلام مي كردند و 
مي گفتند كه از اي��ن تعداد، حدود ۱۰۰ هزار واحد 
در منطق��ه ۲۲ تهران ق��رار دارند. با اي��ن حال، در 
حال حاضر، هيچ آمار متقن��ي از تعداد واحدهاي 
مسكوني در تهران و س��اير شهرهاي كشور وجود 
ندارد. به گزارش ايسنا، عليرضا زاكاني صبح ديروز 
در حاش��يه جلس��ه هيات دولت درباره خانه هاي 
خالي تهران اظهار كرد: برآورد مي شود ۳5۰ هزار 
خانه خالي در تهران وجود داش��ته باشد اما عمده 
اين خانه ها در مناطق بالاس��ت و براي سوداگري 
نگه داشته شده است. با اين قانوني كه براي ماليات 
بر خانه هاي خالي بسته مي ش��ود بشود اينها وارد 
بازار مسكن شوند. زاكاني در پاسخ به اينكه آيا اين 
خانه ها شناسايي شده اند؟ گفت: بخش هايي از آنها 
شناسايي شده اند كه البته عدد آن الان يادم نيست. 
سازمان امور مالياتي مكلف بود اين كار را بكند و ما 
هم در حال كمك كردن به آنها هستيم. در رويدادي 
ديگر، ديروز خليل محبت خواه، سرپرست شركت 
عمران شهر جديد پرديس اظهار كرد: سرشماري 
دقيق مساكن مهر خالي از سكنه در شهر پرديس 
در حال انجام است اما به طور قطع بيش از ۱۰ هزار 
 واحد مس��كن مهر خالي در پردي��س وجود دارد. 
محبت خواه به تازگي، از وجود ۶5 هزار واحد مسكن 

مهر خالي در پرديس خبر داده بود.

پيگيري براي توقف كامل حكم 
تخريب بوستان كوهپايه تهران

رييس كميسيون س��لامت، محيط زيست و خدمات 
شهري ش��هرداري تهران از پيگيري براي توقف كامل 
حكم تخريب بوس��تان كوهپاي��ه خب��ر داد و گفت: 
ش��هرداري نس��بت به تملك زمين اين بوس��تان در 
صورت توافق با مالك، آمادگ��ي كامل دارد. به گزارش 
ايرنا، مهدي پيرهادي با اشاره به اقدام به قطع درختان 
بوس��تان  كوهپايه در خيابان كوه پيما واقع در منطقه 
يك، اظهار كرد: ما به محض اينكه متوجه شديم مالك 
زمين اين بوستان در منطقه يك حكمي را دريافت كرده 
كه آن را تخريب كند، خود را به محل رسانديم. رييس 
كميسيون س��لامت، محيط زيست و خدمات شهري 
ش��وراي شهر تهران با بيان اينكه بنده به همراه رييس 
سازمان بوستان ها، معاون خدمات شهري شهرداري 
و شهردار منطقه، يك ساعت قبل از اجراي حكم خود 
را محل رس��انديم، اظهار كرد: ما ساعت هشت متوجه 
ش��ديم كه نيروي انتظامي بنابر حكم صادره از مراجع 
قضايي در حال همكاري براي تخريب اين بوستان است. 
وي افزود: پيگيري هايي كه مديريت شهري انجام داد، 
منجر به اين شد كه حكم فعلًا متوقف شود و اگر مالك 
در شرايط مناسب با ش��هرداري مذاكره كند و با توجه 
به قيمت فضاي س��بز در منطقه يك، تملك از سوي 
شهرداري صورت بگيرد، مس��اله برطرف خواهد شد. 
عضو شوراي اسلامي شهر تهران با اعلام اينكه همكاران 
ما در حال پيگيري از دستگاه قضايي هستند تا حكم 
به طور كلي متوقف و بوستان حفظ شود، تصريح كرد: ما 
پيگير هستيم كه اين موضوع به نتيجه برسد و بوستان 
كوهپايه همچنان مورد استفاده شهروندان باشد. او با 
بيان اينكه هرجا قطع اشجار انجام شود و امكان خشك 
شدن درخت وجود داشته باشد، مورد پيگيري منطقه 
قرار مي گيرد، گفت: دستگاه قضايي به صورت قاطعانه 
اين مساله را مورد توجه قرار داده و در اكثريت پرونده ها، 

دستگاه قضا حامي حفظ فضاي سبز بوده است.

ارسال ۲۲ سوال به شهرداري 
درباره شركت كنترل ترافيك تهران

عضو شوراي شهر تهران درباره سرانجام فعاليت كميته 
مشترك ش��ورا و ش��هرداري براي واگذاري اختيارات 
ش��ركت كنترل ترافيك به يك پيمانكار توضيحاتي 
ارايه كرد. علي اصغر قائمي در گفت وگو با ايسنا، درباره 
سرانجام كميته مشترك شورا و شهرداري در خصوص 
بررسي وضعيت شركت كنترل ترافيك شهر تهران گفت: 
زمان دو هفته اي بررسي وضعيت شركت كنترل ترافيك 
توسط كميته مشترك شورا و شهرداري به اتمام رسيد و 
در جلسات برگزار شده، نمايندگان شهرداري نيز تلاش 
داشتند تا پاسخ دهند؛ اما در مجموع مقرر شد اعضاي 
شوراي شهر تهران ابهامات خود در اين مورد را به صورت 
مكتوب به شهرداري تهران ارسال كنند. وي با بيان اينكه 
اعضاي شوراي شهر نيز در حوزه مسائل حقوقي، فني، 
كاركردي و... ابهاماتي داش��تند كه اين س��والات را در 
قالب ۲۲ سرفصل اصلي براي شهرداري ارسال كردند 
كه هنوز پاسخي در اين خصوص به شوراي شهر داده 
نشده است، اظهار كرد: رييس شوراي شهر نيز يك بار 
به صورت شفاهي به ش��هرداري تذكر دادند كه سريعا 
پاسخ ها را به شورا ارايه بدهند. قائمي در پاسخ به اينكه اگر 
شورا از پاسخ هاي شهرداري تهران قانع نشد چه اتفاقي 
رخ مي دهد، گفت: ما از س��خنان و دفاعيات شهرداري 
قانع نش��ديم و برهمين اساس س��وال ارسال كرديم و 
براي دريافت پاسخ نيز تلاش خواهيم كرد و اگر باز هم 
پاسخ را ارسال نكرده يا از پاسخ ها قانع نشديم آن زمان، 
تصميم گيري برعهده صحن شوراي شهر خواهد بود. بر 
اساس اين گزارش، پس از تصميم شهرداري تهران مبني 
بر انتقال بخشي از اختيارات شركت كنترل ترافيك به 
يك پيمانكار، اعضاي شوراي شهر با اين موضوع مخالفت 
كرده و سرانجام مقرر شد تا كميته اي مشترك در اين 

خصوص تشكيل شود.

استقبال امارات از سرمايه گذاري 
مشترك در راه آهن ايران

رايزني درباره سرمايه گذاري مش��ترك ايران و امارات 
متحده عربي براي دوخطه ك��ردن برخي محورهاي 
ريلي كشورمان، مورد استقبال طرف اماراتي قرار گرفت.

به گزارش ايلنا، س��يد ميعاد صالحي پس از حضور در 
رويداد بين المللي ريلي خاورميانه در امارات در صفحه 
شخصي خود نوش��ت: روز دوشنبه ۲5 ارديبهشت در 
معيت جناب دكتر بذرپاش وزير محترم راه و شهرسازي 
و به همراه تعدادي از معاونين وزير، س��فري يك روزه 
داش��تيم به امارات جه��ت ش��ركت در »رويداد ريلي 
بين المللي خاورميانه ۲۰۲۳« در ادامه متن صالحي آمده 
است: جناب آقاي وزير در سخنراني خود در اين رويداد 
تصريح كردند جمهوري اسلامي ايران داراي تجربيات 
و دانش بالايي در حوزه طراحي و س��اخت پروژه هاي 
ريلي، بخش ناوگان و علائم ارتباطات اس��ت كه صدور 
خدمات فني و مهندسي و مشاركت شركت هاي ايراني 
در ساخت پروژه هاي ريلي كشورهاي منطقه از موارد 
همكاري مي تواند باش��د. مديرعامل شركت راه آهن 
تصريح كرد: در حاشيه اين رويداد، ديداري هم داشتم با 
مديرعامل شركت ساخت زيربناهاي ريلي امارات. در اين 
ديدار، در خصوص كريدورهاي ريلي ايراني كه امارات 
مي تواند براي حمل تركيبي بارهاي صادراتي يا وارداتي 
خود استفاده كند گفت وگو كرديم. وي افزود: همچنين 
در خصوص س��رمايه گذاري مش��ترك ايران و امارات 
متحده عربي براي دوخطه كردن محورهايي كه امارات 
براي انتقال بارهاي بين المللي خود از مسير ايران به آن 
محورها نياز دارد نيز صحبت كردم كه مورد استقبال 
طرف اماراتي قرار گرف��ت. صالحي ادامه داد: در بخش 
نمايشگاهي اين رويداد نيز از غرفه شركت هاي مختلف 
بين المللي فعال در صنعت ريل��ي از جمله زيمنس و 

آلستوم بازديد داشتيم.

تخصيص زمين به 3 هزار متقاضي 
در طرح جواني جمعيت

سرپرست س��ازمان ملي زمين و مسكن از تخصيص 
زمين به بيش از سه هزار متقاضي براي ساخت مسكن 
در راس��تاي طرح حمايت از خانواده و جواني جمعيت 
خبر داد. به گزارش ايرنا، ارسلان مالكي با حضور در يك 
گفت وگوي تلويزيوني به توضيح فرايند آماده سازي و 
تامين زمين در نهضت ملي زمين و مسكن ويژه طرح 
حمايت از خان��واده و جواني جمعيت پرداخت و افزود: 
اجراي قانون حمايت از خان��واده و جواني جمعيت از 
زمان تصويب قانون ت��ا تصويب آيين نامه و همچنين 
ابلاغ دستورالعمل نحوه واگذاري، زماني نسبتا طولاني 
را طي كرد. وي، عمليات آماده س��ازي و تامين زمين را 
يك فرآيند زمان بر دانست و گفت: سازمان ملي زمين 
و مس��كن در طرح نهضت ملي مسكن تكاليف قانوني 
نس��بت به تامين زمين براي خودِ طرح، تامين زمين 
براي اقش��ار ويژه ايثارگران و تامين زمين در راستاي 
طرح حمايت از خانواده و جواني جمعيت بر عهده دارد. 
سرپرست سازمان ملي زمين و مسكن خاطرنشان كرد: 
بر اساس اعلام معاونت مسكن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازي، تاكنون تخصيص زمين به بيش از سه هزار 
متقاضي در راس��تاي طرح حمايت از خانواده و جواني 
جمعيت انجام شده است. وي ادامه داد: تاكنون ۲۲ هزار 
هكتار زمين در حال آماده سازي در مراحل مختلف قرار 
دارد و در برخي ش��هرها واگذاري ها انجام شده است. 
مالك��ي تاكيد كرد: همچنين به همه اس��تان ها اعلام 
شده كه اولويت نخست ما قانون جواني جمعيت است 
و واگذاري ه��ا بايد هرچه س��ريع تر در اين حوزه انجام 
شود. سرپرست سازمان ملي زمين و مسكن با اشاره به 
پيچيدگي هاي فرايند تامين زمين گفت: قرارگاه ويژه 
به اين منظور در وزارت راه و شهرس��ازي تشكيل شده 
و به صورت شبانه روز مشغول فعاليت است. مالكي در 
بخش ديگري از سخنان خود به كمبود زمين در برخي 
استان ها اشاره كرد و گفت: استان هاي شمالي با كمبود 
اراضي مواجهند چرا كه اراضي دولتي در اين استان ها يا 
جنگل است، يا مراتعي است كه اجازه ساخت و ساز در 
آنها وجود ندارد يا اراضي كشاورزي حاصلخيز درجه يك 
و دو است كه نبايد مورد استفاده براي ساخت و ساز قرار 
گيرد. وي ادامه داد: در استان هاي همدان و كردستان 
نيز به دليل توپوگرافي خاصي موجود، اراضي كافي براي 
ساخت مسكن وجود ندارد. مالكي شهرهاي سنندج و 
مريوان را از جمله شهرهاي فاقد اراضي دولتي دانست و 
افزود: وزارت نيرو براي اراضي استان كرمان بحث وجود 
مناطق سيلابي را مطرح كرده است كه قابليت بارگذاري 
مسكوني ندارد. سرپرست سازمان ملي زمين و مسكن 
گفت: در استان هايي كه زمين دولتي و ملي وجود ندارد، 
در حال توافق با مردم هس��تيم و مشوق هايي نيز براي 
آن در نظر گرفتيم ك��ه از اراضي مردم يا نهادها و حتي 
نيروهاي مسلح براي الحاق به محدوه شهرها و توسعه 

شهرها استفاده كنيم.

سامانه بارشي جديد روز جمعه 
وارد كشور مي شود

ريي��س مركز ملي پيش بيني و هش��دار س��ازمان 
هواشناسي از ورود س��امانه بارشي جديد از سمت 
غرب به كشور در روز جمعه خبر داد. صادق ضياييان 
درباره وضعيت آب و هوا به ايرنا گفت: روز جمعه ۲9 
ارديبهشت سامانه بارشي جديدي از غرب وارد كشور 
مي ش��ود و موجب بارش باران در استان هاي غربي 
كشور و شمال غرب خواهد شد؛ در اين روز در جنوب 
اس��تان هاي فارس و بوشهر بارش پراكنده خواهيم 
داشت. وي توضيح داد: با ورود سامانه بارشي جديد از 
جمعه به كشور براي استان هاي واقع در غرب كشور 
و شمال غرب طي اين روز بارش باران آغاز مي شود. 
همچنين ارتفاعات كرمان و هرمزگان تحت تأثير اين 
سامانه قرار مي گيرند. ضياييان ادامه داد: روز شنبه 
آينده فعاليت سامانه بارشي در غرب كشور تقويت 
مي شود و گستره بارش ها تمام كشور را در برمي گيرد.

ايران و روسيه توافقنامه احداث راه آهن رشت – آستارا را امضا كردند 

 كريدور ريلي شمال-جنوب 4 سال ديگر تكميل مي شود

سرپرست شركت عمران شهر پرديس هشدار داد 

از دلالي مسكن دولتي تا ۱۱۵۳ سكونتگاه غيررسمي

گذرگاه  شمال -  جنوب

حذف امتياز متعاملين با فروش امتياز مسكن ملي 

گروه راه و شهرسازي|
مسكن در ايران و اغلب كشورهاي جهان به نمادي از 
»ثروت« خانوادگي تبديل شده است. كالايي است كه 
خريد آن مستلزم سال ها تلاش و پس انداز است و در 
نهايت سرپناهي براي آرامش و زندگي. در اين ميان، 
بحران مسكن در ايران ابعاد تازه اي يافته است. در يك 
سوي ماجرا، گروهي اندك با كمك دولت قرار است، 
از تله فقر خارج شده و در سرپناهي متعلق به خود كه 
دست بر قضا امن و متناسب با شرايط روز جهان ساخته 
شده، زندگي كنند. اما فقر معيشتي از سويي و تعلل و 
تاخير در برنامه هاي ساخت مسكن حمايتي از سوي 
ديگر، مانع از حفظ و نگهداري امتياز دولتي از س��وي 
خانوار مشمول برنامه هاي حمايتي مي شود. اينچنين 
است كه اغلب اين خانوارها، براي گذران زندگي روزمره 
يا تامين هزينه هاي درمان، هنوز امتياز مسكن دولتي 
به ثمر ننشسته، اين امتياز را در قبال قيمتي اندك به 
ديگري )بخوانيد دلال و س��فته باز( واگذار مي كنند. 
در چنين ش��رايطي اس��ت كه تعداد سكونتگاه هاي 
غيررس��مي در حاشيه شهرها و بدمسكني گسترش 
مي يابد و ناهنجاري هاي اقتصادي و اجتماعي درون 

آن ابعاد تازه تري به خود مي گيرد.
در چنين شرايطي است كه مسوولان دولتي هشدار 
مي دهند كه فروش امتياز مسكن ملي يا نهضت ملي، 
حذف امتياز خريدار و فروشنده و قرمز شدن فرم »ج« 

را به همراه دارد. آيا اين هشدارها اثر گذارند؟
آنگونه كه ايرن��ا گزارش كرده اس��ت، خليل محبت 
خواه سرپرست ش��ركت عمران شهر جديد پرديس 
در جمع خبرنگاران اعلام كرد: ش��ركت عمران شهر 
جديد پرديس پرديس جهت پاسخگو بودن يا ساخت 
و تحويل اين امتيازها به كس��اني ك��ه اقدام به خريد 
وفروش امتياز مسكن ملي يا نهضت ملي كردند، هيچ 

تضميني نمي دهد.
وي اظهار كرد: طبق وعده اي كه از پيمانكاران گرفته ايم 

در زمان تعيين ش��ده سر پروژه حاضر مي شويم و اگر 
آنها به تعهداتشان عمل نكنند يا تغيير كاربري دهند 
قراردادشان فسخ و پروژه به افراد ديگر واگذار مي شود.

اين مسوول خطاب به پيمانكاران بد عهد، اظهار كرد: 
در طي ۱۰ روز گذشته ۲۲ پيمانكار بد عهد خلع شدند 
جايگزيني پيمانكاران خوشنام براي اجراي پروژه ها در 

دست اقدام است.
محبت خواه ادامه داد: همه كساني كه براي احدات 
پمپ بنزي��ن، زمين ورزش��ي و نانواي��ي زمين در 
اختيار دارند طي س��ه ماه پروانه كسب بگيرند و در 
مدتي كمتر از يكس��ال بايد طرح ها را اجرايي و به 

بهره برداري برسد.
وي با اشاره به وضعيت پمپ بنزين هاي شهر پرديس 
توضي��ح داد: در حال حاضر ۲ پمپ بنزين در ش��هر 
پرديس فعال است و براي رفع كمبود موجود، ۶ مورد 

زمين براي اجراي پمپ بنزين واگذار شده است.
سرپرست شركت عمران شهر جديد پرديس گفت: 
عمليات اجرايي ۲ پمپ بنزين به دليل مشكل محيط 
زيست و دريافت موافقت اصولي قدري با تاخير اجرايي 
شد، در حال حاضر مش��كلات حل شده و ۲ پروژه در 

حال اجرا هستند.
محبت خواه با بيان اينكه ساخت چهار پمپ بنزين ديگر 
به پيمانكاران واگذار شده است، اظهار داشت: بر اساس 
قولي كه از سازندگان گرفتيم در موعد مقرر به سراغ 
آنها خواهيم رفت و اگر سازندگان بد عهدي كنند پروژه 

به پيمانكار خوشنام واگذار مي شود.

    وجود ۱۱53 سكونتگاه غيررسمي
 در ۱۱0 شهر كشور

در روي��دادي ديگر، محمد آييني، مع��اون وزير راه و 
شهرس��ازي و مديرعامل ش��ركت بازآفريني شهري 
ايران گفت: ۱۱5۳ سكونتگاه غير رسمي در ۱۱۰ شهر 

كشور وجود دارد.

آيين��ي در بازدي��د س��رزده از س��كونتگاه هاي غير 
رسمي ساوه اظهار كرد: يكي از وظايف اساسي ستاد 
بازآفريني شهري پايدار كشور كه رياست آن را شخص 
رييس جمهور برعهده دارد، حول چهار محور اس��ت 
كه دستگاه هاي مختلف را همسو مي كند تا در قالب 
يك برنامه جامع اقدام مشترك در چهار حوزه شرايط 

محلات را بهبود ببخشند.
وي با اشاره به اينكه محور نخست بحث نوسازي مسكن 
اس��ت، افزود: در محلات فرسوده و در سكونتگاه هاي 
غيررس��مي كه شناسايي ش��ده اند، خيلي از خانه ها 
ناپايدارند يعني از سازه مناسب برخوردار نيستند و اگر 
زلزله رخ دهد به شدت در خطر هستند و به نوعي بر سر 

ساكنان آوار مي شود.
آييني با بيان اينكه شتاب بخشي به جريان نوسازي 
يك اولويت است، افزود: در اين راستا با توجه به تجارب 
گذشته در كش��ور، بهترين راهكار اين است كه خود 
مردم وارد كار ش��وند و شهرداري ها و دستگاه دولتي 
نيز همواركننده مس��ير و كمك كار و حامي مردم در 

اين جريان باشند.
وي به بس��ته هاي تش��ويقي مختلفي كه در محلات 
فرس��وده و حاشيه نشين ارايه مي ش��ود اشاره كرد و 
افزود: در اين بسته ها سازوكاري فراهم شده است كه 
مردم مي توانند براي اخذ پروانه ساخت در اين مناطق 
از تخفيف ۱۰۰ درصدي استفاده كنند و شهرداري ها 
موظفند اين تخفيف را از حداق��ل 5۰ درصد تا ۱۰۰ 

درصد در نظر بگيرند.
مع��اون وزير راه و شهرس��ازي به تس��هيلات بانكي 
پيش بيني ش��ده نيز اش��اره كرد و گفت: همچنين 
بسته تشويقي شهرس��ازانه اي اخيرا در شوراي عالي 
شهرس��ازي و معماري ايران مصوب شد. اجراي اين 
طرح در ش��هرهاي مختلف كشور ش��روع شده و در 
اس��تان مركزي نيز در اراك مصوب ش��ده و ساوه نيز 
در شرف انجام اس��ت كه با اجراي آن مردم مي توانند 

از سياست هاي تشويقي در اين نقاط بهره مند شوند.
آييني افزود: در ش��هرهايي كه بسته تشويقي را اجرا 
كردند شاهد رش��د خيلي خوبي در تعداد پروانه ها از 
۱۰ درصد تا ۴۳۰ درصد بوديم لذا از همه شهرداري ها 
تقاضا مي شود كه هر چه س��ريعتر بسته تشويقي را 

اجرا كنند.
وي با بيان اينكه در نقاط حاشيه نشين و سكونتگاه هاي 
غير رسمي به شدت با كمبود سرانه ها مواجه هستيم، 
اظهار كرد: در اين نقاط به ش��دت كمبود سرانه هاي 
بهداشتي، آموزشي، درماني، انتظامي و ورزشي وجود 
دارد كه لازم است تمامي دستگاه ها با عمل به تكاليف 
قانوني خود و با همدلي و مشاركت به دنبال جبران اين 

كمبودها باشند.
وي با بيان اينكه وجود معابر خاكي نش��انگر بدترين 
چهره محروميت در اين مناطق است، گفت: با كمك 
مجلس شوراي اسلامي و توجه وزير راه و شهرسازي 
منابع خوبي در قالب تامين قير رايگان شهرداري فراهم 
شده اس��ت و در طول يك سال اخير بيش از ۲ هزار و 
۱۰۰ كيلومتر در اين نقاط با مشاركت شهرداري ها، 

آسفالت انجام شده است.
آييني با بيان اينكه متاسفانه در كشور ۱۱5۳ سكونتگاه 
غير رسمي در ۱۱۰ شهر وجود دارد، افزود: اقدام اصلي 
در سكونتگاه هاي غير رسمي پيش نگري و پيشگيري 
است يعني اول نبايد اجازه بدهيم كه اين مناطق شكل 
بگيرند و بايد گفت كه كوتاهي دستگاه هاي مختلف در 
گذشته به اين مهم دامن زده است و لازم است با برآورد 
مهاجرت پذيري كه در شهرها وجود دارد، سازوكاري 
فراهم ش��ود تا اراضي لازم را آماده س��ازي كرده و به 
 بخش مسكن مورد نياز اختصاص دهيم تا كمتر شاهد 

حاشيه نشيني باشيم.
وي گفت: هم اينك در اين ۱۱5۳ محله اي كه شكل 
گرفته اند سياس��ت بر ساماندهي اس��ت و مهم ترين 
موضوع حل مشكل سند مالكيت در اين محلات است. 



دن گامباردلو، تحليلگر مطرح و مشهور بازار ارزهاي 
ديجيتال، انتظار روند صعودي عظيم از بيت كوين در 
كوتاه مدت را دارد؛ اين در حالي است كه سرمايه گذاران 
بلندمدت بيت كوين، نزدي��ك به ۵۰ هزار بيت كوين 
فروختند كه بيش��ترين ميزان از ابتداي سال ۲۰۲۳ 

بوده است.
بنيان گذار صندوق هاي س��رمايه گذاري خطرپذير و 
يوتيوبر، دن گامباردلو، به تازگي در توييتي يادآوري 
كرد كه در س��ال ۲۰۱۹ )۱۶ م��ه(، بيت كوين حدود 
۸۰۰۰ دلار به ازاي هر سكه در حال تغيير بود. بسياري 
از مردم شك داشتند كه آيا اين ارز ديجيتال پرچمدار، 
بالاتر از ۱۰ هزار دلار بهبود خواهد يافت، به خصوص 
پس از س��قوط بدنام بازار پنجشنبه سياه كه قيمت 
بيت كوين طي چند ساعت تقريبا به نصف كاهش يافت 
و به س��طح ۴۶۰۰ دلار رسيد. با اين حال، بيت كوين 
ضررهاي وارد شده پنجشنبه س��ياه را طي يك ماه و 
نيم يا بيشتر جبران كرد. اين تحليلگر خاطرنشان كرد 
ك��ه پس از آن، بيت كوين به صعود خود ادامه داد و در 
نوامبر ۲۰۲۱ به ركورد بالاي ۶۹هزار دلار رسيد. به اين 
ترتيب، گامباردلو معتقد است كه اكنون نيز بيت كوين 
در آستانه صعود قرار دارد. به تازگي وضعيت بازار كريپتو 
بدتر شده اس��ت؛ پس از گذشتن از ۳۰هزار دلار براي 
اولين بار بعد از ۱۰ ماه، بيت كوين طي ماه آوريل تلاش 

كرده است تا در بالاترين سطح باقي بماند. 
 ارزش بازار بيت كوين در حال حاضر به ۵۲۴ ميليارد 
دلار رسيده كه نس��بت به يك تريليون دلاري كه در 
نوامبر ۲۰۲۱ پشت سر گذاشته بود بسيار كاهش يافته 
اس��ت. موارد بزرگ كلان نشان مي دهد كه نوسانات 
در ب��ازار رمزارزهاي ديجيتال احتم��الا باقي خواهد 
ماند با اين وجود، طب��ق داده هاي ارايه دهنده تجزيه 
و تحليل كريپتو، گلس��نود، برخي از سرمايه گذاران 
هنوز هم احساس صعودي دارند؛ كيف پول هاي فردي 
بيت كوين كه يك بيت كوين يا بيشتر را در خود جاي 
مي دهند، روز دوش��نبه از مرز ميليوني گذشتند كه 
نشان مي دهد احساسات بلندمدت براي رمزارزهاي 
ديجيتال حتي با كاهش قيمت ها دست نخورده باقي 
مي ماند. مجموع ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي 
در حال حاضر ۱.۱۳ تريليون دلار برآورد مي شود و در 
حال حاضر ۴۶.۳۵ درصد كل بازار ارزهاي ديجيتال 
در اختيار بيت كوين بوده كه در يك روز ۰.۲۹ درصد 

كاهش داشته است.
حجم كل بازار ارزهاي ديجيتال در ۲۴ ساعت گذشته 

۲۷.۸۳ ميليارد دلار اس��ت ك��ه ۶.۲۹ درصد كاهش 
داشته اس��ت. حجم كل در امور مالي غير متمركز در 
حال حاضر ۲.۱۷ ميليارد دلار است كه ۷.۸۰ درصد از 
كل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهاي ديجيتال است. حجم 
تمام سكه هاي پايدار اكنون ۲۵.۳۳ ميليارد دلار است 
كه ۹۱.۰۱ درصد از كل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهاي 

ديجيتال است.

    اروپا نخستين قوانين رمزارز را تاييد كرد
در اين ميان كشورهاي اتحاديه اروپا درباره نخستين 
مجموعه قوانين كام��ل دارايي هاي رمزارزي به توافق 
رس��يدند. به اين ترتيب فش��ارها بر كشورهايي مانند 
انگليس و امريكا بيشتر ش��ده تا زودتر خود را به بقيه 
برس��انند. طي جلس��ه وزراي اقتصاد اتحادي��ه اروپا 
قوانيني ك��ه پارلمان اتحاديه اروپ��ا در آوريل تصويب 
كرد، تاييد ش��د و پيش بيني مي ش��ود اي��ن قوانين از 
۲۰۲۴ ميلادي اجرايي ش��وند. قانونمندس��ازي پس 

از فروپاش��ي صرافي FTX به يك��ي از اضطراري ترين 
موضوعات براي رگولاتورها تبديل شده است. اليزابت 
اسوانتسن وزير اقتصاد سوئد كه رياست اتحاديه اروپا را 
برعهده دارد نيز در اين باره مي گويد: رويدادهاي اخير 
نشان داده اند به سرعت به وضع قوانيني نياز است تا از 
شهروندان اروپايي كه در اين دارايي ها سرمايه گذاري 
كرده اند، حفاظت ش��ود. علاوه بر آن چنين قوانيني از 
سوءاستفاده از صنعت رمزارز براي مقاصد پولشويي و 
سرمايه گذاري در تروريسم جلوگيري مي كند. قوانين 
مذكور ش��ركت هاي صادر كننده، تاج��ر و حفاظت از 
دارايي هاي رم��زارزي در ۲۷ كش��ور اتحاديه را ملزم 
مي كند براي فعاليت مج��وز دريافت كنند. وزراي اين 
منطقه گام هايي براي مقابله با فرار از ماليات و استفاده 
از انتقال هاي دارايي رمزارزي براي پولشويي و تسهيل 
رديابي تراكنش ها برداشته اند. آنها توافق كردند كه از 
ژانويه ۲۰۲۶ ميلادي تهيه كنندگان س��رويس ها بايد 
نام فرستنده و ذينفع ها در دارايي هاي رمزارزي بدون 
در نظر گرفتن مبلغ انتقالي، مشخص شود. همچنين 
كشورها درباره اصلاح قوانين مربوط به آنكه كشورهاي 
عضو چگون��ه بايد در خصوص مالي��ات تراكنش هاي 
رمزارزي با يكديگر همكاري كنند و همچنين درباره 
تبادل اطلاعات درب��اره قوانين پيش پرداخت ماليات 
ب��راي افراد بس��يار ثروتمند، به توافق دس��ت يافتند. 
شركت هاي رمزارز خواهان قطعيت در قوانين هستند 
و به كشورها فشار وارد مي كنند تا از قوانين اتحاديه اروپا 
كپي برداري كنند و از رگولاتورها خواسته اند هنجارهاي 

جهاني براي فعاليت هاي خارج از مرز تعيين كنند.

    سرمايه گذاران بلند مدت بيت كوين 
۵۰ هزار بيت كوين فروختند

با وجود اي��ن داده هاي گلس نود نش��ان مي دهد كه 
سرمايه گذاران بلندمدت در ۱۵ مه )۲۵ ارديبهشت( 

نزديك به ۵۰ هزار بيت كوين فروختند كه بيشترين 
ميزان از ابتداي س��ال ۲۰۲۳ بوده است. در اين روز، 
آدرس هايي كه بيت كوين را براي بيش از يك س��ال 
نگهداري مي كردند، ۱۸٬۰۰۰ بيت كوين؛ آدرس هايي 
كه بيت كوين را بيش از ۲ سال نگه داشتند، ۱۷٬۰۰۰ 
بيت كوين و آدرس هايي كه بيت كوين را براي بيش 
از ۳ سال نگهداري مي كردند نيز ۱۷٬۰۰۰ بيت كوين 
فروختند. اين رقم نش��ان دهنده عرضه احيا ش��ده يا 
مقدار بيت كويني است كه پس از يك دوره بلند مدت 
دوباره وارد گردش ش��ده است. بيت كوين در ماه هاي 
گذش��ته، ش��اهد افزايش عرضه هاي احيا شده خود 
بود. معامله گران ۸۰۰ ميلي��ون دلار بيت كوين را از 
صرافي ها خارج كرده اند. همچنين داده هاي وب سايت 
گلس��نود )Glassnode( نشان مي دهد كه جريان 
خروج��ي بيت كوين از صرافي ه��اي ارز ديجيتال به 
۸۰۰ ميليون دلار رس��يده اس��ت. گفتني است كه 
اين ركورد بزرگ ترين برداش��ت معامله گران در سال 
۲۰۲۳ محسوب مي شود. بيشتر اين جريان خروجي 
هم از صرافي كوين بيس انجام ش��ده و خالص آن به 
۷۰۹.۱ ميليون دلار رس��يده است. طبق گفته هاي 
گلسنود، معامله گران معمولًا زماني توكن هاي خود 
را از صرافي ها خارج مي كنند كه مي خواهند آنها را در 
كيف پول ه��اي خصوصي خود يا براي بلندمدت نگه 
دارند. از س��وي ديگر هلدينگ تتر اعلام كرده است از 
ماه جاري براي گسترش ذخاير استيبل كوين خود، 
با بخش��ي از سودش به طور منظم اقدام به خريد بيت 
كوين خواهد كرد. به گفته تتر، اين خريد ها بخش��ي 
از استراتژي س��رمايه گذاري جديد آنهاست. تتر قرار 
است نهايتاً حدود ۱۵درصد از سود سرمايه گذاري هاي 
 خ��ود را به خريد بي��ت كوين اختص��اص دهد و اين 
بيت كوين ها به مازاد ذخاير استيبل كوين اين شركت 

اضافه خواهد شد.
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اظهار نگراني
مدير چت جي پي تي از دخالت

هوش مصنوعي در انتخابات
مدير ارش��د اجرايي »اوپن آ. آي« استارت آپ سازنده 
چت جي پي تي در جلسه با پنل س��ناي امريكا گفت: 
استفاده از هوش مصنوعي براي دخالت در انتخابات يكي 
از نگراني هاي مهم و نيازمند قانونگذاري است. به گزارش 
مهر به نقل از رويترز، س��م آلتمن مدير ارش��د اجرايي 
شركت درباره انتخابات و هوش مصنوعي گفت: من در 
اين باره نگران هستم. به گفته او در اين زمينه به قوانين و 
دستورالعمل هايي نياز است. شركت هاي بزرگ و كوچك 
ماه هاست كه براي ارايه سرويس هوش مصنوعي ماهر 
به بازار با يكديگر رقابت مي كنن��د، بنابراين انبوهي از 
داده ها و ميلياردها دلار به چالش كشيده شده اند. برخي 
منتقدان بيم آن دارند كه فناوري آسيب هاي اجتماعي 
را تشديد مي كند كه ميان آنها تبعيض و اخبار جعلي نيز 
وجود دارد. از سوي ديگر برخي هشدار مي دهند هوش 
مصنوعي ممكن اس��ت پاياني بر بشريت باشد. سناتور 
كوري بوكر يكي از قانونگذاراني كه درباره بهترين روش 
براي قانونمندسازي هوش مصنوعي سوالاتي پرسيده 
بود، گفت: هيچ راهي وجود ندارد ت��ا اوضاع را به عقب 
برگرداند. اين فناوري در سطح جهان در حال انفجار است. 
سناتور ميزي هيرينو باتوجه به نزديك شدن انتخابات 
۲۰۲۴ ميلادي، به خطر اخبار جعلي اش��اره كرد. او در 
اين باره گفت: به عنوان مثال در خصوص انتخابات من 
تصويري از دونالد ترامپ رييس جمهور سابق را ديدم كه 
توسط پليس نيويورك دستگير شده بود. اين عكس همه 
جا پخش شده بود. او به آلتمن تاكيد كرد كه آيا تصاوير 
جعلي را مخرب مي داند يا خير. آلتمن در پاسخ گفت: 
خالقان اين عكس ها باي��د به جاي واقعي بودن عكس، 
مشخص كنند چه زمان ساخته شده است. وي كه براي 
نخستين بار در مقابل كنگره حاضر شده بود، پيشنهاد 
كرد امريكا در كل بايد الزام��ات مجوزدهي و آزمايش 
براي توسعه مدل هاي هوش مصنوعي را در نظر بگيرد. 
همچنين مدير ارشد اجرايي اوپن آ اي در پاسخ به سوالي 
كه كداميك از اشكال هوش مصنوعي بايد با فرآيند مجوز 
دهي روبرو شود گفت: مدلي كه بتواند اعتقادات فرد را 
دستكاري كند يا آن را سمت خاصي سوق دهد، نمونه اي 
در اين زمينه است. علاوه برآن به گفته او شركت ها بايد 
بتوانند اعلام كنند نمي خواهند از داده هايش��ان براي 
تمرين هوش مصنوعي استفاده شود. اين ايده هم اكنون 
در حال بررسي است. همچنين او اعلام كرد هيچگاه ايده 
تبليغات را رد نمي كند ترجيح مي دهد مدل استفاده از 
هوش مصنوعي مذكور براساس حق اشتراك باشد. كاخ 
سفيد چندي پيش با مديران ارشد فناوري ازجمله 
آلتمن جلس��ه اي برگزار كرد تا هوش مصنوعي را 
بررسي كند. قانونگذاران امريكايي نيز به دنبال اجراي 
اقداماتي هستند كه به سود فناوري و امنيت ملي است 

و همزمان سواستفاده از آن را محدود مي كند.

حساب هاي غيرفعال در گوگل 
حذف مي شوند

گوگل اعلام كرد با هدف جلوگيري از تهديدات امنيتي از 
جمله هك، از ماه دسامبر، حذف حساب هايي كه به مدت 
دو سال بدون استفاده مانده اند را آغاز مي كند. به گزارش 
ايسنا، اين غول اينترنتي اعلام كرد اگر يك حساب گوگل 
حداقل به مدت دو سال استفاده نشده باشد يا كاربر وارد 
آن نشده باشد، ممكن است حس��اب و محتواي آن در 
 )Google Workspace( سراسر گوگل ورك اسپيس
 ،)Drive( درايو ،)Docs( كه ش��امل جي ميل، داكس
ميت )Meet( و تقويم اس��ت و همچني��ن يوتيوب و 
گوگل فوتو )Google Photos(، حذف شود. اين تغيير 
سياست فقط براي حساب هاي شخصي در گوگل اعمال 
مي شود و شامل سازمان هايي مانند مدارس يا كسب  و 
كارها نخواهد بود. گوگل در س��ال ۲۰۲۰، اعلام كرده 
بود كه محتواي ذخيره شده در يك حساب غيرفعال را 
حذف مي كند اما خود حساب را حذف نمي كند. اكنون 
گوگل ارسال اعلان هاي متعدد به نشاني ايميل حساب 
و ايميل بازيابي حساب هاي غيرفعال را پيش از حذف 
اين حساب ها، آغاز كرده است. بر اساس گزارش رويترز، 
ايلان ماسك هفته گذشته اعلام كرد توييتر حساب هايي 
كه براي چندين سال غيرفعال بوده اند را حذف و آنها را 
بايگاني مي كند و خاطرنشان كرده بود كه اين اقدام براي 

آزاد كردن نام هاي كاربري بلااستفاده، لازم است.

حتي اگر ضرر مالي كنم، هر حرفي 
را كه دلم بخواهد، مي زنم

ايلان ماس��ك در مصاحبه اي اعلام كرده اس��ت كه به 
پيامد توييت هايش فكر نمي كند و حتي اگر ضرر كند 
هم حرف هاي��ي را كه بخواهد، مي زند. ايلان ماس��ك 
مي گويد براي او مهم نيست كه توييت هاي جنجالي اش 
خريداران تبليغات توييتر يا مشتريان تسلا را از شراكت 
يا خري��د محصولات اين ش��ركت ها منصرف مي كند 
يا خير؛ او دوس��ت دارد ب��دون در نظر گرفتن پيامدها، 
حرف هاي��ي را كه مي خواهد، بزند. مديرعامل تس��لا، 
توييتر و اس��پيس ايكس اخيراً مصاحبه اي با ش��بكه 
CNBC داش��ته و درباره موضوعات مختلفي صحبت 
كرده است. در بخش��ي از اين مصاحبه »ديويد فيبر«، 
خبرنگار  CNBC، از او مي پرسد آيا برايش مهم نيست كه 
توييت هاي جنجالي اش باعث فراري دادن مشتريان تسلا 
يا خريداران تبليغات توييتر ش��ود؟ ماسك ابتدا مدتي 
طولاني فكر مي كند و بعد مي گوي��د: »من هرچه دلم 
بخواهد مي گويم و اگر پيامدش ازدست دادن پول باشد، 
اشكالي ندارد.« اين اظهارنظر در شرايطي رخ مي دهد كه 
ماسك به تازگي در توييتي از »جورج سوروس«، ميلياردر 
ليبرال و دموكرات، انتقاد و او را به »مگنيتو«، شخصيت 
شرور دنياي  X-Men، تشبيه كرده است. مگنيتو يك 
يهودي بازمانده از واقعه هولوكاست است. ماسك درباره 
سوروس نوش��ته: »او مي خواهد تاروپود تمدن را از هم 
بپاشاند؛ سوروس از بش��ريت تنفر دارد.« سوروس كه 
در خلال جنگ جهاني دوم از دس��ت نازي ها فرار كرده 
بود، معمولًا هدف حملاتي از جناح راست سياسي قرار 
مي گيرد و عده اي باور دارند ك��ه برخي از اين حملات 
رنگ وبوي ضديت با سامي ها را به همراه دارد. بااين حال، 
ماس��ك در اين باره مي گويد: »اگر چيزي وجود داشته 
باشد، اين است كه من طرفدار سامي ها هستم.« خبرنگار 
CNBC همچنين درباره توييتي از ماسك سوال كرد 
كه در واقع لينكي به صحبت هاي يك نفر درباره حادثه 
تيراندازي در يك مجتمع تجاري در تگزاس بود. در اين 
لينك گفته شده بود كه اين حادثه درواقع مي تواند يك 
»عمليات رواني بد« بوده باش��د. بازرسان پليس گفته 
بودند كه مهاجم اين حادثه كه در درگيري كشته شد، 
طرفدار ديدگاه هاي برترپنداري نژاد سفيد بوده است. 
بااين وجود، ماسك مي گويد ارتباط دادن اين حادثه به 

تفكرات برترپنداري نژاد سفيد »چرت« است.

آيفون به زودي
با صداي شما صحبت مي كند

اپل مجموعه ابزارهاي دسترس پذيري جديدي را براي 
آيفون و آي پد معرفي كرده اس��ت كه ش��امل ويژگي 
تقليد صداي كاربر براي تماس هاي تلفني، تنها پس از 
۱۵ دقيقه آموزش است. به گزارش ايسنا، با ابزاري كه 
»صداي ش��خصي« )Personal Voice( نام دارد، 
كاربران قادر خواهند بود متن��ي را براي ضبط صوتي 
بخوانند و اين فن��اوري صداي آنها را ي��اد بگيرد. يك 
 )Live Speech( »قابليت ديگر به نام »صحبت زنده
از ص��داي مصنوعي توليد ش��ده ب��راي خواندن متن 
كاربر در هنگام تماس تلفن��ي، مكالمات فيس تايم و 
مكالمات حضوري استفاده خواهد كرد. افراد همچنين 
قادر خواهند بود عباراتي كه به طور متداول اس��تفاده 
مي كنند را براي استفاده در زمان مكالمات زنده، ذخيره 
كنند. اين ويژگي، يكي از ويژگي هاي متعددي اس��ت 
كه دستگاه هاي اپل را براي افراد كم توان كه مشكلات 
شناختي، بينايي، ش��نوايي و حركتي دارند، راحت تر 
مي كند. اپل اعلام كرد افرادي كه به دليل بيماري هايي 
مانند اس��كلروز جانبي آميوتروفيك، ممكن است به 
تدريج صداي خود را از دست دهند، مي توانند بيشترين 
استفاده را از اين ابزارها ببرند. اپل اعلام كرد اين ويژگي ها 
در سال ميلادي جاري عرضه خواهند شد. اين ابزارها 
مي توانند پاسخگوي نيازهاي واقعي باشد اما عرضه آنها 
با پيشرفت در زمينه هوش مصنوعي همزمان شده كه 
هشدارها نسبت به اس��تفاده عوامل نادرست از صدا و 
ويدئوي جعل��ي معروف به ديپ فيك يا جعل عميق و 
فريب مردم يا نش��ر اطلاعات غلط را برانگيخته است. 
اپل در يك پس��ت وبلاگ اعلام ك��رد ويژگي »صداي 
شخصي«، از يادگيري ماشيني داخلي براي خصوصي 
و امن نگه داش��تن اطلاعات كاربر اس��تفاده مي كند. 
شركت هاي فناوري ديگر هم استفاده از هوش مصنوعي 
براي بازتوليد يك صدا را آزمايش كرده اند. آمازون سال 
گذشته اعلام كرد س��رگرم كار روي يك به روزرساني 
سيستم الكسا است كه اجازه مي دهد اين فناوري هر 

صدايي، حتي صداي افراد درگذشته را تقليد كند.

سرمايه گذاران بلندمدت بيت كوين، نزديك به ۵۰ هزار بيت كوين فروختند

انفجار بيت كوين نزديك است؟

نوبت دوممناقصه عمومی يک مرحله ای

شهرداری لنده در نظر دارد فراخوان با شماره 2002050070000002 مرمت و احداث سیل بندهای 
سطح شهر لنده را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت 
گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی 

اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان: از تاریخ 1402/02/16 
- مهلت دریافت اسناد فراخوان: از تاریخ 1402/02/16 لغایت1402/02/23

- مهلت ارسال پیشنهادات: 1402/03/04
- زمان بازگشایی پاکت ها: تاریخ 1402/03/06

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: ضمانت نامه بانکی به  مبلغ 1/606/523/193 ریال
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : استان کهگیلویه و بویراحمد -  شهرستان لنده -  شهر لنده 
-  ساختمان جدید شهرداری لنده -  کد پستی 7574144775 شماره تماس 07432462205 

و شماره فکس 07432462205
شایان ذکراست هزینه انتشار آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.

این فراخوان ،تجدید شده فراخوان شماره 2002050070000001 می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری پراید141-  مدل  1387  -  رنگ نقره ای متالیک 

شماره موتور:  2510147
S1482287261012  :شماره شاسی

شماره پلاک:   ایران 19 – 854  ب  65
متعلق به آقای قربان وهابی  به شماره ملی  3252023644   مفقود و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
بدینوس�یله اعلام می دارد خودرو س�واری پژو پارس 
س�فید TU5  - م�دل 1399  در تاریخ 19 اردیبهش�ت 
ماه 1402 در منطقه آبادانی و مس�کن کرمانشاه جنب 

بیمارستان حکیم به سرقت رفته است.
139B0199320  :شماره موتور

NAAN11FE7LH321446  :شماره شاسی
شماره پلاک:   ایران 19 - 254  ج  36

متعل�ق ب�ه اینجانب احس�ان محم�ودی  به ش�ماره ملی  
3329897392 م�ی باش�د ، لذا از کس�انی ک�ه از خودرو 
مسروقه اطلاعی در دست دارند تقاضا می شود با شماره تلفن  

09101545250  یا 09125823789   تماس حاصل نمایند.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 

تحقيقات سامسونگ براي استفاده از
ارز ديجيتالي آفلاين در گوشي هاي گلكسي

سامسونگ تفاهم نامه اي با بانك مركزي كره جنوبي 
براي انجام تحقيقات فن��ي روي »ارز ديجيتال بانك 
مرك��زي« امضا كرده اس��ت. به گزارش ايس��نا، غول 
فناوري سامسونگ به دنبال عرضه يك »ارز ديجيتالي 
بانك مركزي« با همكاري بانك كره است و اعلام كرده 
كه يادداشت تفاهمي با بانك مركزي اين كشور براي 
انجام تحقيقات فني در زمينه ارز ديجيتال امضا كرده 
اس��ت. سامس��ونگ اعلام كرد چنين »ارز ديجيتالي 
بانك مركزي« )CBDC( به ص��ورت »آفلاين« كار 
مي كن��د و به كمك يك تراش��ه امن در دس��تگاه ها، 
مي تواند بين دارندگان گوش��ي هوش��مند گلكسي 
و س��اعت هاي هوش��مند ارس��ال ش��ود. طبق اعلام 
سامس��ونگ، پرداخت ها را مي توان بين دستگاه ها از 
طريق استفاده از فناوري »ارتباطات ميدان نزديك« 
)NFC( انجام داد كه در گوش��ي هاي هوشمند براي 
فعال كردن پرداخت هاي بدون تماس، گنجانده شده 
است. سامسونگ اعلام كرد كه سال گذشته، راه كاري 
را با استفاده از فناوري NFC براي »ارز ديجيتالي بانك 
مركزي«  طراحي كرده اس��ت كه ب��ه كاربران امكان 
مي دهد حتي زماني كه اتصال اينترنتي ندارند، پرداخت 
انجام دهند. سامسونگ در يك بيانيه مطبوعاتي اعلام 
كرد كه اين شركت به منظور پشتيباني از تراكنش هاي 
مطمئن در ش��رايط اضطراري حتي ب��دون اتصال به 
شبكه، به همراه بانك كره، به تحقيق درباره به حداقل 
رس��اندن خطرات امنيت��ي مرتبط ب��ا پرداخت هاي 
آفلاين، ادامه خواهد داد. سئونگهون لي، معاون ارشد 
رييس بانك كره در بيانيه اي مطبوعاتي گفت: بسيار 
خوشحاليم كه اولين بانك مركزي هستيم كه فناوري 
»ارز ديجيتالي بانك مرك��زي«  آفلاين را با همكاري 
سامسونگ الكترونيكس طراحي مي كنيم. وي افزود: 
از طريق ايجاد اين تفاهم نامه، اميدواريم كه جمهوري 
كره همچن��ان در عرصه فناوري »ارز ديجيتالي بانك 
مركزي«  آفلاين، پيشرو باش��د كه توسط بانك هاي 
مركزي جهاني با جديت در دس��ت بررسي قرار دارد. 

وون ج��ون چوي، نايب رييس بخ��ش تجربه موبايل 
سامسونگ، گفت: همكاري با بانك كره به ما اجازه داده 
اس��ت تا از نوآوري هاي امنيتي پيشرفته سامسونگ 
براي حوزه ارز ديجيتالي، اس��تفاده كني��م. او افزود: 
انتظار داريم كه همكاري ما، مشاركت ارزشمندي به 
پيشرفت فناوري جهاني »ارز ديجيتالي بانك مركزي«  
آفلاين باشد. كشورهاي مختلف از چين تا امريكا، در 
حال پيشبرد تحقيقات و آزمايش »ارز ديجيتالي بانك 
مركزي«  هستند و اميدوارند كه از اين طريق، ارسال 
فوري پول را براي مصرف كنندگان، راحت تر كند. چين 
پيش از اين يك نسخه ديجيتالي از يوان را ايجاد كرده 
است و سرگرم آزمايش »ارز ديجيتالي بانك مركزي«  
خود در شهرهاي متعدد است و امريكا هم به دقت در 
حال بررسي براي عرضه نسخه ديجيتالي دلار و نحوه 
عملكرد آن است. اما با توجه به آسان بودن انتقال پول 
با روش هاي موجود مانند اپليكيش��ن هاي بانكداري 
آنلاين و انتقال پول و ارزهاي ديجيتالي، عملي بودن 
صدور »ارز ديجيتالي بانك مركزي«  توس��ط برخي 
از مفس��ران زير سوال رفته اس��ت. ارزهاي ديجيتالي 
مختلفي كه به صورت خصوصي طراحي شده اند، در 
حال حاضر به افراد امكان مي دهند پرداخت را به صورت 
فوري انجام دهند. ام��ا اكثر توكن ها مانند بيت كوين 
به شدت متغير هستند. استيبل كوين ها هم به عنوان 
ي��ك راه كار احتمالي توصيف مي ش��وند اما دولت ها 
نسبت به توكن هايي كه توسط شركت هاي خصوصي 
صادر شده اند، محتاط هستند. بر اساس گزارش شبكه 
سي ان بي س��ي، با اين حال، وقتي مساله تسويه فوري 
تراكنش ها مطرح مي شود، موانع روشني پيش روي 
كسب و كارها قرار دارد. نحوه راه اندازي سيستم بانكي 
به معناي آن اس��ت كه اغلب ممكن اس��ت چند روز 
طول بكشد تا پرداخت هاي مشتريان تجاري، تسويه 
شود. اين مشكلي اس��ت كه شركت هاي خصوصي و 
دولت ها اميدوارند از طريق فناوري هاي جديد، از جمله 

بلاك چين و ارزهاي ديجيتال، برطرف شود.



تعادل|
برخي تحليل ها درباره وضعيت بازار خودرو حاكي از اين 
است، كه فروش��ندگان به بازار خودرو هجوم آورده و به 
دنبال خروج سرمايه هايشان از اين بازار هستند. اما ماجرا 
چيست؟ در تحليل اين رفتار چند عامل معرفي شده، كه 
موجب شده تا خودرو در سال جاري از كالايي سرمايه اي 
خارج به جايگاه اصلي خود يعني كالاي مصرفي  بازگردد. 
بنابر گزارش برخي خبرگزاري ها، »توليد يك ميليون و 
700 هزار دس��تگاه خودروي داخلي، راه اندازي سامانه 
يكپارچه و شفاف س��ازي عرضه، اجرايي ش��دن واردات 
خ��ودرو و نظ��ارت بر قيمت  گ��ذاري آن، خب��ر واردات 
خودروهاي دس��ت دوم و درنهايت اجرايي شدن قانون 
پولشويي و همچنين ماليات بر عايدي درآمد سرمايه« 
را مي توان 5 دليل هجوم فروش��ندگان ب��ه بازار خودرو 
دانس��ت. اما در اين ميان فعالان بازار ديدگاه ديگري در 
اين باره دارن��د، آنها مي گويند: مردم ب��راي ثبت نام در 
مرحله دوم طرح فروش خودرو در سامانه يكپارچه، اقدام 
به فروش خودروهاي خود كردند تا بتوانند سرمايه لازم 
براي ش��ركت در اين طرح فروش را داشته باشند. با اين 
حال، كارشناسان معتقدند كه روند نزولي بازار موقت است 
و در ماه هاي آينده با توجه به تورم 50 درصدي حاكم بر 
كشور قيمت خودرو مجدداً به روند صعودي گذشته خود 

باز مي گردد.

   مروري بر بازار خودرو 
بازار خودرو از ش��هريور سال گذشته بعد از نهايي شدن 
آيين نامه اجرايي واردات خودرو منتظر ورود محصولات 
جهاني به بازار است. انتشار خبر تصويب آيين نامه اجرايي 
واردات خودرو در آن مقطع تاثير خود را روي بازار گذاشت 
و شاهد نزولي شدن قيمت هاي بازاري، به خصوص قيمت 
بازاري خودروه��اي وارداتي بوديم. ام��ا چندي بعد كه 
واردات خودرو عملياتي نشد بار ديگر نمودار قيمت ها در 

بازار ساز صعودي را كوك كردند. 
البته بررسي وعده هاي مديران وزارت صمت، در ارتباط با 
واردات خودرو نشان مي دهد، آنها حتي روي كاغذ نيز از 
وعده هاي خود عقب هستند. توكلي در شرايطي از ثبت 
سفارش 100 هزار دس��تگاهي خودرو خبر مي دهد كه 
سخنگوي صمت در اسفند 1401 اعلام كرد سياست گذار 
خودرويي به دنبال اين اس��ت ثبت س��فارش 200 هزار 
دس��تگاه خودرو را تا پايان فصل بهار 1402 به سرانجام 
برساند. با توجه به اظهارات اميد قاليباف وزارت صمت بايد 
تا اواخر ارديبهشت سال جاري ثبت سفارش حدود 160 
هزار دستگاه الي 170 هزار دستگاه را ممكن مي كرد. اما 
شاهد هستيم كه مديركل صنايع خودرويي صمت تنها 
ثبت سفارش 100 هزار دستگاهي را تاييد مي كند. اين 
به آن معناس��ت كه وزارت صمت روي كاغذ نيز از برنامه 
خود براي ورود محصولات برندهاي جهاني خودروساز 
عقب اس��ت. به نظر مي رس��د جدي ترين چالش براي 
واردات خودرو به كشور تامين ارز است. آن طور كه به نظر 
مي رسد هنوز مديران صمت نتوانسته اند سياست گذار 
پولي را راضي كنند تا ارز مورد نياز واردكنندگان خودرو 

را در اختيار آنها قرار دهد.
دولت سيزدهم همچنان اميدوار است با واردات خودرو 
بتواند ترمز نابس��اماني بازار را بكشد اما اين اتفاق زماني 
عملياتي مي شود كه خودرو وارد بازار شود و ثبت سفارش 
خودرو بدون ورود خودرو تاثيري روي بازار نخواهد داشت. 
البته ايده هاي ديگري مانند كنار گذاش��تن سياس��ت 
قيمت گذاري دستوري و واگذاري خودروسازان بزرگ به 
بخش خصوصي نيز در دسترس مديران صمت است اما 
مشخص نيست سياست گذار خودرويي چرا بي تفاوت از 
كنار اين ايده ها مي گذرد و همچنان به دنبال آرام كردن 

بازار با ابزارهايي ناكارآمد است.

   هجوم فروشندگان به بازار خودرو؟
البته خبرگزاري تس��نيم در گزارشي مدعي شده كه با 
اقدامات و سياس��ت گذاري هاي انجام شده، بازار خودرو 

از حالت سرمايه اي بودن در حال خروج است و بسياري 
در اين بازار فروشنده ش��ده اند. اين خبرگزاري در ادامه 
به تشريح 5 دليل كه س��بب شده خودرو در سال جاري 

از سرمايه اي بودن خارج شود، پرداخته و نوشته است: 
1� بعد از چهار سال متوالي توليد كشور در سال 1401 
به بالاي يك ميليون دس��تگاه در س��ال رسيد در سال 
گذش��ته قريب به يك ميليون و چهارص��د هزار خودرو 
توليد و شماره گذاري شد و به نظر مي رسد در سال جاري 
يك ميليون و هفتصد هزار دس��تگاه خ��ودروي داخلي 
توليد ش��ود، اما تجربه نشان داده اس��ت هرگاه توليد از 
مرز يك ونيم ميليون دس��تگاه فراتر رود خودروس��ازان 
براي فروش محصولات خود با مشكل مواجه مي شوند و 
بايد به طرح هاي ليزينگي و فروش قسطي روي بياورند 
پيش بيني اي كه به نظر بس��ياري از كارشناسان صنعت 

خودرو از شهريور ماه شاهد آن خواهيم بود.
2� راه اندازي سامانه يكپارچه و شفاف سازي عرضه سبب 
شد به يك باره به تقاضاي يك ميليون دستگاه خودرو در 
سطح جامعه با سيستم نوبت دهي پاسخ داده شود بنابراين 
عرضه قطره چكاني خودرو كه در اين سال ها خود باعث 
بازارگرمي خودروسازان داخلي شده بود برداشته شد و 
اكنون با تداوم اين عرضه ها با سيستم نوبت دهي به نظر 
مي رسد خودرو به كالايي در دسترس براي عموم جامعه 

تبديل شده است.
۳� واردات خودرو بالاخره ش��كل اجرايي به خود گرفت. 
خبر هاي واردات محصولات كيا، هيونداي، تويوتا، فيات، 
ميتسوبيشي و نيسان همه و همه حكايت از رنگي شدن 

دنياي خودروباز ها در يكي دو ماه آتي دارد.
سيستم قيمت گذاري روي اين محصولات توسط سازمان 
حمايت هم باعث شده است كه امكان فروش اين خودرو ها 
با قيمت هاي گزاف فراهم نباشد و واردكننده براي سود 
بيش��تر مجبور به واردات تعداد بيش��تري محصولات 
خواهد بود كه معنايش اين اس��ت كه محصول به روزي، 
چون چانگان سايپا با قيمت كمتر از يك ميليارد تومان 
در دسترس مصرف كننده خواهد بود و عملًا جايي براي 
يكه تازي مونتاژكاران چيني در كش��ور باقي نمي ماند. 
از س��وي ديگر طرح واردات خودرو هاي دس��ت دوم هم 
خودش دليل ديگري براي فروريختن قيمت ها در بازار 

كشور است.
4� خبر مهم ديگر در بازار خودرو اجرايي ش��دن قانون 
پولش��ويي و همچنين ماليات بر عايدي درآمد سرمايه 
است به گونه اي كه قابليت رصد كساني كه طي سال خريد 

و معاملات خودرويي از طريق خود يا بستگان خود انجام 
مي دهند از طريق راه اندازي سامانه متمركز فراهم شده 
است، همچنين اگر كسي مثلًا خودروي پارس را به قيمت 
دويست ميليون از كارخانه بخرد و آن را به قيمت پانصد 
ميليون در بازار بفروشد بايد مبلغ صد و بيست ميليون 
تومان از عايدي اي��ن معامله را يعني در مجموع بيش از 
سي و پنج درصد مبلغ معامله را به عنوان ماليات بپردازد.

شنيده ها حاكي از آن است كه پرداخت ماليات بر ارزش 
افزوده يعني ۹ درصد ديگر هم بزودي در خريد و فروش 
خ��ودرو نيز حاكم مي ش��ود، بدين ترتيب ب��ا راه اندازي 
س��امانه مذكور قريب به پنجاه درصد س��ود هر معامله 
خودرويي به عنوان ماليات اخذ خواهد شد كه معنايش 
آن است كه ديگر خريد و فروش خودرو نمي تواند محلي 
براي سود هاي هنگفت باشد. شنيده ها حاكي است كه 
هماهنگي مناسبي بين وزارت صمت و قوه قضاييه در اين 
خصوص در حال انجام هست و اين شايد مهم ترين دليل 
براي فروشنده شدن بسياري در بازار خودروي كشور در 

ماه جاري بوده است.
5 � در اين ش��رايط خودروسازان هم دستپاچه به عرضه 
بالاي خ��ودرو در ماه اخير روي آورده اند طوري كه ديگر 
تريلي براي حمل محصولات خود ب��راي عرضه به بازار 
ندارند و تمام پاركينگ هايي كه پي��ش از اين خودرو ها 
را در آن انبار مي كردند خالي ش��ده است و از مشتريان 
خواس��ته اند كه هركس ب��راي تحويل خ��ودروي خود 
بياي��د كارت هديه دريافت مي كن��د، چنين وضعي در 
نمايندگي هاي خودروس��ازان هم به چش��م مي خورد 
يعني ديگر نمايندگي ها خودشان از دلالي بازار خودرو 

كنار كشيده اند.

   فعالان بازار خودرو چه مي گويند؟ 
البته كارشناس��ان معتقدند مردم سرمايه هاي خود را از 
بازار خودرو خارج كرده اند و به دنبال بازار امن تري براي 
س��رمايه گذاري مي گردند. فعالان بازار نيز بر اين عقيده 
بودند كه مردم براي ثبت نام در مرحله دوم طرح فروش 
خودرو در س��امانه يكپارچه، اقدام به فروش خودروهاي 
خود كردند تا بتوانند س��رمايه لازم براي شركت در اين 
طرح فروش را داشته باشند. در نتيجه تنها افرادي به اين 
بازار مراجعه مي كردند كه قصد فروش خودروهايش��ان 
را داش��تند. اما خريداري در اين ميان يافت نشد. خروج 
س��رمايه براي ثبت نام در س��امانه يكپارچه تنها به بازار 
خودرو محدود نش��د و بازارهاي ديگر هم قرباني عرضه 

دولتي خودرو ش��دند. برخلاف كارشناس��ان و فعالان 
حوزه خودرو كه بر خروج س��رمايه از بازار خودرو معتقد 
بودند، كارشناسان بازارهاي مالي بر اين باورند كه تقاضاي 
چنداني در بازار دلار به دليل برگزاري مرحله دوم سامانه 
يكپارچه فروش خودرو وجود ندارد و سرمايه ها به سمت 

بازار خودرو روانه شده است.
با اين حال، كارشناسان معتقدند كه روند نزولي بازار موقت 
است و در ماه هاي آينده با توجه به تورم 50 درصدي حاكم 
بر كشور قيمت خودرو مجدداً به روند صعودي گذشته 

خود باز مي گردد.

   قيمت خودرو در بازار 
قيمت خ��ودرو در هفته هاي گذش��ته تحت تاثير ثبات 
نس��بي در نرخ ارز و همچنين برگزاري مرحله دوم طرح 
فروش خودرو در سامانه يكپارچه روند كاهشي به خود 
گرفت. ام��ا اين روند ادامه دار نبود و خ��ودرو در روزهاي 
اخير افزايش قيمت را تجربه كرد. حال مجدداً مسير بازار 
تغيير كرده است و بازار نوسانات قيمتي فراواني را پشت 
سر مي گذارد. البته ركود بازار خودرو را مي توان ناشي از 
كشمكش شوراي رقابت و خودروسازان خصوصي بر سر 
قيمت  جديد خودروهاي مونتاژي دانست. اين اقدام بازار 

را در وضعيت بلاتكليفي قرار داده است.
در سايت هاي خريد و فروش، قيمت خودرو در بازار روز 
چهارشنبه به اين شرح است: قيمت پرايد 1۳1 در روزهاي 
گذشته تغيير قيمتي را تجربه نكرد و در نرخ ۳50 ميليون 
تومان ثابت ماند. اما پرايد 111 قيمت ۳60 ميليون تومان 
را به ثبت رس��اند. قيمت پژو پارس LX TU5، س��اخت 
1401 كه در روزهاي گذش��ته كاهش چش��م گيري را 
تجربه كرده بود، 27 ارديبهش��ت ماه، نرخ 6۸5 ميليون 
تومان را ثبت كرد. قيمت پژو 206 تيپ ۳ پانوراما 1401 
كه يكي از محصولات پرطرفدار بازار است، در نرخ 5۸5 
ميليون تومان عرضه شد. قيمت تارا اتوماتيك كه مدل 
1402 آن به تازگي وارد بازار شده است، نيز با ثبات قيمت 
همراه بود و در نرخ ۹۳0 ميليون تومان قيمت گذاري شد. 
قيمت خودروهاي خارجي و مونتاژي چگونه است؟ رصد 
بازار نش��ان مي دهد، قيمت ام وي ام PRO X22 به يك 
 J4 ميليارد و 100 ميليون تومان رسيده است. قيمت جك
ساخت 1402 نرخ ۹50 ميليون تومان را به ثبت رساند. 
قيمت فردا SX5 هيبريد س��اخت 1401 نيز با ورود به 
كانال يك ميليارد توماني، نرخ يك ميليارد و 400 ميليون 

تومان را در كارنامه خود ثبت كرد.
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مصوبه شوراي رقابت براي 
خودروهاي مونتاژي اجرا مي شود

نايب رييس شوراي رقابت با تاكيد بر اينكه مصوبه 
اين شورا درمورد قيمت خودروهاي مونتاژي اجرا 
خواهد ش��د، اعلام كرد كه قيمت خودروهايي كه 

اعلام نشده اند هفته بعد اعلام خواهد شد.
محمود دودانگه در گفت وگو با ايس��نا، با تاكيد بر 
اينكه قيمت هاي مصوب ش��وراي رقابت به وزارت 
صمت به عنوان دستگاه متولي و تنظيم گر تخصصي 
و همچنين سازمان حمايت ابلاغ شده است، اظهار 
كرد: جلس��ه كميته كارشناسي كارگروه خودرو با 
حضور خودروسازان با هدف بررسي نقطه نظرات 
و درخواس��ت هاي ارايه ش��ده و همچنين تعيين 
چارچوب اجراي مصوبه ابلاغي ش��ورا برگزار شد 
و درخواس��ت هاي مربوط در جلس��ه شورا طرح و 
اعضاي شورا با اكثريت آرا بر اجراي مصوبه ابلاغي 

تاكيد كردند.
وي ادامه داد: هر گونه تغيير و بازبيني در خصوص 
مصوبات ابلاغي صرفا در چارچوب دس��تورالعمل 
تنظيم بازار خودرو خواهد بود؛ در همين چارچوب 
امكان انج��ام تعديلات لازم پس از نهايي ش��دن 
صورت هاي مالي 12 ماهه س��ال 1401 و تصويب 

شورا وجود خواهد داشت.
نايب رييس شوراي رقابت در پاسخ به اين سوال كه 
قيمت خودروهايي كه اعلام نشده است، چه زماني 
اعلام خواهد ش��د، توضيح داد: اطلاعات و اس��ناد 
هزينه اي خودروهايي كه هنوز تعيين تكليف نشده 
است توسط خودروس��ازان براي انجام محاسبات 
قيمتي به سازمان حمايت ارايه شده است، بنابراين 
قيمتهاي پايه رقابتي تعيين و پس از تصويب شورا 

هفته بعد اعلام خواهد شد.
بر اساس اين گزارش، پس از آنكه قيمت خودروهاي 
مونتاژي توسط شوراي رقابت تصويب و اعلام شد 
برخي خودروس��ازان نسبت به قيمت هاي تعيين 

شده اعتراض كرده و خواهان تغيير آن شدند.

سوريه از ايران
چه محصولاتي خريده است؟

مجموع مبادلات تجاري ايران و سوريه در سال 
گذشته نشان از رشد حدود ۹ درصدي در قياس 
با س��ال 1400 دارد. صادرات ايران به سوريه با 
افزايش و واردات از اين كشور در بازه زماني مورد 

بررسي كاهش پيدا كرده است.
به گزارش ايس��نا، بر اس��اس گ��زارش گمرك 
جمهوري اس��لامي اي��ران، در 12 ماهه س��ال 
گذش��ته 146 هزار و ۹47 ت��ن انواع محصولات 
مختلف به ارزش��ي بالغ ب��ر 241 ميليون و 740 
هزار دلار ان��واع محصولات مختل��ف از ايران به 
سوريه صادر شده اس��ت كه از نظر درآمد ارزي 
10.76 درصد افزايش را نس��بت به سال 1400 

نشان مي دهد.
البته در همين ب��ازه زماني 214 هزار و ۸11 تن 
انواع محصولات مختل��ف در هفت رديف تعرفه 
مختلف به ارزش��ي بالغ ب��ر 2۸ ميليون و 514 
هزار دلار از س��وريه به ايران وارد ش��ده است كه 
با كاهش 5.2 درصدي نس��بت به س��ال 1400 

مواجه شده است.
البته مجموع مبادلات تجاري دو كشور در سال 
گذشته به بيش از 270 ميليون و 254 هزار دلار 
مي رسد كه در قياس با حدود 24۸ ميليون دلار 
تجارت ايران و س��وريه در سال 1400 رشد ۸.۸ 

درصدي را نشان مي دهد.
در اين ميان نگاهي به جداول و رديف تعرفه هاي 
مختلف گمركي نشان مي دهد كه بيش از ۳40 
كد تعرف��ه مختلف، فهرس��ت صادراتي ايران به 
س��وريه را در سال گذشته تش��كيل مي دهد كه 
بيش��ترين مي��زان آن مربوط به اج��زا و قطعات 
توربين هاي بخار با ارزشي بالغ بر 67 ميليون دلار 
است. انواع محصولات كشاورزي از شير خشك، 
لبنيات تاانواع ميوه و غيره نيز دومين رتبه را در 
صادرات به س��وريه به خود اختصاص داده كه به 
بيش از ۳6 ميليون دلار مي رس��د. در اين ميان 
بيش از 15 ميليون دلار ش��ير خشك صنعتي و 
شير خشك اطفال، بالغ بر سه ميليون دلار انواع 
گوجه فرنگي گلخانه اي و غير گلخانه اي و بيش از 
دو ميليون دلار انواع پسته و مغز پسته به سوريه 

در 12 ماه سال گذشته صادر شده است.
همچنين انواع دارو با مصارف انساني و دامي در 
سال گذشته به سوريه صادر شده كه ارزشي بيش 
از ۳2 ميليون دلار دارد و س��ومين گروه كالايي 

صادراتي به اين كشور محسوب مي شود.
پ��س از آن ان��واع درزگي��ر و واش��ر مرب��وط به 
خودروهاي س��بك و وانت با بيش از 15 ميليون 
دلار و انواع آهن و فولاد و محصولات توليد شده 
از آنها با ده ميليون دلار در رتبه هاي بعدي سبد 

صادراتي ايران به سوريه قرار دارد.
در 12 ماهه سال گذشته ايران بيش از 2۸ ميليون 
دلار محص��ولات مختلف در قال��ب هفت رديف 
تعرفه خريداري كرده است كه در اين ميان فسفات 
كلسيم طبيعي، فسفات آلومينوكلسيك طبيعي 
وگل سفيد فسفاته آسياب ش��ده با وزني بيش از 
214 هزار تن و به ارزشي بالغ بر 25 ميليون و ۸۹1 

هزار دلار در رتبه نخست قرار دارد.
پس از آن نوب��ت به اجزاء و قطع��ات موتورهاي 
وس��ايط نقليه هوايي مي رسد كه ارزشي معادل 
يك ميليون و 447 هزار و 4۹0 دلار دارد. اس��يد 
بريك يكي ديگر از محصولاتي است كه ايران در 
سال گذش��ته از س��وريه خريداري كرده و براي 
آن بي��ش از 451 هزار دلار هزينه كرده اس��ت و 
بالغ بر 4۳6 ه��زار دلار نيز خريد محصول آماده 
ش��يميايي )س��م تكنيكال( كم خطر براي ايران 

خرج برداشته است.

در ديدار رييس اتاق ايران با
سفير جديد ايران در سنگال مطرح شد

چه چيزي مانع روابط تجاري
با آفريقا شد؟ 

رييس اتاق ايران با اعلام آمادگي اين اتاق براي اعزام و 
پذيرش هيات تجاري از سنگال تأكيد كرد: فقر اطلاعات 
از فرصت هاي تجاري طرفين، از موانع مهم گسترش 
روابط تجاري با آفريقا است. سفير جديد ايران در سنگال 
با حضور در اتاق ايران با غلامحسين شافعي ديدار و دو 
طرف درباره راه كارهاي افزايش سطح مناسبات تجاري 
با آفريقا، فرصت هاي همكاري مش��ترك و رفع موانع 
موجود گفت وگو كردند. در اين ديدار حسن عسگري 
سفير ايران در س��نگال با اشاره به تحولات ايجاد شده 
در آفريقا گفت: اتحاديه آفريقا استراتژي 50 ساله آتي 
خود را در قالب نقشه راه 206۳ با بهره گيري از تجارب 
قبلي در راستاي توسعه و تحول تكنولوژي قاره آفريقا در 
هشت عرصه اصلي هدف گذاري و ترسيم كرده است. به 
گفته او در اين سند جذب سرمايه 150-1۳0 ميليارد 
دلاري ديده ش��ده كه تاكنون حدود ۸0 ميليارد دلار 
آن محقق شده كه نشان از اهتمام اين قاره بر عملياتي 
كردن اين سند دارد. او با بيان اينكه چين در بندر داكار 
س��نگال 2. 1 ميليارد دلار سرمايه گذاري داشته است 
و پتانسيل و درخواست سرمايه گذاري در آفريقا براي 
ايران نيز وجود دارد افزود: بازار مصرف ۳. 1 ميلياردي 
آفريقا به عن��وان بازار مصرف كلان و ني��ز بازار توليد و 
استخراج ذخاير معدني، اين منطقه را به فرصتي بزرگ 
براي ايران بدل كرده اس��ت. 22 درصد ذخاير معدني 
جهان مثل بوكس��يت، فسفات و همچنين 47 درصد 
الماس و ليتينيوم جهان در آفريقا قرار دارد. عسگري به 
ثبات سياسي نسبي سنگال، به عنوان كشور ميانجي و 
صلح جو در آفريقا اشاره كرد و گفت: اين كشور دروازه 
ورود به غرب آفريقا است. رشد اقتصادي سنگال در سال 
2022 برابر با ۸. 4 درصد بوده كه براي سال 202۳، به 
دليل بهره برداري از معادن نفت و گاز، از ۹. ۸ تا 10 درصد 
پيش بيني شده است. به گفته سفير ايران در سنگال دارو، 
تجهيزات پزشكي و مصالح ساختماني از ديگر زمينه هاي 
داراي پتانسيل همكاري بين سنگال و ايران است.  در 
ادامه اين ديدار غلامحسين شافعي رييس اتاق ايران با 
اشاره به فرصت هاي موجود همكاري ميان ايران و آفريقا 
به موانع موجود در مسير اين همكاري ها پرداخته و افزود: 
در حال حاضر هيچ پرواز مستقيمي به آفريقا وجود ندارد 
كه از الزامات گسترش تجارت راه اندازي پرواز مستقيم 
است. او ادامه داد: بيشتر محصولات آفريقا وارداتي است و 
بسياري از اين كالاها در ايران توليد شده و امكان صادرات 
به آفريقا وجود دارد. در مقابل بسياري از كالاهاي وارداتي 
ايران از جهان را مي توانيم از آفريقا با قيمت مناسب تر 
وارد كنيم. ش��افعي با بيان اينكه ايران و آفريقا مكمل 
تجاري هم هستند و بخش خصوصي بسيار علاقه مند 
به گس��ترش روابط ميان دو منطقه است تأكيد كرد: 
بهره برداري از فرصت امكان تهاتر كالا ميان ايران و آفريقا 
بايد ديده شود. او با تأكيد بر اينكه اتاق ايران آمادگي كامل 
براي اعزام و پذيرش هيات تجاري به سنگال را دارد گفت: 
فقر اطلاعات طرفين از فرصت هاي تجاري يكديگر، از 
موانع و مشكلات مهم پيش روي گسترش روابط تجاري 
با آفريقا اس��ت. ش��هرام خاصي پور، مدير اداره عربي-

آفريقايي امور بين الملل اتاق ايران با اش��اره به آمادگي 
اين اداره براي هرگونه همكاري جهت گسترش روابط 
تجاري ايران و قاره آفريقا از جمله سنگال گفت: هيات 
اتحاديه تجار، كارفرمايان و صنعتگران سنگال تيرماه و 
اسفندماه پارسال به ايران آمده بودند كه نشان دهنده 
اشتياق دو طرف براي گسترش روابط و برطرف كردن 

موانع و دستيابي به همكاري هاي عملي است.

فروش آب انگور ممنوع شد!
طبق اعلام اتحاديه حق العمل كاران ميوه و تره بار تهران، 
به دستور دادستاني، واحدهاي صنعتي مستقر در ميدان 
بزرگ ميوه و تره بار تهران كه توليد آب انگور دارند بايد 
به سرعت نسبت به جمع آوري دستگاه هاي آبگيري و 

بازگشت به حق العمل كاري ميوه و تره بار، اقدام كنند.
دادس��تاني اس��تان تهران توليد و فروش آب انگور در 
ميدان بزرگ مي��وه و تره بار ته��ران را مصداق تغيير 
كاربري دانسته و اعلام كرده است كه واحدهاي صنفي 
بايد دستگاه هاي آبگيري را جمع آوري كنند در غير اين 

صورت مطابق مقررات برخورد خواهد شد.
ب��ه گ��زارش ف��ارس، در اي��ن راس��تا اتحاديه صنف 
حق العمل كاران ميوه و تره بار تهران در  اطلاعيه اي اعلام 
كرده است: بنا به دستور دادستاني  استان تهران، همه 
 واحدهاي صنعتي مستقر در ميدان بزرگ ميوه وتر ه بار

 تهران كه اش��تغال به توليد و فروش آب انگور و تغيير 
كاربري دارند بايد هر چه زودتر نس��بت به جمع آوري 
 دس��تگاه هاي آبگي��ري و بازگش��ت به ش��غل اصلي 
)حق العمل كاري ميوه و تره بار( اقدام كنند در غير اين 

صورت مطابق مقررات اقدام خواهد شد.
مش��اهدات خبرنگار فارس حاكي است كه در ميدان 
بزرگ مي��وه و تره بار تهران ك��ه در جنوبي ترين نقطه 
تهران در منطقه آزادگان قرار دارد، دستگاه هاي بزرگ 
آبگيري انگور وجود داش��ت كه خريداران مختلف در 
صف خريد آنها مي ايستادند و در حجم هاي زيادي نظير 
 دبه هاي 15 كيلويي با تعداد زياد، خريداري مي كردند 
كه جاي تأمل داشت. البته مردم هم بارها به عرضه آب 
انگور در مي��دان بزرگ ميوه و تره بار اعتراض كرده اند و 
در پيام هايي كه به خبرگزاري فارس ارس��ال مي كنند 
خواستار مقابله با اين افراد شده اند. همانطور كه  اتحاديه 
صنف حق العمل كاران ميوه و تره بار تهران اعلام كرده 
است: كاربري حجره هاي مستقر در ميدان مركزي ميوه 
و تره بار، براي فروش ميوه است و فروش آب ميوه، تغيير 
كاربري محسوب مي شود و قرار است دادستاني تهران 

با متخلفان مقابله كند.
نظارت دقيق بر گلوگاه عرضه ميوه كه روزانه هزاران تن 
ميوه از شهرهاي مختلف كشور به اين مكان ارسال شده 
و از آنجا به صورت مويرگي در بازار تهران و استان هاي 

كل كشور توزيع مي شود ضروري است.

بازار خودرو در ماه هاي آتي به كدام سو مي رود؟

ماجراي هجوم فروشندگان به بازار خودرو

يك عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران مطرح كرد

بلاتكليفي در تامين ارز براي تامين كنندگان كالا
فرهاد آگاهي، عضو دهمي��ن دوره هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني تهران عنوان كرد كه بلاتكليفي موجود در نظام 
تامين ارز براي تامين كنندگان كالا، امكان برنامه ريزي را از 

فعالان اقتصادي بخش  خصوصي سلب كرده است.
پس از نامه نگاري فدراس��يون واردات ايران به معاون اول 
رييس جمهوري با محتواي درخواست تسريع در تخصيص 
و تامين ارز مورد نياز ش��ركت هاي فعال واردكننده مواد 
اوليه و كالاهاي اساس��ي، محمد مخبر اين نامه را جهت 
رسيدگي به رييس كل بانك مركزي ارجاع داده است. اين 
مكاتبات مربوط به اواسط ارديبهشت ماه سال جاري بوده 
و معلوم نيست چه زماني به اين درخواست ترتيب اثر داده 

خواهد شد.
در همين رابطه فرهاد آگاهي، رييس هيات مديره فدراسيون 
واردات، در گفت وگو با روابط عمومي اتاق تهران به اين نكته 
اشاره كرد كه چالش تامين كنندگان كالا در تامين ارز مورد 
نياز خود از دي ماه سال گذشته، آغاز شده و تغيير در برخي 

مقررات حوزه واردات نيز به اين مساله دامن زده است.
 او در اين باره توضيح داد: پيش از تغيير ضوابط، روند واردات 
چنين بود كه ابتدا ثبت سفارش صورت مي گرفت و پس از 
آن، كد تخصيص ارز صادر مي شد. به اين ترتيب، تامين ارز 
صورت گرفته و كالا وارد كشور مي شد. اين فرمول اكنون 
تغيير كرده و براي مثال به تامين كنندگان نهاده ها اعلام شده 
كه كالا را اعتباري خريداري كنند. در اين فرآيند، ابتدا بايد 
ثبت سفارش انجام گرفته و در بنادر شماره كوتاژ براي آن 

صادر شود. پيش از اين، قبض انبار ملاك بود و در حال حاضر 
اين قاعده تغيير كرده است. پس از صدور شماره كوتاژ اين 
كالا در فرآيند تاييد نظر دستگاه مربوطه قرار مي گيرد و بعد 

از آن مشكلات در زمينه تامين ارز آغاز مي شود.
 آگاهي با بيان اينكه مطالبات برخي تامين كنندگان نهاده ها 
از تابستان گذشته وصول نشده است، ادامه داد: به طور كلي، 
يك بلاتكليفي در نظام تامين ارز براي تامين كنندگان كالا 

به وجود آمده و اين بلاتكليفي امكان برنامه ريزي را از فعالان 
اقتصادي بخش خصوصي سلب كرده است. حتي اگر وزارت 
جهاد كشاورزي اعلام كند كه هر ماه چه ميزان اعتبار براي 
تامين نياز بازرگانان در اختيار دارد، مي توان بر اساس آن 

برنامه ريزي بهتري انجام داد.
 او افزود: مساله اين است كه برخي از كالاها نظير واكسن هاي 
دامي يا محصولات كشاورزي بنا به سفارش براي ايران توليد 

مي شود و اين بدان معناست كه بايد پول آن پرداخت شود 
تا توليد و واردات صورت گيرد. اين در حالي است كه اخيرا با 
دستور رييس كل بانك مركزي تخصيص ارز به شركت هاي 
واردكننده اي كه قبل از مرحله تخصيص ارز، نسبت به خريد 
ارز از بازار آزاد اقدام كرده اند، ممنوع اعلام شده و كالاي وارد 

شده از اين طريق نيز ماهيت قاچاق پيدا مي كند.
او سپس با اشاره به عواقب مانع تراشي در برابر تامين كالاهاي 
مورد نياز كشور گفت: با توجه به قواعد و ضوابط جديدي 
كه در حوزه واردات تعيين شده است، بيم آن وجود دارد كه 
تامين كنندگان براي مصونيت از دردسرهايي كه ممكن 
است برايشان ايجاد شود، از اين حوزه پا پس بكشند؛ به هر 
حال يك سري از كالاها در كانتينرهاي يخچالي نگهداري 
مي شوند و امكان فساد كالاها به موجب تاخير در ترخيص 
وجود دارد. در عين حال، كالاهايي هم كه در كانتينرهاي 
عادي وارد مي شوند، بايد متحمل دموراژ هاي ارزي سنگين 
شوند تا تامين ارز صورت گيرد. بنابراين، اگر همين روند ادامه 
پيدا كند، قاعدتا در چند ماه آينده با مشكلاتي در زنجيره 
تامين مواجه خواهيم شد. اين عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران ادامه داد: به هر حال وقتي كالايي ثبت سفارش شده، 
كد تخصيص دريافت كرده و وارد كشور شده، معنايش اين 
اس��ت كه كشور به اين كالا نياز دارد و تامين ارز آن بايد در 
اسرع وقت انجام گيرد. البته اخيرا كميته اي براي تخصيص 
ارز بر مبناي كوتاژ تشكيل شده كه اميدواريم در حل اين 

مساله موثر واقع شود.



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R  Thu. May 18. 2023  2493   پنجشنبه 28 ارديبهشت 1402    27 شوال 1444  سال نهم    شماره

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحبامتیاز:موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:حجتطهماسبي
سردبیر:حجتطهماسبي

نشانی:خیابانستارخان-خیابانكوثردوم-بنبستمینو
تلفن:66420769-نمابر:66420417

چاپ:همشهري2-توزيع:نشرگسترامروز-تلفن:61933000
سازمانشهرستانها:66126088

اذانظهر:12:01اذانمغرب:19:24اذانصبحفردا:3:19

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترس�ميروزنامهدردسترساست

خبرروز

۲ فوتي و شناسايي ۷۰  ابتلاي جديد كرونا در كشور
بنابر اعلام وزارت بهداشت، ۷۰ بيمار كوويد ۱۹ در كشور شناسايي شدند و ۲ بيمار نيز در اين بازه زماني جان خود را از دست 
دادند. به اين ترتيب مجموع بيماران كوويد۱۹ در كش��ور به ۷ ميليون و ۶۱۰ ه��زار و ۹۶۵ نفر و مجموع جان باختگان اين 
بيماري به ۱۴۶ هزار و ۲۱۹ رسيد. همچنين تاكنون ۷ ميليون و ۳۶۴ هزار و ۲۵۳ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها 
ترخيص ش��ده اند. ۳۰۴ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار 
دارند. همچنين در حال حاضر هيچ شهرستاني در وضعيت قرمز كرونا نيست، هفت شهر نيز در وضعيت نارنجي، ۱۰۶ شهر 

در وضعيت زرد و ۳۳۵ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

آگهی تجديد مناقصه عمومی
 يک مرحله ای شماره 14۰۲/۰3

شركتسهاميآبمنطقهايكهگیلويهوبويراحمدبهآدرسياسوجبلوارشهیدمطهری-تلفن:13-33334812-074درنظردارد
باتوجهبهقانونبرگزاريمناقصات،پروژهزيرراطبقمشخصاتفنیوبرآوردذکرشدهباشرايطعمومیازطريقمناقصهعمومی
يکمرحلهایبهپیمانکارانواجدشرايطواگذارنمايد.کلیهمراحلبرگزاریمناقصهازدريافتاسنادتاارائهپیشنهادمناقصهگران

وبازگشايیپاکاتازطريقدرگاهسامانهستادبهآدرسwww.setadiran.irانجامخواهدشد.
تاريخانتشاراسنادمناقصهدرسامانه:روزشنبه1402/02/30

1-موضوعمناقصه:تکمیلورفعنقصابنیهايستگاههایپمپاژشماره1،2،3و4دشتلیشتر
2-مدتومحلاجرایپروژه:8ماه-شهرستانگچساران

3-پايهورشتهشرکتپیمانکاری:حداقلرتبه5آبازسازمانبرنامهوبودجهکشورودارایظرفیتآزادومبلغبرابريابیشترازبرآورد
4-مبلغبرآوردپروژه:43.488.732.181ريال

5-مهلتدريافتاسناد:ازتاريخ1402/02/30لغايت1402/03/02
www.setadiran.ir6-محلدريافتاسناد:ازطريقدرگاهسامانهستادبهآدرس

7-مهلتتحويلپیشنهادها:حداكثرتاساعت10روزشنبهمورخ1402/03/13
8-محلتحويلوبازگشايي:ياسوج-بلوارشهیدمطهري-شركتسهاميآبمنطقهايكهگیلويهوبويراحمد-دفترحراستو

امورمحرمانهشركت
9-مدتاعتبارپیشنهادها:سهماهشمسی

10-تاريخوزمانبازگشاييپیشنهادها:ساعت11روزشنبهمورخ1402/03/13
11-نوعومبلغتضمینشركتدرفرآيندارجاعکار:ضمانتنامهبانكيبهنفعشركتسهاميآبمنطقهايكهگیلويهوبويراحمد

معادل2.175.000.000ريالمطابقباآخرينبخشنامهمربوطه)123402/ت50659همورخ1394/09/22(باشد.
12-محلتامیناعتبار:ازمحلاعتباراتعمرانیشرکتبهصورتاسنادخزانهاسلامی،نقدیو...

13-مبلغخريداسناد:مبلغ3.000.000ريالبهشمارهحساب4001119004021217نزدبانكمرکزیبهنامحسابدرآمدشركتآب
منطقهايكهگیلويهوبويراحمد

س�ايرموارد:حضورنمايندگانرسميش�ركتهمراهباداشتنمعرفينامهكتبيدرجلسهبازگش�اييپاكتهابلامانعميباشد-
هزينهانتش�اردونوبتآگهيواصلاحاتبعدیبهعهدهبرندهمناقصهميباشد-برايكسباطلاعاتبیشترباشمارهتلفنهاي

13-33334812-074تماسحاصلفرمايید.
دفترقراردادهايشركتآبمنطقهايكهگیلويهوبويراحمد

تعادل|
سال هاست كه مس��اله ديپلماسي آب به 
يكي از چالش برانگيزترين مسائل كشور 
تبديل شده است، آنچه بيش از همه مورد توجه قرار گرفته 
عملكرد ضعيف مسوولان در قبال اين ديپلماسي است. 
عملكردي كه باعث شد هامون خشك شود و در مرزهاي 
غربي نيز مشكلات آبي بيش از پيش نمايان شود. ما در 
ديپلماسي آب با همسايگان شرقي و غربي خود درست 
عمل نكرده ايم. اين واقعيتي است كه بايد پذيرفته شود، 
بايد مس��وولان در اين باره پاسخگو باشند، چرا كه وقتي 
مش��كلات آبي در مناطق مختلف كش��ور به دليل عدم 
روابط درست با همس��ايگان به وجود مي آيد، قبل از هر 
چيز اين زندگي انسان هاي ساكن در اين مناطق است كه 
با مشكل مواجه مي شود، چند سال است كه برداشت آب 
از هوتك ها باعث شده تا بچه هاي سيستان و بلوچستان 
دستانشان قرباني اين ديپلماسي غلط شود. چند سال است 
كه عدم توافق درست مسوولان با كشورهاي همسايه باعث 
شده تا سايه خشكسالي بر رودها و تالاب هاي ما بيفتد و 
زندگي مردم را با اختلال مواجه كند. مساله ديپلماسي آب 
با همسايه شرقي از زمان مستقر شدن طالبان در اين كشور 
رنگ و بوي ديگري به خود گرفته است. در واقع اوضاع از 
آن چيزي كه گفته مي شود هم بدتر به نظر مي رسد، هر 
چند باز هم مسوولان و البته رييس دولت سعي دارند با 
صدور دستورات مختلف اين مشكل را حل كنند، اما مساله 
اينجاست که واقعا پيگيري و رفتارهاي عاجل در اين باره 
تاثيرگذارتر خواهد بود يا صدور دستوراتي كه معلوم نيست 
چقدر از آنها قابل اجرا و چه ميزان براي اجرايي شدن نياز 
به گذشت زمان دارند. مساله اينجاست كه ما در شرق و 
نه در غرب نتوانسته ايم ش��رايط را به گونه اي رقم بزنيم 
كه همسايگانمان حقابه مربوط به ايران را در كشور خود 
حبس نكنند. از يك طرف افغانستان سال هاست حقابه 
هيرمند را به ايران نمي دهد يا اين حقابه به صورت ناچيز 
داده مي شود از سوي ديگر هم تركيه با ساختن سد هاي 
مختلف بر روي ارس همچنان به خشكس��الي در دامنه 

غربي ايران دامن مي زند.

    اولويت نداشتن ديپلماسي آب 
مانع موفقيت است

عاطفه هاروني، كارشناس مطالعات آبي در اين باره به 

»تعادل« مي گويد: اين موض��وع كه تنش آب به  رغم 
توافقات موجود ميان ايران، افغانستان، تركيه و عراق 
همچنان تداوم داشته و اين توافقات در طول سال ها 
نتوانس��ته از بروز بحران آبي در ح��وزه رودخانه هاي 
مرزي جلوگيري كند، نش��ان دهنده آن است كه اين 
توافقات از ظرفيت كافي براي مديريت رودخانه هاي 
مرزي برخوردار نيس��تند؛ در نتيجه سازوكار ديگري 
بايد در دستور كار قرار بگيرد كه آن سازوكار مي تواند 
چندجانبه گرايي در حوزه ديپلماس��ي آب باش��د.  او 
مي افزايد: از آنجا كه موضوع مديريت آبي در افغانستان 
علاوه بر ايران، تركمنستان را نيز به واسطه رود هريرود، 
مديريت منابع آبي در تركيه، ع��لاوه بر ايران، عراق و 
سوريه را نيز به واسطه بالادس��ت بودن تركيه تحت 
تاثير قرار مي دهد، به طور حت��م راه حل بحران آبي را 
بايد در پيگيري ديپلماس��ي آبي چندجانبه به جاي 
دوجانبه دنبال كنيم. موضوعي كه حس��ن روحاني، 
رييس جمهور پيشين نيز بر آن تاكيد داشت اين امر 
بود كه مسائل ديپلماسي راه حل دوجانبه ندارد. اين 
كارشناس مطالعات آبي در بخش ديگري از سخنانش 
مي گويد: مساله اينجاست كه مساله ديپلماسي آب 
بيشتر از آنكه به ميحط زيست ربط داشته باشد يك 
موضوع سياسي است اما دليل اينكه ما نتوانسته ايم در 
اين ديپلماسي موفق عمل كنيم اين است كه در كشور 
ما ديپلماسي آب اولويت چنداني نداشته است. در حال 
حاضر اداره كل ديپلماسي آب كه ذيل معاونت حقوقي 
وزارت امور خارجه كار خود را آغ��از كرده بود، پس از 
تغييراتي كه در اين وزارتخانه صورت گرفت به كار خود 
پايان داد و امروز مشخص نيست متولي ديگري در اين 

زمينه وجود دارد يا نه؟

    ماموريت ويژه 
ديپلماسي براي نجات »هيرمند«

حال اما مس��اله ماموريت ويژه ب��راي نجات هيرمند، به 
سرخط خبرها برگش��ته است. روز چهارشنبه علي اكبر 

محرابيان - وزير نيرو - ضمن اشاره به دستور رييس دولت 
مبني بر پيگيري حقابه هيرمند تا حصول نتيجه اظهار 
كرد: پيرو دستور ويژه رييس دولت به منظور تعيين  تكليف 
مساله آب شرق كشور، دوشنبه )۲۵ ارديبهشت( جلسه اي 
با حضور دستگاه هاي ذي ربط در اين موضوع تشكيل شد. 
در اين جلسه ابعاد مختلف حل مساله حقابه هيرمند مورد 
بررس��ي قرار گرفت و پس از گزارشاتي كه دستگاه هاي 
مختلف ارايه كردند، تصميماتي به منظور احقاق حق ايران 
اتخاذ شد. وي اضافه كرد: مطابق گزارش هاي ارايه شده در 
اين جلسه، دولت طالبان متعهد به عملياتي كردن معاهده 
هيرمند و پرداخت حقابه ايران بر اساس اين معاهده شده 
است. دولت براي تامين منابع آب هيرمند گام هاي جدي 
تعريف كرده و بر اساس برنامه ريزي انجام شده ما حقابه 

ايران از رود هيرمند را وصول خواهيم كرد.

     اهميت هيرمند و تالاب بين المللي هامون
هيرمند يا هلمند نام رودي اس��ت ك��ه از ولايت هلمند 

افغانستان روان مي شود و به درياچه  هامون كه درياچه اي 
مشترك ميان افغانس��تان و ايران است سرريز مي شود. 
درياچه و تالاب بين المللي هامون سومين درياچه بزرگ 
اي��ران پس از درياچه خ��زر و درياچه اروميه و همچنين 
هفتمين تالاب بين المللي جهان و دوازدهمين ذخيره گاه  
زيست كره كشور محسوب مي ش��ود كه در سال ۹۵ در 
شبكه جهاني ذخيره گاه هاي زيست كره در يونسكو ثبت 
شده اس��ت. بخش اصلي اين ذخيره گاه، پناهگاه حيات 
وحش هامون با تالاب هاي مهم در آن است. وسعت كل 
ذخيره گاه نيز ۹۷۷ هزار و ۱۵۸ هكتار است.اين ذخيره گاه 
بخشي از حوزه فرامرزي هيرمند است كه تنها ۱۷ درصد 
آن در ايران واقع ش��ده است و در حقيقت بخش انتهايي 
حوزه را تشكيل مي دهد. منطقه حفاظت شده هامون به 
دليل قرار گرفتن در مركز مناطق كويري و نيمه كويري 
كشورهاي ايران و افغانستان، تنها مامن زيست پرندگان 
مهاجر شرق كشور است. تالاب هامون از سه بخش هامون 
»صابوري« در شمال سيستان، هامون »پوزك« كه ۹۰ 

درصد آن در كشور افغانستان و ۱۰ درصد آن در ايران است 
و هامون »هيرمند« تشكيل شده است كه در زمان هاي 
فراواني آب اين سه بخش به يكديگر مي پيوندند و درياچه 
مشترك هامون ميان كش��ورهاي ايران و افغانستان را 
تشكيل مي دهند. درنتيجه در پروژه هامون سه قسمت 
هامون هيرمن��د، هامون صابوني و هام��ون پوزك حائز 
اهميت است كه مهم ترين منبع تعذيه كننده آن رودخانه 
هيرمند است. اين رود از بلندي هاي »كوه بابا« سرچشمه 
مي گيرد و در سد كمال خان ۷۰ كيلومتري مرز ايران وارد 
كشور مي شود كه با توجه به ميزان آبدهي و حق آبه اي كه 
بايد به اين درياچه اختصاص يابد اما نيافته، معضلاتي براي 
مردم بومي منطقه به وجود آورده است كه پنج شهرستان 

شمالي سيستان و بلوچستان را در بر مي گيرد.

     نگراني ها نسبت به وضعيت 
هامونِ پس از افتتاح سد كمال خان

از فروردين ماه سال ۱۴۰۰ اقدام جديد دولت افغانستان 
و افتتاح سد كمال خان در ولايت نيمروز در نزديكي مرز 
ايران و در مسير رودخانه هيرمند، موجب افزايش نگراني  
كارشناسان و فعالان حوزه محيط زيست درباره وضعيت 
تالاب  هامون شده است چراكه به گفته اين كارشناسان، 
رودخانه يك سامانه و موجود طبيعي است كه از مكاني 
سرمنشا مي گيرد و به مكان ديگري كه مانند تالاب سرريز 
مي شود و مرز را به رس��ميت نمي شناسد. اول مردادماه 
۱۴۰۱ علي سلاجقه - رييس سازمان حفاظت محيط 
زيست - درباره آخرين پيگيري ها درباره رهاسازي حقابه 
هيرمند به ايس��نا گفت: وزارت نيرو با همتايان خود در 
كشور افغانستان جلسه داشته اما متاسفانه اين جلسات 
به نتيجه نرسيده است چون طرف مقابل زير بار اعداد و 

ارقام ما نمي رود.

    هامون تشنه نيازمند توجه ويژه
در همان زمان ايران با س��يل هاي تابستاني مواجه شده 
بود اما در پي وقوع اين س��يلاب در نقاط مختلف كشور 

تالاب هاي ايران آبگيري چنداني نشده بودند، به طوري كه 
آرزو اش��رفي زاده - مدي��ركل دفتر حفاظ��ت و احياي 
تالاب هاي س��ازمان حفاظت محيط زيست - با اشاره به 
وضعيت تالاب هامون به ايسنا گفت: علي رغم ورود آب به 
بالادست حوضه هيرمند و پشت سد كمال خان، تالاب 
هامون هيچ آبگيري از رودخانه هيرمند در افغانس��تان 
نداش��ته و در حال حاضر ۱۰۰ درصد خشك است. سال 
۱۴۰۰ نيز به دليل ايجاد انحراف در مسير رودخانه هيرمند، 
تالاب هامون از اين رودخانه آبگيري نكرد. او تاكيد كرد: 
سازمان حفاظت محيط زيست علاوه بر معاهدات جاري 
بين دو كشور در بحث آب شرب و كشاورزي، پيگيري براي 
جريان يافتن آب از مسير طبيعي هيرمند به جهت حفظ 
حيات تالاب هامون را خواستار شده است چراكه حيات 

تالاب هامون به سيلاب ها وابسته است.

     افغانستان به وعده خود عمل نكرد!
آخر مردادماه همان سال مديركل دفتر حفاظت و احياي 
تالاب هاي سازمان حفاظت محيط زيست ضمن اشاره 
به اينكه افغانستان در اواس��ط مردادماه قول داده بود كه 
ديگر هيچ انحراف آبي از مسير طبيعي رود هيرمند از بند 
كمال خان به سمت گود زره نداشته باشد گفت كه تصاوير 
ماهواره اي نشان مي دهد كه انحراف آب براي دومين بار در 
حال انجام است. اشرفي زاده درباره انحراف آب از هيرمند 
توضيح داد: در سال ۱۴۰۰ ش��اهد انحراف آب از مسير 
طبيعي رودخانه هيرمند به سمت گودزره بوده ايم كه با 
اين اقدام هيچ گونه ملاحظات زيستي بين المللي و قواعد 
بين المللي و حسن همجواري دو كشور رعايت نشد و در 
نهايت آبي از اين حوضه وارد كشور ما نشد و در تامين آب 
شرب نيز دچار مشكل ش��ديم. اين موضوع در مذاكرات 
اخير وزارت نيرو دنبال ش��ده اس��ت. وزير نيرو به عنوان 
نماينده ايران موضوع را پيگيري كرد و كشور افغانستان در 
اواسط مردادماه قول داده بود كه ديگر هيچ انحراف آبي از 
مسير طبيعي رود هيرمند از بند كمال خان به سمت گود 
زره نداشته باشد اما تصاوير ماهواره اي طي امروز مويد اين 
است كه انحراف آب براي دومين سال در حال انجام است. 
اگر اين اتفاق بيفتد، عدم رعايت حسن همجواري دو كشور 
را ثابت مي كند و وضعيت تامين حقابه تالاب هامون بدتر 
مي شود و مردم كشور افغانستان نيز از ريزگردهايي ناشي 

از تالاب هامون، متضرر خواهند شد.
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خطر سالمندي نزديك است

تحريم ها، FATF  و توسعه روابط با عربستان

ابلاغ سياست هاي كلي جمعيت و تصويب قانون حمايت 
از خانواده و جواني جمعيت، اميدهايي را در دل ها زنده 
كرده است اما اين پنجره يك فرصت طلايي است كه هنوز 
در ايران وجود دارد و تا فرصت باقي است بايد از اين زمان 
طلايي استفاده كرد و از منابع انساني به عنوان منبعي 
مهم براي توسعه كشور بهره برد. جمعيت به عنوان يكي 
از مهم ترين مولفه هاي حوزه اجتماعي و سلامت كشور 
است و رهبر انقلاب اسلامي در يك دهه گذشته بارها بر 
موضوع جمعيت و سياست هاي جمعيتي تاكيد فرموده 
و در س��ال ۱۳۹۳ سياس��ت هاي كلي جمعيت را ابلاغ 
كردند. قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت نيز با 
تصويب مجلس شوراي اسلامي توسط رييس جمهور 
در آبان ۱۴۰۰ ابلاغ ش��د. در اين قان��ون كه در ۷۳ ماده 
تنظيم شده، تكاليف دستگاه هاي اجرايي مشخص شده 
است. پس از ابلاغ اين قانون، قرارگاه جمعيت در وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي به رياست وزير تشكيل 
شد. به اعتقاد كارشناسان، بقاي ساختار مناسب جمعيتي 
در سه گروه پايه، مولد و سالمند بر مواليد متناسب استوار 
است و بدون باروري مناسب در كشور، ساختار جمعيتي 
بر هم خ��ورده و به قول جامعه شناس��ان جمعيت پوچ 
مي شود و بديهي است كه مهاجرت و مرگ هم در اينجا 
تاثير دارند. اكنون كشور از نظر جمعيت مولد ۱۵ تا ۵۶ 
سال، وضعيت نسبتا مناسبي دارد اما ادامه اين وضعيت، 
مشكلات زيادي ايجاد خواهد كرد. اين در حالي است كه 
برخي از كشورهاي ثروتمند با بهره گيري از ترفندهاي 
علمي در بلندم��دت و كوتاه مدت اين جمعيت را بالاي 
۷۰ درصد كل جمعيت كشور خود نگاه داشته اند و اجازه 

سقوط به آن نداده اند.

    فرصت طلايي پنجره جمعيتي
در ايران از حدود سال ۱۳۸۵، پنجره جمعيتي شروع شده 
اس��ت كه فرصتي طلايي براي برنامه ريزي و استفاده از 
جمعيت مولد است. پنجره جمعيتي تا زماني باز است كه 
بيش از دو س��وم يا بيش از ۶۶ درصد جمعيت بين ۱۵ تا 
۶۵ سال باشند و جمعيت سالمند نيز كمتر از ۱۵ درصد و 
جمعيت كودكان نيز كمتر از ۱۰ درصد باشد. هنوز ايران 
در اين پنجره جمعيتي قرار دارد اما با روند كاهش رشد 

جمعيت در سال ۱۴۲۵ با پنج سال كمتر يا بيشتر يعني 
بين ۱۴۲۰ تا ۱۴۳۰ پنجره جمعيتي بسته خواهد شد. 
اكنون در فرصت استفاده پنجره جمعيتي قرار داريم و بايد 
تا حدود سال ۱۴۲۵ براي افزايش جمعيت و استفاده از 
اين فرصت اقدامات لازم را انجام دهيم؛ بعد از آن با وجود 
نس��ل جوان باقيمانده از قبل مي توانيم براي مدتي بعد 
از بسته شدن پنجره جمعيت به توليد، رشد اقتصادي و 
توسعه كشور ادامه دهيم كه به آن فرصت دوم جمعيتي 
گفته مي شود مانند ژاپن كه پنجره جمعيتي آن بسته 
و كشوري سالمند شده است اما هنوز با اتكا به جمعيت 
جوان، مولد و در س��ن كار خود روند توسعه اقتصادي و 
اجتماعي خود را ادامه مي دهد. اگر فرصت پنجره جمعيتي 
را هم از دست بدهيم به يك كشور سالمند تبديل خواهيم 
شد كه بايد همه توان و ظرفيت كشور را صرف نگهداري 
و مراقبت از سالمندان كنيم و از روند توسعه و پيشرفت 
عقب خواهيم ماند. تامين مسكن و مشكلات پيش روي 
خانواده ها، نگراني از بيكاري سرپرست خانواده، اشتغال و 
نگراني آتيه زنان، هزينه بالاي مراكز ناباروري، برنامه هاي 
تنظيم خانواده در دهه ۷۰، افزايش سزارين، عدم اطمينان 
به زندگي مشترك، نهادينه شدن فرزند كمتر زندگي بهتر 
و رايگان بودن اقلام پيشگيري از جمله عوامل بازدارنده در 

افزايش جمعيت بود.

   پنجره جمعيتي تدبير نشود، سالمندي 
مي تواند به يك بحران تبديل شود

رييس انجمن مددكاران اجتماعي ايران گفت: ايران 
در مرحله پنجره جمعيتي قرار دارد اما اگر براي اين 
موضوع تدبير نكنيم، به يقين سالمندي مي تواند به 

يك بحران در جامعه تبديل ش��ود. حسن موسوي 
چلك افزود: اكنون در مرحله پنجره جمعيتي قرار 
داريم و معمولا كشورهايي كه مديريت هوشمندي 
دارند، پنجره جمعيتي را به يك فرصت براي جهش 
و توسعه اقتصادي تبديل مي كنند و به طور طبيعي 
به دنبال آن بسترسازي براي اقدامات ديگر از جمله 
تشكيل خانواده از جمله اين برنامه هاي مهم در اين 
عرصه جمعيتي اس��ت. رييس انجم��ن مددكاران 
اجتماع��ي ايران افزود: بخش��ي از ش��رايط كنوني 
جمعيت به سياس��ت هاي ۳۰ س��ال قبل در كشور 
برمي گردد كه اعلام شده بود »فرزند كمتر، زندگي 
بهتر« يا براي كنترل جمعيت به خانواده ها جايزه داده 
مي شد و اكنون آثار سوء بلندمدت اين سياست هاي 
گذشته را شاهد هستيم. او با بيان اينكه كاهش آمار 
ازدواج به عنوان يك مشكل براي جلوگيري از رشد 
جمعيت به شمار مي رود، تصريح كرد: اكنون كاهش 
آمار ازدواج در جامعه به عنوان دغدغه اي جدي براي 

مسوولان اجرايي و متوليان كشور است.
موس��وي چلك ادامه داد: اكنون دغدغه هاي جدي در 
اين زمينه براي افزايش جمعيت فعال كشور وجود دارد 
و از آن طرف هم دغدغه مسوولان براي افزايش جمعيت 
هم يك حرف درستي است چون تركيب سني جمعيت 
كشور به سمت سالمندي با شيب زياد حركت مي كند و 

ما هنوز در پنجره جمعيتي قرار داريم.

   9 درصد جمعيت كشور را
 سالمندان تشكيل مي دهند

رييس انجمن م��ددكاران اجتماعي اي��ران اظهار 
داشت: اكنون حدود هشت تا ۹ درصد جمعيت ايران 
سالمند است كه در چند سال آينده به ازاي هر سه 
نفر، يك نفر از جمعيت به بالاي ۶۰ س��ال مي رسد 
كه بايد براي گ��ذر از اين مرحله برنامه ريزي جدي 
داشت. به همين دليل براي تسهيل در سازوكارهاي 
تشكيل خانواده، پرداخت تسهيلات به عنوان يك 
موضوع در دستور كار قرار گرفته شده است تا از اين 
طريق رغبت بيشتري براي تشكيل خانواده به ويژه 

در جوانان مشاهده شود. 

 اختيار طرف ديگر است. وقتي ايران در موضوعي 
۵۰درص��د اثرگ��ذار اس��ت نبايد هم��ه كارهاي 
ممكلت را تعطيل كرد و فق��ط به فكر برجام بود. 
طبيعي اس��ت بايد به فكر احياي برجام و توافق با 
اروپا و امريكا باش��يم )به نظر من بحث اصلي هم 
با امريكاست( بايد س��اير گزاره هاي ممكن را هم 
در نظر بگيريم. وقتي اختي��ار كامل در اختيار ما 
نيس��ت بايد راه هاي متنوعي چ��ون روابط چند 
جانبه و دو جانب��ه منطقه اي را هم امتحان كنيم. 
موض��وع fatf هم فعلا نقش��ي در بهب��ود روابط 
اقتصادي اي��ران ندارد. اف اي ت��ي اف زماني مهم 
مي ش��ود كه چي��زي به ن��ام »يوت��رن« )تحريم 

بانكي امريكا به دلار( در ميان نباش��د. اصلا وقتي 
ايران حق ن��دارد دلار را مبادله كند، اف اي تي اف 
اهميتي ندارد. مثل پرنده اي كه در قفس اس��ت، 
بعد برخي نگران چيدن پر و بال آن هس��تند!  هر 
زمان قفس تحريم از روي اقتصاد ايران برداش��ته 
شود، پرنده )fatf( پرواز هم خواهد كرد. در حال 
حاضر هيچ ضرورتي بابت اف اي تي اف وجود ندارد. 
البته منظور من محدوديت موثر اس��ت. موضوع 
اصلي اقتصاد ايران پايان دادن به تحريم هاس��ت. 
اگر روزي از نظر سياس��ي به اين نقطه برسيم كه 
موض��وع تحريم دلار و گردش ه��اي ملي دلاري 
حل شود، مطمئن باش��يد، اف اي تي اف هم حل 

مي ش��ود. به نظر من، رويكرد اف اي تي اف، كاملا 
سياس��ي اس��ت. فكر مي كنيد در افغانستان كه 
حجم انبوهي از مواد مخدر دنيا را تامين مي كند، 
چرا اف اي تي اف محدوديتي ايجاد نمي كند، چرا 
كلمبيا را تحري��م نمي كنند، چرا عراق را محدود 
نمي كنن��د؟ و چراهاي ديگري ك��ه در اين ميان 
طرح مي شوند، پاسخ در آن است كه »چون امريكا 
نخواسته كه براي اين كشورها محدوديتي اعمال 
شود«. بنابراين معتقدم سر و صداي زيادي درباره 
اف اي تي اف يك انگاره غلط است. البته تحريم ها 
موضوع مهمي است كه بايد حل شود؛ پس از توافق 

با ايالات متحده اف اي تي اف هم حل مي شود.

برنامه وزارت بهداشت براي كاهش مرگ و مير مادران
سرپرست مركز جواني جمعيت، سلامت خانواده 
و مدارس وزارت بهداشت درباره اقدامات وزارت 
بهداش��ت ب��راي كاهش م��رگ و مير م��ادران و 
همچنين سقط هاي خود به خودي توضيحاتي را 
ارايه كرد. صابر جباري گفت: مرگ و مير مادران 
در دوران كرونا نس��بت به قب��ل از كرونا افزايش 
پيدا كرد. با توجه به اينكه يكي از سياس��ت هاي 
تش��ويق ما ازدواج به هنگام، فرزندآوري به موقع 
و افزايش فرزندآوري اس��ت، برنامه ويژه اي را در 
اين راس��تا در حال تدارك هس��تيم. كارگروهي 
براي پيش��گيري از م��رگ مادر راه اندازي ش��ده 
است كه در اين كارگروه مشكل اصلي مرگ و مير 
مادران در ايران را بررس��ي كرده ايم. او ادامه داد: 
ما س��هم هر كدام از اين علل را مشخص كرده ايم 
تا به طور مثال اگر علت س��اختاري است، مشكل 
آن را حل كنيم. اگر عوامل انساني در مرگ و مير 
مادر نقش دارند سهم آن مش��خص شده و براي 
آن مداخله طراحي مي شود. همچنين اگر مشكل 

تامين منابع مالي است، اقداماتي براي آن در نظر 
گرفته مي شود. سرپرست مركز جواني جمعيت، 
سلامت خانواده و مدارس وزارت بهداشت تصريح 
كرد: اگر اين دلايل شامل ساير مواردي باشد كه 
در اختيار وزارت بهداش��ت نيست، مورد بررسي 
قرار مي گيرد. اقدامات اين كارگروه در حال نهايي 
شدن است و رسانه اي خواهد شد. جباري درباره 
آمار مرگ و مي��ر مادران گفت: در س��ال ۱۴۰۱ 
شاخص مرگ و مير مادران ۲۴ در ۱۰۰ هزار نفر 

بوده است. آن چيزي كه ما در مرگ و مير مادران 
به عنوان شاخص كش��وري به دنبال آن هستيم، 
اين است كه مرگ و مادران را به عدد ۱۹ برسانيم. 
او درباره باروري پرخطر گف��ت: ما نظام خدمات 
مراقبتي براي مادران ب��اردار را بازنگري كرديم و 
به روز شده اس��ت. اين اقدامات به حفظ و ارتقاي 
س��لامت مادر قبل از بارداري، حي��ن بارداري و 
بعد از ب��ارداري كمك مي كند. سرپرس��ت مركز 
جواني جمعيت، سلامت خانواده و مدارس وزارت 
بهداشت در بخش ديگري از صحبت هايش درباره 
پيش��گيري از س��قط هاي خود به خودي گفت: 
درصدي از سقط ها در تمام دنيا خارج از اراده بشر 
اس��ت، دليل آن هم اختلالات ژنتيكي اس��ت كه 
البته اين لطف خداوند به انسان است چراكه اين 
جنين ها داراي مشكل هستند و خود به خود سقط 
مي شوند. بخش ديگري از اين سقط هاي خود به 
خودي ناشي از تاثير عوامل فيزيكي يا شيميايي، 

آب و هوا، تغذيه و… است.

اولويت نداشتن ديپلماسي آب مانع موفقيت است
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